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1 Vzdělání. Nůžky mezi nabídkou škol a potřebami 
podnikatelské sféry se stále více rozevírají. Místo 

techniků se firmám hlásí gymnazisté a absolventi vy-
sokých škol s humanitním zaměřením. Učiňme tomu 
konečně přítrž. Otevřme dětem a dospívajícím svět 
vědy, techniky a výzkumu, propojme školy všech 
stupňů s podniky. Ustupme od systému financování 

„na žáka“ a hlavně, přesvědčme rodiče, že učňovské 
vzdělání může být chlouba, nikoliv ostuda.
Vyzýváme vládu, aby do konce roku předložila 
konkrétní plán kroků, kterými zajistí zvýšení 
státní podpory technického vzdělávání.

2 Podmínky pro podnikání. Vstup do podnikání 
je překážkovým během na dlouhou trať, po dosa-

žení cílové pásky čeká podnikatele nepřehledná džun-
gle neustále se měnících zákonů, nařízení, vyhlášek, 
k tomu byrokracie, nejednotný výklad platných norem, 
nekoncepční kontrola a někdy i bezradnost úředníků. 
Zákony a závazné normy se novelizují i pár týdnů 
po jejich vstupu v platnost. Kontrolní činnost se vy-
hýbá závažným proviněním, zato se vyžívá v trestání 
formálních malicherností. Přejděme na elektronizaci 
agendy a preferujme zdravý rozum při výkonu kontroly. 
Hospodářská komora ČR zde nabízí spolupráci.
Voláme po informačním systému, který bude 
přehledně a na jednom místě integrovat 
všechny povinnosti, jejichž plnění stát požaduje 
po podnikateli.

3 Postavení malého a středního podnikání. Právě 
na něj nejvíce dopadá nestabilita a nepředvída-

telnost vývoje podnikatelského prostředí. Dejme mu 
prioritu, vždyť česká ekonomika do roku 1948 vždy 
stála na malém a středním podnikání. Stát a politická 
reprezentace proto musí začít považovat podporu 
tohoto segmentu za svou prioritu. Sami podnikatelé 
musejí klást větší důraz na etickou stránku své činnosti, 
odmítání a pranýřování nekalých praktik, posílit snahu 
o vzájemné partnerství a překonání národní a lokální 
sebestřednosti a sebezahleděnosti.
Proč stát neekonomicky buduje paralelní struk-
turu pro komunikaci s podnikateli (přes CzechIn-
vest, CzechTrade a další), místo využití Hospo-
dářské komory ČR?

4 Promarněná období makroekonomického 
růstu. Vláda musí využít období ekonomického 

vzestupu ke konsolidaci veřejných financí. Obnovme 
diskusi o klíčových reformách. Došlo k faktickému za-
stavení reforem zdravotního a důchodového systému, 
což bude mít v budoucnu zásadní dopady na deficit 
státního rozpočtu.
Navrhujeme, aby vláda v návrhu rozpočtu na rok 
2016 výrazně snížila strukturální deficit.

5Výzkum, vývoj, inovace. V ČR proběhly během po-
sledních let masivní investice do vědecko-výzkumné 

infrastruktury, aniž by byla zajištěna odborně personální 
kapacita pro taková výzkumná centra. Vláda musí vytvořit 
motivační podmínky pro propojení výzkumných pracovišť 
s podniky. Převládá malá provázanost VVI s praktickým 
uplatněním, samoúčelnost a nízká kvalita a objektivita 
hodnocení výzkumné a vývojové práce. Chybí nám kon-
cept inteligentní specializace, jenž je významný zvlášť pro 
regionální malé a střední podniky.
Požadujeme významnější zapojení malých a střed-
ních podniků do programů VVI.

6Daňová správa a zatížení práce. Víme, že zvýšení 
daňové disciplíny se týká i samotných podnikatelů. Sou-

časná výše daňových sazeb není největším problémem, zato 
komunikace se správci daně ano. Očekáváme viditelné a tr-
valé úsilí o zjednodušení komunikace finančních úřadů s pod-
nikateli. Celkové zatížení práce patří k nejvyšším na světě.
Požadujeme, aby vláda předložila konkrétní návrhy, 
které povedou ke snížení celkového zatížení práce.

7 Podpora exportu. Stát se v minulosti orientoval 
na velké firmy, bohužel s katastrofálním dopadem 

do portfólia EGAP a ČEB. Malé a střední podniky byly 
vždy považovány až za druhého v řadě, který se doda-
vatelsky napojí na velké a podporované hráče. Udržme 
exportní podporu velkých podniků, ale navíc podpořme 
malé a střední podniky coby finálního dodavatele.
Vláda musí definitivně rozhodnout – buď umožnit vy-
užívaní ČEB a EGAP jako instituce podporující export 
do rizikových teritorií, anebo jejich činnost utlumit.

8 Čerpání fondů EU. Čerpání ze strukturálních fondů EU 
je příležitost pro strategické a udržitelné projekty. Nové 

programové období nabízí tzv. finanční nástroje, které 
rozšiřují nabídku financování projektů a přinášejí nové 
příležitosti pro podnikatele. Zásadní výzvou je férovější 

přístup podnikatelů ke všem soukromým i veřejným zdro-
jům financování. Budeme požadovat nápravu v tom nejvíce 
bolavém místě – nejednotnosti při rozhodování různých 
kontrolních institucí.
Vláda musí prosadit opatření, která zabrání situacím, 
kdy podnikatel jednou kontrolou úspěšně projde 
a druhá mu schválený postup následně vytkne.

9 Infrastruktura. Rozvoj dopravní infrastruktury 
se po roce 2009 prakticky zastavil, především v sou-

vislosti s bojem proti korupci (a strachem úředníků rozho-
dovat), nepovedenou legislativou a přitvrzující regulací. 
Je skandál, že nemáme dokončený pražský okruh nebo 
dálnici do Českých Budějovic. ČSA už téměř nikam nelétají. 
Máme nejhustší železniční síť v celé EU, ale bez požado-
vané kvality.
Očekáváme, že v letošním roce bude schválen nový 
zákon o zadávání veřejných zakázek, kdy cena ne-
bude jediným kritériem, a zpracován nový stavební 
zákon, který bude integrovat jednotné povolovací 
řízení. Bude využíván koncept PPP.

10 Etika podnikání. Obraz podnikatele v ČR je pokři-
vený, i kvůli občasné vládní rétorice. Podnikatelé 

včetně OSVČ jsou tvůrci hodnot a přispívají k hospodář-
skému růstu. Společnost si pořád málo uvědomuje, jak jsou 
podnikatelé vystaveni nejistotám, včetně někdy až regula-
torní a kontrolní zlovůle. Rovněž komunita podnikatelů má 
občas přetrvávající dluhy co do respektování základních 
pravidel podnikatelské etiky.
Vláda nesmí snižovat význam podnikatelů a OSVČ. 
HK ČR bude garantem zvyšování etiky podnikání.

JSME NA PRAHU HOSPODÁŘSKÉHO OŽIVENÍ,  
NEPROMARNĚME TUTO ŠANCI!

DESET KROKŮ NA CESTĚ K PROSPERITĚ OD PREZIDENTA HK ČR NA 

XXVII. sněmu Hospodářské komory České republiky
Obracím se na vás s 10 body, které považuji za důležité pro zlepšení podnikatelského prostředí, 
a apeluji na politickou reprezentaci napříč názorovým spektrem, aby spolupracovala na jejich realizaci, 
protože tím významně přispěje k zajištění dlouhodobé ekonomické prosperity České republiky.

První návštěva prezidenta ČR Miloše Zemana na sněmu HK ČR.
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Vážení čtenáři,
V této době nelze v komorovém časopise začít jinak než ohlédnutím se za 27. sněmem HK 
ČR, který se konal 28. 5. 2015 v Praze. Tzv. „Desatero“ uveřejňujeme na předchozí straně, 
ale jako zcela nepřehlédnutelným je fakt, že poprvé v historii HK ČR na sněm přišel osobně 

s projevem prezident republiky, premiér a místopředsedové vlády. Přivítali jsme také 
ministra průmyslu a obchodu a řadu dalších významných hostů. Tato nebývalá účast 

svědčí o tom, že v očích vedoucích představitelů státu a politických stran, je HK 
uznávaným partnerem – važme si toho a také konejme.
Jednotlivá vystoupení budou k dispozici v informačním systému HK, ale téměř 
všichni se zmiňovali o nedostatcích v technickém vzdělávání a i v dnešním vydání 
TEMA si toto téma své místo našlo.
Občanská společnost a podnikání. Pro toto vydání jsme vybrali téma, kterému 
jsme se za celou historii TEMA tak podrobně nevěnovali. Pro úvod našich zamyšlení 
jsem si dovolil v mottu použít slova bohužel již zesnulého prof. Petra Vopěnky, které 
sice prezentoval v souvislosti s jeho zajímavými úvahami nad matematikou a našem 
školství, ale jako zamyšlení nad možná i českým přespolkováním je to také na místě. 

Využili jsme příležitosti a oslovili Martina Baleje, nového rektora naší Univerzity Jana Evangelisty Purkyně k hlavnímu 
rozhovoru. Taxis mezi státem a podnikáním – o vztahu státu a podnikání jsme hovořili s náměstkem ministra průmyslu 
Karlem Novotným. Otázkou JO-JO byl mnou osloven prezident HK ČR Vladimír Dlouhý. Spolky, sport, kultura a na druhé 
straně podnikatelé jsou neodmyslitelně spojené nádoby, minimálně v otázce zdrojů. Tomuto tématu se věnuje článek 
místopředsedy OHK Most Jiřího Manna. Abychom v otázce spolků věděli, o jakém množství vlastně mluvíme, požádali 
jsme o součet předsedkyni ČSU Ivu Ritschelovou. Stálé rubriky Františka Kružíka, Lucie Bartoš a naší KOMORA s.r.o., jsou 
již standardem a nechybí ani tentokrát. Stejně tak jsme uvítali pravidelný příspěvek kolegů z naší partnerské obchodní 
komory Halle-Dessau. Na dnešních stránkách je toho mnohem více a přesto bych rád ještě upozornil na téma dnes také živé 
a žhavé – činnost spolků a jednotlivců v otázkách návratu fauny na naše rekultivovaná území. Je to jakési avízo k tématu, 
kterému se chceme v následujícím období velmi věnovat.

Přeji vám příjemné a inspirativní počtení a krásné letní dny.
Rudolf Jung 
Předseda OHK Most

Motto:
„Pseudohumanisté nemilují děti a lidi, ale svou okázalou lásku k nim. 
Tito pseudohumanisté a svým způsobem i opravdoví humanisté  
představují největší nebezpečí pro evropskou civilizaci.“

Prof. Petr Vopěnka

Motto:
„Když se skupina lidí stejného zájmu sdruží a napíše stanovy – musí mít také prezidenta.“

JO-JO
Jedna otázka – jedna odpověď

S dnešní otázkou tradiční rubriky  
JO-JO jsem se obrátil na prezidenta HK ČR 
Vladimíra Dlouhého. V dnešním čísle TEMA 
se věnujeme občanské společnosti, která je podle 
jedné z mnoha definic více méně abstraktní pojem, 
zahrnující veškeré organizace, sdružující občany 
na dobrovolné bázi. V tomto prostředí se pohybuje 
někde mezi dobrovolností a nedobrovolností i HK, 
kterou si stát sice ze zákona zřídil, ale v rozporu 
s faktem, že zákon je obecně platný pro všechny, ji 

„přistřihl křídla“ dobrovolným členstvím podnika-
telů. Tím byl paradoxně vytvořen v duchu principů 
občanské společnosti prostor ke vzniku neuvěřitel-
ného a prakticky nespočitatelného počtu různých 
podnikatelských, také dobrovolných sdruženích, 
dnes tedy spolků, které tu či onde více méně popu-
laritou svého lídra vyplňují nejen mediální prostor, 
ale vstupují i do legislativních procesů. Výsledkem 
je absolutně nepřehledné podnikatelské prostředí 
a k vážnosti situace, kdy nikdo prakticky neví kdo 
za koho a s jakou vahou mluví, můžeme přidat 
i trochu ironie, kdy je úsměvné, či spíš tragikomické, 
že počtem prezidentů a prezidentíčků různých usku-
pení a spolků jsme asi rekordmanem.
Ale se vší vážností vyplývá ona jedna otázka:

„Pane prezidente, jak Vy vidíte i v kontextu 
světového dění roli Hospodářské komory 
v naší společnosti a léty vygenerovanou změť 
různých podnikatelských spolků, které v pod-
nikatelském prostředí působí?“

Dokončení na straně 4

EDITORIAL pod čarou:

Opět tituly
V našich končinách rozhodně nelze mluvit o romantickém a poklidném jaru, ale přece jenom mediální hladinu opět rozčeřila 
opakující se kauza, kdy pan prezident republiky odmítl jmenovat všechny „akademickou obcí“ navržené profesory. Páni 
rektoři se bouří, vyhlašují bojkoty a média ochotně naskakují na ataky k počinům hlavy státu jako nejvyšší autoritě, které jak 
známo dali mandát občané. Potrefení vytahují argumenty o akademických svobodách, což je minimálně úsměvné po další 
kauze „svobodně vyráběných“ absolventů v rekordně krátkém čase a po „jistě nadměrně intenzivním studiu“ na jedné 
z českých univerzit. Tady by bylo záhodno vidět solidaritu, sebereflexi a pokoru té tzv. obce akademické. Obec akademická 
v obecnosti pojetí významu slova, také jako nejvyšší autorita vzdělanostních systémů, požaduje hlavou státu garantovaný 
automaticky provedený jmenovací akt podle ne celospolečenských, chcete-li státních, ale podle vlastních kritérií ustanovování 
profesorů. Na druhém konci pomyslného žebříčku produktů akademického prostředí je společnost zahlcována značným 
počtem bakalářů, prezentujících se k velké radosti výrobců vizitek záhy po absolutoriu nejnižším akademickým titulem Bc., 
což není zkratka jadrného českého slova, ale opravdu bakalář s minimálně problematickou úrovní absolventa vysoké školy, 
přičemž samozřejmě nelze paušalizovat. Tak ona – historickou setrvačností uznávaná – obec akademická by měla asi sama 
nastavit jakási všeobecně platná, odborná, hodnotová a etická kritéria, úměrná žádoucí úrovně, autoritě a požadované 
svobody oné obce, kterou je společnost ve velké míře vážnosti ochotna akceptovat a uznávat.
Česká „titulománie“ je jakýsi fenomén a roztomilý relikt z dob Rakouska-Uherska, kde popravdě i v dnešním Rakousku 
má akademický titul stále svoji společenskou hodnotu, ovšem je k diskusi cesta k němu. Na tento společenský fenomén 
a společenskou objednávku akademická obec také ochotně „naskočila“ a dlužno korektně uznat, že jí prakticky asi nic 
jiného minimálně z ekonomických důvodů nezbývalo. Titul před i za jménem je znak, který kategorizuje společnost spíše 
ne podle osobnostních kvalit, ale podle listu či dokladu, pravda mnohdy graficky umně vyvedeného. Tady mne napadá vtip 
o zakomplexovaném nájemníkovi panelového domu, jinak „posunovači u dráhy“, který se na jmenovce svého zvonku obdařil 
titulem PUDr. – a měl pravdu (a nic proti posunovačům u dráhy). Paralelou a útokem do vlastních řad je dlužno říci, že po-
čtem prezidentů, a to i podnikatelských uskupeních, jsme také světovou špičkou a na renomé nám to rozhodně nepřidává.
Vrátím-li se na začátek, pak vzepření se, a to ne Miloše Zemana, ale prezidenta republiky k jistým způsobem i zvláštnímu 
vyžadování automatického podpisu jmenovacího aktu, by mělo být minimálně impulzem k diskusi o souvislostech, které 
hlad po daných titulech v širším pojetí vyvolává. A zůstaneme-li v našich nejnižších patrech, potom i maturitní vysvědčení je 
státní doklad se státním znakem a měl by mít svoji vnitřní hodnotu. Pak je i veřejné vyjádření aktuálně úřadujícího předsedy 
Výboru Poslanecké sněmovny pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu, také mimochodem profesora vyšlého z oné 
zmíněné obce akademické, o zbytečnosti až škodlivosti přijímacích zkoušek na střední školy hodné k vážnému zamyšlení. 
Zákonitě a logicky se nabízí otázka, kdo vlastně to vzdělaností kormidlo drží a ovládá a kde je společenská protihodnota té 
svobody, pro akademiky tak důležitá. O obecném pojmu odpovědnosti nemluvě, ale spíš „mluvě“…
Rudolf Jung
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JO-JO
Jedna otázka – jedna odpověď

Dokončení z 3. strany

Hospodářská komora České republiky zastřešuje 
a prosazuje společné zájmy jednak profesních 
svazů a společenstev, jednak regionálních komor. 
Komora jako vrcholový reprezentant podnikatel-
ské sféry České republiky je hlavním koordiná-
torem vazeb, výměny a sdílení informací mezi 
profesní a regionální úrovní. Ale nejen to.

Komora jako zákonný reprezentant podnikatelů 
v zemi má výsadní postavení, které jí umožňuje 
ovlivňovat legislativu dotýkající se podnikatelů 
třeba už v její přípravě v rámci meziresortního 
připomínkového řízení. A náležitě se této činnosti 
věnuje. Legislativu Komora ovlivňuje nejen pro-
sazováním změn v zákonných a podzákonných 

normách, ale navíc i aktivní komunikací s poslanci, 
senátory i členy vlády.

Do Komory nezačleněné profesní organizace, 
cechy, asociace, svazy nebo živnostenská spole-
čenstva nemají podle mého názoru mandát a ani 
dostatečnou sílu své zájmy prosazovat, mají 
menší šanci ve prospěch svých členů něco změnit. 
Ovšem je pravdou, že různé volně se pohybující 
profesní organizace vyplňují minimálně mediální 
prostor a naše podnikatelské prostředí dost zne-
přehledňují, zejména pro zahraniční partnery.

Nezapomeňme, že úloha a postavení do Ko-
mory začleněných profesních společenstev je 
nezastupitelná. Je jasné, že připomínky nemo-
hou vznikat jen na úřadě Hospodářské komory 

ČR v legislativně-analytickém odboru. Podněty 
čerpáme právě z členské základny, upravujeme 
je a aktivně přenášíme do legislativního procesu. 
Podnikatelé díky tomu mají prostřednictvím Hos-
podářské komory ČR silný hlas, který je slyšet. 
A na těch správných místech.

Vladimír Dlouhý 
prezident HK ČR
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Jung: Vážený pane rektore, vítám Vás poprvé na na-
šich stránkách a věřím, že se na nich budeme setká-
vat častěji. Než se dostaneme k diskusi na dané téma, 
je asi na místě vzhledem k vašemu zvolení do funkce 
rektora a dovolte mi s trochou patriotismu použít 
slovo „naší“ univerzity, věnovat se právě jí. Mnoho-
krát jsme psali a i s vašimi děkany diskutovali o ne-
dobrém stavu našeho školství. V podnikatelských 
kruzích jsou volena daleko ostřejší slova, ale jak Vy 
vidíte stav našeho školství, a to nejen v tom stupni 
nejvyšším jehož jste představitelem.

Balej: Nejprve musím říci, že nemám rád jednoduchá 
všehodnotící prohlášení. Určitě existuje řada velmi 
dobrých škol stejně tak, jako existuje řada velmi dob-
rých učitelů, a to na všech stupních vzdělávání. Ale 
rozumím tomu, co píšete. Zaprvé, na všech stupních 
škol vnímám ústup od znalostí, často argumentovaný 
přesunem akcentu na rozvoj dovedností. Přece dnes 
lze vše, jak se říká, „vygooglit“. Já se domnívám, 
že mnohdy jde o zjednodušenou argumentaci, neboť 
abych mohl osvědčit své dovednosti v praxi, musím 
nejprve mít patřičné znalosti. Zadruhé, dlouhodobě 
také sleduji odklon od řemeslných, učňovských 
oborů, oborů bez maturity. Přitom z vlastní zkuše-
nosti znám mnoho kvalitních řemeslníků, kteří svou 
rodinu tím, že jim jde o dobrou práci a dlouhodobé 
budování svého dobrého jména, zajistí stejně dobře 
jako např. manažeři firem. Mimoto nemohu nezmínit 
i to, že dobrou školu dělají dobří učitelé. Ale přes to, 
že existuje jistě mnoho učitelů, „nadšenců“, stále 
máme velký problém v podílu nekvalifikovaných uči-
telů, s věkem učitelů a gendrovou skladbou. Vybavuji 
si skvělé filmy Cesta do hlubin študákovi duše nebo 
Škola základ života, ale i třeba Obecnou školu, kde je 
vidět onen rozdíl. Moje žena je učitelkou na 1. stupni 
základní školy, vidím v ní i kolem ní řadu takových 

„nadšenců“ a domnívám se, že systém odměňování 
už od základních škol by měl umožňovat daleko větší 
flexibilitu směrem k ocenění a motivaci zejména těch 
zapálených, kvalitních učitelů.

Jung: Zůstaňme ještě na chvíli u UJEP. Je to jediná 
univerzita sídlící na území kraje, kterou si i jako ko-
mora velmi považujeme a jako taková by měla re-
flektovat svým vnitřním zaměřením na jeho potřeby, 
zejména hospodářské. Já navíc vnímám univerzitu 
nejen jako vzdělávací instituci, ale jako instituci, 
která by měla svými kapacitami a vůbec jen existencí 
přispívat dejme tomu k „intelektualizaci“ a odbor-
nému růstu regionu jako takovému. Možná že to 
je role vyšší než produkce absolventů a zejména 
v našem regionu o tom vůbec nepochybuji. Mám 

dojem, že akademické prostředí obecně preferuje 
tzv. humanitní, ekonomické a právní obory na úkor 
technických, potřebných zejména pro průmysl. Pro 
tradiční průmyslovou aglomeraci, kterou i náš kraj 
bezesporu je a bude, to je jistý, z hlediska společen-
ské potřebnosti problém a vzhledem k okolnostem 
v energetice hodný pozornosti „dvojnásob“. Mys-
lím, že mohu za podnikatelské prostředí symbolicky 
zvolat – potřebujeme absolventy skutečných, ne 
statisticky zařaditelných technických oborů, tedy 
naprosto jasně: strojaře a elektrikáře. Pokud mám 
správná čísla, pak z celkového počtu asi 10 500 stu-
dentů je právě na strojní fakultě (FVTM) jen asi 850 
studentů, tedy ani ne 10 %, což je žalostně málo. 
Stavební profese, které region také nutně potřebuje, 
nejsou v regionu studovány vůbec. Naskýtá se také 
otázka, jestli univerzita plánuje rozvoj pro technické 
fakulty, jestli mají i stávající potřebné zázemí a jak 
je to i uvnitř univerzity s financováním. Já jsem si 
sám pro sebe utvořil takové laické kritérium pro-
spěšnosti jakékoliv vysoké školy a prosím neberte 
mne v tomto příliš vážně. Třeba vaše univerzita 
podle těch počtů studentů velmi hrubým odhadem 
připravujete do výrobních procesů asi 10 % studentů, 
do ostatních podnikatelských struktur dejme tomu 
30 % a na státní rozpočet zavěšených asi těch zbý-
vajících 60 %. Asi to není dost důstojné dělení pro 
akademickou diskusi, ale pro pragmatika mého typu 
je to minimálně k zamyšlení hodné. Takže pane rek-
tore, pusťte se do mne. Jaké máte vize do budoucna?

Balej: Nevím, zda se do Vás pustím, protože zcela 
chápu Váš pohled na naši univerzitu. Je třeba si ale 
uvědomit, že její struktura se utvářela historicky. 
Univerzita vznikala postupně z Vyšší pedagogické 
školy, z Pedagogického institutu a až v roce 1991 
byla zákonem ustavena Univerzita Jana Evangelisty 
Purkyně v Ústí nad Labem, kterou tvořila logicky již 
existující pedagogická fakulta a dále dvě nové fa-
kulty vzešlé z tehdejších potřeb regionu, fakulta soci-
álně ekonomická a fakulta životního prostředí. Logic-
kou preferenci regionu na tehdejší mladé univerzitě 
doplňoval také Ústav slovansko-germánských studií. 
Postupem let vznikaly transformací největší PF, z je-
jích nejprogresivnějších kateder, další ústavy a poz-
ději fakulty. Tak vznikla např. také fakulta výrobních 
technologií a managementu. Rozvoj univerzity co 
do počtu fakult formoval ruku v ruce s progresivitou 
jejích pracovišť také zájem uchazečů o ten který obor 
studia. Dnes má UJEP 8 fakult a ta nejmladší, fakulta 
zdravotnických studií, nevznikla také bez důvodu, 
ale jako reakce na vstup ČR do EU a související nové 
požadavky na vzdělávání zdravotnického personálu. 

Chci tím říci, že vývoj ústecké univerzity do její sou-
časné podoby byl ovlivňován nejen vnitřními, ale 
také velmi významně vnějšími vlivy.
Rozumím, jde Vám zejména o fakultu výrobních tech-
nologií a managementu a narážíte také na absenci 
stavařských oborů. V souvislosti s FVTM v současné 
době usilujeme o získání finančních prostředků 
na výstavbu nového sídla fakulty přímo v kampusu 
s projektem nazývaným NOBUFAT. Nová budova by 
byla pro fakultu obrovskou možností prostorového, 
studijního, vědeckého i výzkumného rozvoje, a to 
nemluvím o úspoře na provozních nákladech, které 
nyní fakultě sídlící ve třech objektech v Ústí nad La-
bem významně zatěžují rozpočet.
Při koncipování strategického dokumentu UJEP pro 
blízkou budoucnost, Dlouhodobého záměru UJEP pro 
léta 2016–2020, který v tomto roce musíme vytvořit, 
budeme hovořit o reálných možnostech akreditace 
stavařských oborů. V tuto chvíli však nedokáži pre-
dikovat výsledek.
K této tematice musím doplnit jeden, ne nepodstatný 
fakt. Nejde jen o to, zda technické studium nabí-
zíme, ale o to, zda je reálné ho zaplnit. Nejen v tomto 
kraji, ale v celé republice se potýkáme s nedostatkem 
mladých lidí orientujících se na techniku. Nabízené 
technické obory nejsou naplňovány, případně jejich 
studenti v hojném počtu studium nedokončují. Proto 
by tato diskuse měla otevřít spíše otázku výchovy 
mladých k technice, jejích možnostech, způsobech 
a výsledcích. Na tomto poli vykonává univerzita již 
několik let opravdu kus práce prostřednictvím Teen 
Age University, Café Nobel, Café bez kofeinu, letních 
škol apod.
A nakonec k tomuto tématu… uváděl jste čísla, já 
je uvedu také. Pokud jde o porovnání podílů stu-
dentů v přírodovědných a technických oborech, pak 
se tento podíl na UJEP za deset let zvýšil z 21 % 
na 26%.

Jung: No mě jde spíš o ty technické obory, ale 
souhlasím s Vámi, že je nutné nejen vybudovat 
vzdělávací kapacity, ale také je kvalitně obsadit. 
Zde se nabízí prostor ke spolupráci v působení již 
na základních a středních školách a věřte, že to je 
jedna ze stěžejních oblastí činnosti komory. S velkým 
potěšením konstatuji, že nacházíme společnou řeč 
i s vašimi děkany. Jenomže když jsem včera (píši to 
dnes 16. 4.) ve večerních hodinách v české televizi 
viděl a bohužel i slyšel negativní a další populistické 
vyjádření předsedy (jinak profesora, RNDr. a CSc.), 

„Výboru pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tě-
lovýchovu Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR“, 
o přijímacích zkouškách na střední školy, pak když 

Dobrou školu dělají dobří učitelé
K hlavnímu rozhovoru na dnešní hlavní téma „Občanská společnost a podnikání“ a vzhledem k osobnosti a postavení 
diskutujícího hosta i v daleko širších souvislostech, jsme pozvali nově zvoleného rektora naší Univerzity Jana 
Evangelisty Purkyně, doc. RNDr. Martina Baleje, Ph.D. Diskusním partnerem je tradičně předseda Okresní 
hospodářské komory v Mostě, Ing. Rudolf Jung. redakce
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si odpustím peprné výrazy, mi zbývá jen pocit zmaru 
a beznaděje.
Nicméně, k vzdělávání se jistě ještě mnohokrát 
dostaneme, ale zůstaňme u základního tématu 
dnešního vydání TEMA. To, že občanská společnost 
je jakýsi abstraktní pojem a že základními prvky 
občanské společnosti jsou v obecném pojetí občan-
ská sdružení, lze dnes vyčíst leckde. Filozofové, po-
litologové a řada dalších zásobují internet různými 
definicemi co všechno do občanské společnosti patří 
či nepatří. Asi je to vděčné téma k intelektuálně-
-filozofickým diskusím, a to i této naší, ale v demo-
kratické společnosti je vliv organizovaných občanů 
faktem. Nic proti tomu, ale je tu ono velké ale. Kde 
jsou totiž nějaké meze, či hranice působnosti a jejich 
vlivu. V naší společnosti vznikly vedle sympatických, 
vysloveně zájmových sdružení typů zahrádkářů, 
myslivců rybářů a podobných, dnešní terminologií 
řečeno spolků, také sdružení hlídajíce „všechno, 
vše a všude“. Ty jsou zjevně či v skrytu napojeny 
na nějaký lobbing nebo pod hlavičkou „jen tak“, 
jako nějaký stálý, právně silně vybavený protestující 
tým připravený blokovat téměř vše. Z toho mě vy-
plývají dvě témata, na které bychom rádi znali Váš 
názor. Jednak, jak Vy nebo vaši univerzitní filozo-
fové a politologové vidíte tu v Čechách použitelnou 
definici občanské společnosti a následně atmosféru 
v naší společnosti, kdy jsme schopni negovat téměř 
všechny podnikatelské aktivity, které svým bohužel 
technicky neodstranitelným vlivem působí „na cenu 
nemovitosti a zdraví“.
Balej: Pokusím se srozumitelně odpovědět sám 
za sebe, protože názor politologů a filozofů mi není 
známý a předpokládám, že se může i člověk od člo-
věka lišit. Domnívám se tedy, že mnohé příklady, 
kdy dochází ke střetu občanské společnosti tak, 
jak je u nás často uchopena, s rozvojovými záměry, 
přičemž tyto spory následně výrazně dané záměry 
zpožďují či prodražují, jsou dokladem, že demokra-
cie jako taková není něco automatického a samo-
zřejmého. Myslím si totiž, že demokracii se musíme 
učit. Jako občané máme řadu práv a možností a je 
jen na nás, jak je využijeme. To klíčové, co si možná 
méně uvědomujeme, je skutečnost, že s těmito 
právy máme i odpovědnost, a ta, ačkoliv v dané 
situaci nemusí nutně znamenat trestně právní od-
povědnost, je odpovědností občanskou.
Teoretické koncepty, tzv. „community planning“ 
nebo „participatory planning“, mohou dobře fun-
govat ve vyspělých demokraciích, např. v Británii či 
severských zemích. To znamená, že vstup veřejnosti 
do procesu regionálního rozvoje či územního plá-
nování probíhá většinou jinak, než je tomu často 
u nás. Bohužel, mi Češi jsme často těmi, kdo si myslí, 
že rozumí všemu bez potřebného vzdělání, natož 
profesní zkušenosti. Na druhou stranu je nutné 
zmínit i záměry, kdy velká investiční lobby realizují 
své stavební cíle bez patřičných povolení. Rezervy 
vidím ještě v tzv. investigativní novinářské práci, 
která by mohla více spolupracovat s odbornou sfé-
rou a společně tak předkládat věcné argumenty pro 
navrhovaná řešení. A právě odborná akademická 

Kdo je dnešní rektor UJEP, 
doc. RNDr. Martin Balej, Ph.D.?
Ve svých necelých 38 letech už zastával či zastává funkce docenta na katedře geografie PřF UJEP, 
vedoucího katedry, předsedy a místopředsedy Akademického senátu UJEP a proděkana pro rozvoj 
Přírodovědecké fakulty UJEP. Ve vědecké činnosti se zaměřuje na fyzickou geografii, změny land use či 
land cover, aplikaci geoinformatických metod pro geografické hodnocení vývoje krajiny. Ve své dizertační 
práci se zabýval hodnocením vývoje horizontální struktury krajiny v České republice prostřednictvím 
moderních geoinformatických metod. Byl řešitelem či spoluřešitelem 7 vědeckých projektů a více než 
30 rozvojových projektů. Je členem zahraničních organizací a institucí: IGU (International Geographical 
Union), IALE (International Association for Landscape Ecology) a PECSRL (Permanent European 
Conference for the Study of the Rural Landscape). 



TEMAčerven 15str. 8HLAVNÍ ROZHOVOR

sféra by mohla být tím exekutorem, který je schopen 
odhlédnout od osobních zájmů jednotlivce či úzké 
zájmové skupiny nebo případně od zájmů krátko-
dobých a naopak vidět dlouhodobé potřeby a cíle 
širší veřejnosti.

Jung. Pokud bychom hledali „klasický“ příklad 
problematického působení různých občanských ini-
ciativ, pak jsou to témata dovedená až do oblasti 
neustále papouškovaných dogmat z oblasti životního 
prostředí a v našem „energetickém a chemickém“ re-
gionu to platí násobně. Řada lidí, ale i politiků, kteří 
v regionu v životě nebyli a když, tak jen v jednacích 
místnostech, se rádoby fundovaně vyjadřují o regi-
onu se zničeným životním prostředím, plným nevzdě-
lanců a přemírou sociálně patologických jevů. Region 
Severozápadních Čech prošel nepochybně složitou 
cestou a daň za energetickou bezpečnost pováleč-
ného Československa byla zaplacena. Podle mého 
názoru se společnost v posledních letech minulého 
století poučila a dnešní Severozápadní Čechy jsou 
i přes trvající energetickou základnu republiky jiné. 
Řada mých tuzemských, ale i zahraničních návštěv 
s nehraným údivem pozitivně vnímají novou, lidmi 
vytvořenou a rekultivovanou krajinu s marným úsilím 
hledat onen pověstný fenomén „měsíční krajiny“.
Názory na vztahy průmyslu a ochrany životního 
prostředí, zejména v našem regionu se různí a zcela 
jistě i na vaší univerzitě není ze strany akademiků 
jednotný názor. Řada tématem se živících i tzv. en-
vironmentalistů ovšem zapomíná na jednu životem 
ověřenou skutečnost, že „ochrana životního pro-
středí není téma pro chudé“. Pane rektore, jak Vy 
vnímáte vývoj krajiny, která byla negativně ovlivněna 
průmyslem a zejména energetikou?

Balej: Považuji se za patriota severozápadních Čech. 
Narodil jsem se zde a tady také žiji se svojí rodinou 
a dětmi. Musím potvrdit, že z pozice rektora se s pře-
vládajícím negativním vnímáním našeho regionu 
setkávám daleko intenzivněji, než tomu bylo dříve, 
a tisíckrát více mě to zlobí. Osobně totiž znám řadu 
tzv. tvrdých dat vypovídajících o pozitivních změnách 
v kvalitě prostředí kolem nás. Máte pravdu, ono ne-
gativní povědomí tady stále přetrvává. Zejména Pod-
krušnohoří je, bohužel, systematicky znázorňováno 
jako katastrofická hrozba, a to bez ohledu na tisíce 
hektarů úspěšně rekultivované krajiny. Proč tomu 
tak je? Příčin je jistě celá řada, od obecných, kdy si 
člověk věci rád škatulkuje („jižní Čechy a jižní Mo-
rava: všude krása; severní Čechy a severní Morava: 
všude ošklivo“), až ke konkrétním, kdy zpravodajství 

daleko raději prezentuje negativní jevy sociálně 
nepřizpůsobivých či negativní kroky státní správy 
v našem regionu. Pozitivní zprávy nejsou v módě. 
Sám sobě jsem vytyčil cíl na všech možných grémiích 
toto vyvracet a obraz regionu vykreslovat takový, 
jaký skutečně je. Narovnávání informací o stavu 
místní krajiny považuji za stěžejní také pro rozvoj 
univerzity, neboť medii prezentovaná image kraje 
negativně ovlivňuje i rozhodování části uchazečů 
o studiu na naší univerzitě.
Zářným příkladem toho, co a jak můžeme dělat, byla 
např. nedávno uspořádaná výstava Ing. Stanislava 
Štýse, DrSc., na Pražském hradě ZEMĚ ZNOVUZOR-
ZENÁ, která ukázala na rekultivační obnovu území 
v těžebně průmyslové aglomeraci Ústeckého kraje. 
Rekultivace jsou zde úspěšně realizovány již 50 let 
a jejich výsledkem je obnovená krajina a zlepšené 
životní prostředí regionu.
Musím otevřeně říci, že jsem nikdy nesouhlasil s názo-
rem, že na ochranu životního prostředí si musí společ-
nost vydělat. Jsem přesvědčen, že každý z nás se svým 
dílem podílí na stavu, jak krajina okolo nás vypadá, 
že jsme všichni její spolutvůrci a neseme svůj díl od-
povědnosti. Před pár dny jsem navštívil konferenci 
věnovanou tématu společenské odpovědnosti firem 
a byl jsem překvapen, jak je možné s velmi nízkými 
náklady změnit pracovní atmosféru ve firmě. A s kra-
jinou si myslím, je to možná obdobné.

Jung: Tvrzení o vydělání nebo nevydělání na ochranu 
životního prostředí je diskutabilní. Máte možná 
pravdu, že si můžeme každý před svým domkem 
zamést a třídit odpad, ale to je jen epizodka v zásad-
ních problémech obecnosti tématu. Nic není, nebylo 
a nikdy nebude zadarmo. Nemáme už prostor roze-
bírat tento pohled na věc, ale jen ještě jeden malý 
argument z toho malého rozměru možností každého 
z nás. Je známo, že je u nás nevyužíváno z dotací re-
alizovaných na 300 plynových přípojek do obcí, které 
nejsou využívány a čím se topí v našich lokálních 
topeništích, se může každý přesvědčit a není to pří-
jemný pohled. A ti lidé neztratili své environmentální 
ideály, jen nemají ty zdroje, chcete-li peníze.
Blížíme se k závěru naší diskuse, kde jsem se sna-
žil spojit otázky občanské společnosti, ekonomiky 
a vzdělanosti. Naše společnost není v dobrém stavu. 
Já zaznamenávám jakousi krizi autorit, možná opráv-
něnou, protože dnes autorita nemusí mít k tomu, aby 
se autoritou stala ony základní předpoklady spočíva-
jíc ve zkušenosti, vzdělanosti a moudrosti (což není 
totéž). Autoritu mnohdy vytvoří politické turbulence, 
které např. vynesou třicetiletého mladíka na post 

premiéra, vytváří univerzální ministry opět s jen 
s tím správným vyhraněným politickým názorem. Ale 
nemusíme jen do nejvyšších pater, stačí podrobné 
prohlédnutí opakující se povolební obsazenosti členů 
statutárních orgánů státních a obecních obchodních 
společností. Ale zůstaneme-li ve vašem oboru, pak 
učitelé, kteří byli většinou moudrými a mimořádnými 
vzdělanci s danou a přirozenou autoritou, se nyní 
stali umravňovateli rozpustilých a nevychovaných 
dětí s rozlíceným rodičem za zády. V této atmosféře 
se vize o budoucnosti jaksi nenosí a to je škoda. Měli 
bychom vědět, kam jdeme, co chceme a jak se na to 
připravit. Mluvili jsme o našem regionu a zde já vi-
dím ukázkový příklad absence té vize, jak bude náš 
region vypadat za 50 a více let. Dávám Vám s dovo-
lením poslední a nejošidnější otázku, kromě názoru 
na tu „krizi autorit“ – jak vidíte dnešní potenciál 
a budoucnost našeho Podkrušnohoří?

Balej: Krize autorit či vzorů? Určitě ano. Měl jsem 
osobně štěstí na vynikající učitelku na základní škole 
a na výborného učitele na gymnáziu. Ti byli pro mě 
autoritami i vzory, o kterých mluvíte, a nedej bože, 
když musel někdo z rodičů do školy... Naprosto také 
souhlasím, že mladé generaci chybí vzory, ke kte-
rým by se upínala nezávisle na tom, kolik tito lidé 
vydělávají. Moje generace nacházela své vzory také 
v knihách. Já jsem byl například spoluvychovaný Ja-
roslavem Foglarem a Karlem Mayem. Dnes je to jiné. 
Rodiče se stali advokáty svých dětí a učitelé jsou 
ti, co jejich děti kazí a nerozumí jim. Rodič je pře-
svědčen, že ví daleko lépe než učitel, jak je na tom 
jeho dítě.
Za jednu z velkých příčin současného stavu pova-
žuji už zmiňovaný podíl učitelů a učitelek na školách. 
Znám základní školy, kde učí jen učitelky. Opět by-
chom mohli začít se srovnáváním filmů, o kterých 
jsem mluvil v první odpovědi.
Podkrušnohoří za 50 a více let? Byl bych rád, 
kdyby vypadalo jako Finsko ve střední Evropě 
s rozvinutým novozélandský cestovním ruchem 
se vším, co k tomu patří. Míním tím již dokon-
čené hydrické rekultivace střídající se s vini-
cemi a vzrostlými lesy, a to vše protkané sítí 
cyklostezek.

Jung. Děkuji Vám pane rektore za Váš čas a jestli 
chcete něco na závěr – tak prosím.

Balej: Uvědomuji si, že se tento rozhovor zaměřuje 
převážně na stav českého školství a taktéž obraz 
severozápadních Čech. Ve svých odpovědích jsem 
často kritický, což sám pro sebe vnímám jako výzvu 
a ukazatel, kam směřovat energii a co zlepšovat. Na-
vzdory této kritice jsem však v podstatě pozitivně 
smýšlející člověk, neboť mám štěstí, že jsem na uni-
verzitě obklopen lidmi, kteří se fakticky zasluhují 
o zlepšení vzdělanosti, konkurenceschopnosti a ži-
votního prostředí i úrovně našeho regionu.

Děkujeme.
Redakce

KRIZE AUTORIT?
Předválečná středoevropská pedagogika vedená pedagogikou německou, byla zaměřena na střední 
a horní vrstvu mládeže, co se intelektu týče. Tak tomu bylo i u nás do roku 1948. Tehdy se ale poměrně 
rychle prosadil směr zaměřený na střední a dolní vrstvu. Tak je tomu u nás dodnes a tento směr 
se pozvolna prosazuje v celé Evropě. Pedagogika táhnoucí střední vrstvu nahoru tak byla nahrazena 
pedagogikou strhující střední vrstvu dolů. Je pravda, že předválečné středoevropské školství bylo tvrdé 
a někdy až nespravedlivě kruté. Avšak na druhé straně byla tehdejší střední Evropa nejvzdělanější částí 
světa.  Prof. Petr Vopěnka
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Celkem 9 výrobků s výjimečnou kvalitou a chuťovými vlastnostmi z Ústeckého kraje ocenila 
odborná komise soutěže Regionální potravina 2015. O tuto značku, která je zárukou místního 
regionálního původu, se letos ucházelo 190 produktů od 52 výrobců. O logo soutěžily v devíti 
kategoriích, nejsilnější zastoupení měly pekařské a masné výrobky a kategorie alkoholických 
a nealkoholických nápojů.

Výrobky hodnotily dvě hodnotitelské komise tvo-
řené zástupci Ministerstva zemědělství ČR, kraj-
ského úřadu, Státního zemědělského intervenčního 
fondu, Státní zemědělské a potravinářské inspekce, 
Státní veterinární správy ČR, Agrární komory ČR 
a Potravinářské komory ČR.

„Je potěšitelné, že v našem ústeckém regionu do-
šlo k tak vysokému nárůstu přihlášených výrobků 
do soutěže – celkem 190, tj.: rekordní počet, který 
převýšil všechna naše očekávání. Vzrostl také po-
čet nových mladých výrobců o čtvrtinu, což zna-
mená i rozvoj potravinářství a další zaměstnanost 
v tak složitém regionu. Malí a střední výrobci kla-
dou především velký důraz na kvalitu použitých 
regionálních surovin, vyšší míru přidané hodnoty, 
ale zároveň také správné označování svých výrobků 
se vztahem k ústeckému regionu. Hodnotitelská 
komise měla složitou práci vybrat ty nejlepší vý-
robky z tak vysokého počtu, ocenění by si zaslou-
žili všichni. Zájem o značku „Regionální potravina 
Ústeckého kraje“ je u výrobců obrovský a vidí 
v něm ocenění a propagaci své vlastní řemeslné 
práce a svého umu“, uvedla regionální koordiná-
torka Ludmila Holadová, ředitelka Okresní agrární 
komory Most.

Soutěž Regionální potravina je projektem minis-
terstva zemědělství určeným na podporu malých 
a středních zemědělců a producentů potravin 
v jednotlivých krajích České republiky. Oceněný 
výrobek získá právo zdarma užívat značku Regio-
nální potravina po dobu čtyř let na obalu svého vý-
robku. V současné době značku nosí 475 produktů 
ze 13 regionů Čech a Moravy. Administraci značky 
provádí Státní zemědělský intervenční fond. Po-
drobné informace o soutěži můžete najít na webo-
vých stránkách www.regionalnipotravina.cz.

Kontakt na regionálního koordinátora soutěže:
Holadová Ludmila – Okresní agrární komora Most
Mobil: +420 602 341 689
Email: oakmo@oakmo.cz

V Ústeckém kraji se soutěžilo 
o značku Regionální potravina

K udělení značky Regionální potravina Ústeckého kraje 2015 navrhla hodnotitelská komise 
9 výrobků z následujících kategorií:

Kategorie: Oceněný výrobek a výrobce:

1. Masné výrobky tepelně 
opracované včetně 
uzených mas

Menčíkova podkova 
Varnsdorfské uzeniny s.r.o., Varnsdorf

2. Masné výrobky trvanlivé Archivní sušená slanina 
Rodinná firma s.r.o. – Vlastimil 
Chovaneček, Litoměřice

3. Sýry včetně tvarohu Kozí sýr přírodní 
Ondřej Malina, Nová Víska

4. Mléčné výrobky ostatní Kozí mléko bio 
Jakub Laušman, Držovice

5. Pekařské výrobky včetně 
těstovin

Onďasův rohlík 
Jiří Ondečko, Děčín

6. Cukrářské výrobky včetně 
cukrovinek

Smetanovo-tvarohový mrak 
Petra Peštiková, Děčín

7. Alkoholické a nealkoholické 
nápoje

Kocour IPA Samuraj 
Pivovar Kocour Varnsdorf s.r.o., 
Varnsdorf

8. Ovoce a zelenina v čerstvé 
nebo zpracované formě

Mlsný Filip – Višňový džem 
DY servis s.r.o., Radešín

9. Ostatní Čertovsky dobré a křupavé brambůrky 
solené 
Slavomír Hadrava, Teplice



Podle Českého statistického úřadu se daří oboru technologií a komunikací, nejrychlejší růst tržeb dlouhodobě zaznamenává 
prodej prostřednictvím internetu a tržby za počítačové a komunikační zařízení se (podle údajů za duben) zvýšily o 9,2 %, přestože 
se jejich ceny snížily. • Ve vědomí většiny lidí přetrvává, že vývoj technologií je jedním z hlavních znaků naší modernosti, pokroku 
třetího tisíciletí. • Naše děti jsou generací „digitálních domorodců“.

AUTOMATIZACÍ K LENIVOSTI 
A PODROBENÍ VĚCEM? 
JE PÉČE O NĚ TOU SPRÁVNOU AKTIVIZACÍ?
I já už mám kromě chytrého telefonu v domácnosti trochu 
té umělé inteligence, která je zárodkem „chytrého domu“. 
Slovo chytré se stalo synonymem pro věci, které jsou pro-
gramovatelné, automatické (automatizované), stačí stáh-
nout aplikaci, která „pro nás bez nás“ zařídí, co je zrovna 
potřeba. Ať jde o již zmiňovaný dům, nebo mobil, přes který 
si můžete na dálku i otevřít garáž, zavřít okenice v domě, 
začne-li pršet, nebo „nahodit“ server ve firmě, když jste 
zrovna na dovolené. Skvělé, že?
I když já k tomu podotýkám: Námitka! Tedy vlastně dvě.
Za prvé: Čím více „chytrého“ k dispozici, tím více pasivity 
a prokrastinace u sebe. A to může vést nejen k nižší inte-
ligenci a vyprchání významu chytrosti v původním smyslu 
toho slova (mozkové buňky jako bychom měli ve stand-by 
režimu, protože na zodpovědnost tu přeci máme kontrolky, 
upozornění a alerty), ale také k nižší tvořivosti – i tvořivosti 
myšlení, které přes všechny ty automatizované upomínky 
a samospouštěcí režimy není připraveno na něco, co na-
programováno (předvídáno) není. Na nečekané události. 
Na výpadky elektřiny. Na samostatnost, kterou ve výchově 
chceme od dětí, ale sami ji v dospělosti v mnohých směrech 
pozbýváme tím, že záležitosti co nejvíce delegujeme.
Za druhé: Někdy prostě nechci, aby si „to“ dělalo něco 
samo–„za mými zády“, bez mého svolení (ať už z pocitu, 
že ztrácím nezávislost, že jsem rukojmím věcí, že nevím vše 
nebo že v případě poruchy budu muset volat odborníka). 
A to se nám děje. I v tom obyčejném telefonu – žasnu, kde 
se mi tam vezmou aplikace, které jsem si nestáhla. Proč 
se mi mění způsob načítání integrovaných komunikačních 
kanálů, které jsem si takto nenastavila… Dělá si to, co chce, 
ale útrap (péče) je s tím mnohem víc:

CELODENNÍ PEČOVATELKOU A STRÁŽKYNÍ, 
A PŘESTO BEZ BOHULIBÝCH POCITŮ
Moderní věci na jedné straně přinášejí automatizaci jako 
něco, co nám má ušetřit práci, uvolnit ruce, ušetřit čas, pro-
tože na takto delegované věci nemusíme myslet… Na dru-
hou stranu časová alokace, energie a finanční nákladnost, 
kterou musím věnovat péči o věci, tak úplně nekompenzuje 
tuhle technologickou „zázračnost“.
1) Pořád něco nabíjím – notebook, tablet, baterii do fo-
toaparátu… Mobilní telefon je sice chytrý, ale oproti 
tomu starému mi někdy připadá pěkně pitomý – počí-
naje nezbytným dobíjením jednou až dvakrát denně. 
Trnu-li, že nabití nebude v terénu stačit, nabíjím předtím 
ještě „dobíjecí banku“, kterou jsem si pro jistotu musela 
zakoupit, aby toho s tím chytrým mobilem nebylo málo, 

když vám nahlásí vycucanou šťávu v krizové pracovní píli 
v terénu.
2) Ať na to „ajťáci“ řeknou, co chtějí, prostě mi vadí, 
že přes všechny ty aplikace a barevná blikátka se chytrý 
telefon chová pomaleji ( je prý jako počítač, tudíž jsou 
tam viry, musím se starat o pročišťování paměti, uvol-
ňování místa…). Občas přejíždím po displeji jako blázen, 
když dotyk na poprvé nezafunguje a budík (připomínka) 
mi vyzvání v prostředí, kde se to zrovna nehodí. Venku, 
za slunečného počasí, mě vytáčí, že na displeji prostě 
není nic vidět a tak mi chytrá věc prostě neslouží ani jako 
obyčejný telefon – copak se zapomnělo, že mobilní zaří-
zení se používá i venku či při otevřeném okně? Totéž platí 
o ultrabooku, který je skvělý svou kombinací s tabletem, 
což s sebou ale vedle výhod dotykové obrazovky nese 
rovněž útrapu viditelnosti ve slunečném počasí (mžou-
rám na monitor z pěticentimetrové vzdálenosti a ne a ne 
zmerčit, kde mám kurzor myši…).
3) Přestože existují bezdrátové sítě, množství drátů – rozu-
měj „kabelů“, nejvíce těch nabíjecích – mi v bytě i kanceláři 
statisticky neubývá, ba naopak. Totéž platí o rozdvojkách 
a roztrojkách. Ze strachu z „modré smrti“ mám u PC stolu 
o jednu kysnu navíc – záložní zdroj při výpadku proudu ne-
boli UPSku. Věčně pátrám po transmitrech k bezdrátovým 
myším a také redukcích – nechápu, proč vývoj techniky 
nesměřuje k univerzálnosti, co nejširší kompatibilitě. 
Každý přístroj má jinou baterii, jiný napájecí kabel, jinou 
velikost paměťové karty…Půlku skříně jsem vyčlenila pro 
techniku „a její příslušenství“. A teď si to vše vynásobte 
dvěma či třemi, pokud starost o nabití baterií a navrácení 
paměťových karet (z nichž každou chvíli stahujete v PC 
kvanta datových souborů) do správných zařízení, máte 
na starosti ještě za dítě, potažmo za partnera…
4) Samooprava začíná být problém i pro technicky zdat-
nou uživatelku/le. Na servis techniky tak vynakládáme víc 
času a víc peněz: Co šlo zvládnout s pomocí Nápovědy 
a gůglením, leckdy visí na odborné technické podpoře. 
Jó, „ajťákům“, těm bude hej… Spotřebiče a zařízení navíc 
musíme častěji obměňovat, než za našich babiček – tehdá 
se pračky dědily, dneska díky implantovaným „kazítkům“ 
spadají téměř do spotřebního zboží… IT expert se mi směje, 
že chci, aby mi počítač vydržel aspoň 5 let…
A do toho aby měl člověk starosti, že se stane terčem 
kyberšikany (která mnohé přivedla už k sebevraždě). Že je 
odposloucháván a je šmírována jeho pošta. Že Velký bratr 
ví, jaké jsou jeho zájmy, jaká témata na internetu nejvíce 
prohlíží a kam tedy směřují jeho myšleny, co a za kolik 
nakupuje, jakou kartou platí, zda využívá seznamky…. 
Že přes firemní server mohou proudit nelegální pornogra-
fická data… a tak dále.

AVATAR ČI ABSURDISTÁN? KTERÝ FILMAŘ 
VYKRESLIL TEN „SPRÁVNÝ“ VÝVOJ?
Já vám nevím… Nechci se pochopitelně vracet k valše 
místo automatické pračky a k pergamenu místo emailové 
schránky. Přes dalekosáhlé možnosti inovací, miliardy ko-
run do výzkumných center a inovačních inkubátorů, peněz 
na SWOT analýzy odhalující slabiny a hrozby, přes chyby 
a objevy všech těch Edisonů, Teslů a dalších, mě prostě 
zaráží, jak je technický pokrok pro lidskou stránku věci stále 
mnohdy nedotažený, prvoplánovitý. Jak pro pokrok jedním 
směrem se zhorší podmínky v jiném směru…
Pokrokové věci nesmí podkopat naši autonomii.
Nesmí nám snížit pozornost.
Nesmí omezit bezpečnost (i ve virtuálním prostoru)
a zejména způsobit neschopnost obejít se bez nich, pokud 
to nedejbože nastane.
Budeme-li věřit Wikipedii a jejímu heslu „3. tisíciletí“, pak 
nás v roce 2045 čeká sestrojení umělé inteligence – roboti 
již nabydou vědomí a sebeuvědomění. Doufejme, že naši 
autonomii zcela nenahradí. I o tom už pár filmů bylo…Snad 
ten, na který v roce 2080 budeme koukat při otevření první 
restaurace na oběžné dráze planety Země, bude o tom, jak 
se nakonec třetí světová válka ani apokalypsa nekonala, jak 
už neexistují bezdomovci, ani hladové děti, co pro ně ne-
jsou volné mateřinky a jimž vzdělaní pracovití lidé ztrácejí 
touhu pořizovat sourozence… Jak se nezvyšuje krimina-
lita ani počet sebevražd a vedle fronty nezaměstnaných 
na jedné straně, není ani fronta těch, kteří pro zaplacení 
nájmu a školních pomůcek musí brát po nocích druhou práci 

– ubírat sobě a svým bližním čas, který nám měly ušetřit 
všechny ty robotické vymoženosti a automatizace… Jak 
jsme jako lidstvo nakonec “vzali rozum do hrsti“ a do ino-
vací a pokroku jsme vedle nutkání co nejvíce „železa“ za co 
nejvíc peněz vrátili zpátky špetku toho selského rozumu…
Jsem skeptická k mnohým filmovým předpovědím úžasné 
a čisté budoucnosti, kde máme být schopni dorozumět se te-
lepatií. Každopádně i přesto doufám, že příští roky míří spíše 
k těm ála „StarTrek“ a „Avatar“ než jako „Absurdistán“.
Moje myšlenky už před sto lety bravurně vyjádřil 
Nicola Tesla: „Věda je jen perverzí, pokud jejím nej-
vyšším cílem není lepší lidstvo.“
• V roce 2350 se odhaduje počátek robotického věku 
a ztráta monopolu lidské rasy na Zemi. V roce 2700 se ro-
boti stanou dominantním druhem na Zemi…
Skutečně tohle chceme považovat za pokrok lidské rasy?

Lucie Bartoš, 

publicistka, editorka 

majitelka kreativní agentury 

www.facebook.com/luciebartos

Načrtnuto… od Lucie Bartoš
„VĚDA JE JEN PERVERZÍ, POKUD JEJÍM NEJVYŠŠÍM CÍLEM NENÍ LEPŠÍ LIDSTVO“ 
aneb ROK 2015: JSME SKUTEČNĚ VE TŘETÍM TISÍCILETÍ? TAK TŘEBA TECHNOLOGIE A KOMUNIKACE…
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O odpovědi na pár ožehavých otázek jsme 
požádali náměstka ministra průmyslu a ob-
chodu a i Mosteckého zastupitele Karla 
Novotného.

Pane náměstku, jak vidíte Vy z Vaší pozice 
stav podmínek pro podnikání a třeba jen 
podle uznávané a často citované ročenky 

„Doing Business“?
Podmínky pro podnikání v České republice se ne-
zhoršují. Ministerstvo průmyslu a obchodu sleduje 
hlavně naše umístění v ročence Doing Business, 
kterou vydává Světová banka, a která je považo-
vána za nejdůležitější zdroj informací pro zahra-
niční investory o podnikatelském prostředí a to 
v téměř 190 zemích. V této publikaci pro rok 2015 
se Česká republika umístila na 44. místě, což zna-
mená oproti předchozímu roku zlepšení o 31 míst 
(V roce 2014 byla ČR na 75. pozici). Do výsled-
ného umístění se promítají údaje o 11 indikátorech. 
S výjimkou jednoho došlo ke zlepšení ve všech 
ostatních, a to často k velmi výraznému zlepšení. 
Konkrétně např. u indikátoru vstupu do podnikání 
o 38 míst. Došlo ke zhoršení indikátoru „ Vyřízení 
stavebního povolení“, rozdíl v letech 2014/2015 je 
o – 53 míst. I přesto děláme vše pro to, aby se naše 
pozice – v návaznosti na další úpravy podmínek 
pro podnikání – i nadále zlepšovala.

Pan dnešní prezident proslul v hodnocení 
obecného svými konkrétními příklady. Tak 
proč ne my. Jak mohla pane náměstku legis-
lativou projít jedna z kandidátek na absurditu 
roku: „podle zákona o pohonných hmotách 
se zaměstnavatel který umožňuje zaměst-
nanci používat služební vozidlo pro vlastní 
potřebu a přeúčtovává mu spotřebované 
pohonné hmoty stává distributorem a musí 
složit i on kauci 20 mil Kč, jinak mu hrozí po-
kuta ve stejné výši“ a jaký máte na tento kon-
krétní příklad názor a vůbec jak na hlouposti?
Ministerstvo průmyslu a obchodu se věnuje dlou-
hodobě a systematicky zlepšování podnikatelského 
prostředí a vytváření kvalitních podmínek pro vý-
kon podnikatelské činnosti. Průběhy a složitosti 

legislativních procesů se nedají při tvorbě každého 
právního předpisu předjímat a mohou dostát v zá-
věru projednávání a schvalování určité podoby.
MPO se snaží přispívat ke zlepšení podnikatel-
ského prostředí také prostřednictvím Expertní 
skupiny pro snižování administrativní zátěže pod-
nikatelů, která byla ustavena v roce 2014. Jejími 
členy jsou zástupci podnikatelů, podnikatelských 
svazů a sdružení.
Cílem pracovní skupiny je projednávat náměty 
přednesené jeho členy, které napomohou zjedno-
dušit regulační prostředí pro podnikání především 
z pohledu administrativních povinností vůči státní 
správě a třetím stranám a navrhovat možná ře-
šení. Své podněty na snížení administrativní zátěže 
může také každý podnikatel zaslat prostřednictvím 
formuláře na portálu MPO www.businessInfo.cz 
a mohou tak napomoci v hledání dalších zatěžu-
jících a někdy podnikateli vnímaných jako až „iri-
tujících“ administrativních povinností.
Od začátku svého vzniku se Expertní skupina 
zabývá již několika desítkami podnětů, z nichž 
některé se již podařilo vyřešit, nebo musely být 
z důvodu nenalezení kompromisního řešení z dal-
šího projednávání vyřazeny. Je však třeba ale 
podotknout, že cesta k vyřešení či nalezení přija-
telnějšího řešení některých problémových míst je 
velmi zdlouhavá a promítnutí jejího pozitivního vý-
sledku se projeví často až v řádu několika měsíců, 
někdy často až i let (zejména v případě potřeby 
legislativních změn).
Expertní skupina od svého vzniku vyřešila již něko-
lik témat např. sjednocení evidence ubytovaných 
osob, sjednocení lhůt pro provádění STK, oblast 
kontroly nelegální práce, omezení oznamovacích 
povinností pro dovozce masa, masných výrobků, 
nezpracovaného ovoce a zeleniny.
Ministerstvo průmyslu a obchodu také každoročně 
zveřejňuje Zprávu o pokroku ve snižování admini-
strativní zátěže podnikatelů (dále jen „Zpráva“), 
jejímž obsahem je přehled plnění opatření vedou-
cích ke snížení administrativní zátěže podnikatelů. 
Součástí této Zprávy je přehled o způsobu a míře 
plnění uložených úkolů v oblasti snižování admi-
nistrativní zátěže podnikatelů.

Je však třeba na závěr dodat, že přestože jsou ně-
které povinnosti vnímány podnikateli jako absurdní, 
není možné a ani žádoucí je z podhledu státu re-
dukovat nebo odstranit např. z důvodu ochrany 
zájmu státu nebo občanů.

Podnikatelské prostředí a i komoru rozděluje 
poslední drobné prodloužení „Taxisu“ a to 
elektronická evidence tržeb. Názory na to 
se různí. Je obecně správné a ani komora to 
nezpochybňuje, že by se podnikat mělo po-
ctivě a platit řádně daně. Ten kdo podvádí 
by měl dostat za uši. Ale upřímně. Mělo vy 
se v obci jezdit 50, kdybychom jezdili i na dál-
nici 90 vyřešili bychom problém s oxidem uh-
ličitým, měli bychom důsledně třídit odpad, 
neměli bychom kouřit a přejídat se, měli 
bychom si pravidelně čistit zuby, abychom 
nezatěžovali zdravotnictví atd. atd. Jsou to 
ušlechtilé myšlenky, ale nasadíme na vše 
elektronické hlídače, což dnes není technický 
problém, ale kde to skončí je otázkou.
K Vašemu dotazu uvádím, že zavedení Elektronické 
evidence tržeb (EET) vychází z Programového pro-
hlášení vlády, resp. z Koaliční smlouvy současné 
vlády a je jednou z jejích priorit. Jedním z důvodů 
pro zavedení EET (zákona o evidenci tržeb a jeho 
doprovodného zákona) je omezení šedé ekonomiky 
v ČR, která představuje 15 % HDP, a zabránění da-
ňovým únikům (např. odhad daň. úniků na DPH cca 
ve výši 80 mld. ročně). EET a další legislativní opat-
ření proti daňovým únikům (např. kontrolní hlášení 
DPH, rozšíření režimu přenesení daňové povinnosti) 
umožní vládě dále nezvyšovat daňové zatížení v ČR. 
Zavedení EET iniciovaly sami i některé podnikatel-
ské svazy (např. SOCR), a to z důvodu deformace 
hospodářské soutěže a poškozování poctivých 
podnikatelů. Jde tedy také o narovnání podmínek 
pro podnikání, což by mělo zkvalitnit podnikatelské 
prostředí v ČR. Pro Finanční správu EET umožní dle 
MF lepší cílení daňových kontrol, které sníží admi-
nistrativní zátěž spojenou s namátkovými daňovými 
kontrolami. K návrhu zákona o evidenci tržeb bylo 
zpracováno předkladatelem kvalitní Hodnocení do-
padů regulace (RIA), při němž docházelo k četným 

„Taxis“ mezi státem a podnikáním?
Taxis mezi státem a podnikáním je opravdu zvláštní zadávací název pro článek požadovaný 
od náměstka ministra průmyslu a obchodu. Dal by se také použít slogan „ jedna věc je laťku 
zvedat, ovšem druhá přes ní skákat“. Na opačnou stranu je použitelné přísloví „Kdo jinému 
jámu kopá, sám do ní padá“. Ono je poměrně jednoduché ze zorného úhlu „obyčejného 
podnikatele“ vyhodnotit zbytečnost až absurdnost některých legislativních skutečností, které 
mu jeho podnikání znepříjemňují a se zdražujícími materiálovými a personálními vstupy ho 
staví do nezáviděníhodné situace v konkurenčním prostředí jednotného, min. Evropského trhu. 
Nicméně z výšin podnikatelského Olympu to může vypadat jinak. Pokud bychom se zahleděli 
do různých srovnávacích žebříčků, které přímo, nebo i nepřímo ovlivňují podnikání pak 
bychom se dostali do souboru diskusních názorů přesahující možnosti vymezeného prostoru 
tohoto tištěného vydání TEMA. Naše pozice někde klesají, jinde stoupají a i tak absolutní 
pořadí by mohlo být asi i lepší. Redakce
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konzultacím s povinnými subjekty a zohledněním 
jejich praktických zkušeností.
Při zavedení EET současně dojde ke snížení sazby 
DPH u stravovacích služeb z 21% na 15% a podni-
kající fyzické osoby si budou moci uplatnit paušální 
slevu na dani z příjmů (v roce zahájení evidence) 
ve výši 5 000 Kč.

Sílu každé organizace, která hájí nějaké zájmy 
dělá počet jejich členů. Nebo ekonomická síla 

– což je mimochodem z hlediska dlouhodo-
bého rozvoje společnosti diskutabilní. Dob-
rovolné sdružování ve spolcích je nedílnou 
součástí demokratické občanské společnosti, 
což je nezpochybnitelné. Ovšem do tohoto 
systému zrušením povinného členství jaksi 
spadla i zvláštním zákonem, tudíž státem 
ustanovená Hospodářská komora, která by 
se měla spolu se státem starat o dobrou kon-
dici podnikatelů a tudíž dělat ten náš „Taxis“ 
přeskočitelným. Skutečnost je nejen ve vnitř-
ním vnímání podnikatelů, ale i ve srovnáva-
cích statistikách, o kterých jsem se zmínil 
v úvodu zjevně jiná. Jakou roli HK vidíte v ide-
álním stavu a česky reálném prostředí Vy?
Posláním Hospodářské komory České republiky, 
která sdružuje téměř 14 000 členů (právnických 
i fyzických osob) organizovaných v 60 regionálních 
a 83 oborových asociacích, je vytvářet příležitosti 
pro podnikání, prosazovat a podporovat opatření, 
která přispívají k rozvoji podnikání v ČR, a tím 
i k celkové ekonomické stabilitě státu.
Činnost Hospodářské komory ČR je přínosná a není 
malá. Což je zřejmé z aktivit, které HK ČR vykonává 

– ať již informování o hospodářských podmínkách 
a ekonomickém vývoji a právních předpisech týkajících 
se podnikatelských aktivit, poskytování poradenských 
a konzultačních služeb prostřednictvím kontaktních 
míst v regionech, organizování seminářů, konferencí 
a dalších odborných akcí, zabezpečování propagace 
podnikatelské činnosti svých členů či spolupráce s or-
gány státní správy a místních samospr&aacut e;v.
Jak vidím roli HK ČR v ideálním stavu?
Domnívám se, že komora by měla mít důležitější roli 
ve veřejném životě, podobně jako tomu je v Německu 
či Rakousku. Tam je pro podnikatele členství povinné, 
které je však pravděpodobně u nás politicky neprů-
chodné. Jsem zhruba ve shodě s prezidentem HK ČR 
panem Dlouhým, který navrhuje tzv. registrační pří-
spěvek pro podnikatele – kompromisní varianta mezi 
povinným a nepovinným členstvím.

Děkujeme za Váš čas a chtěl byste ještě něco 
dodat na konec?
Dodat můžu jen toliko, že má-li kdokoliv námět 
ke snížení administrativní zátěže podnikatelů či 
podniků ať svůj podnět zašle na www.zjednodusuje-
meto.cz – najde na web. stránkách MPO nebo nechť 
se přímo obrátí na můj e-mail: novotnyk@mpo.cz

Mgr. Karel Novotný, MBA, LLM 

náměstek ministra MPO

Adresa: ALFA TERM MOST a.s., Lomená 47/2, 434 01 Most
Kontakt: tel. 476449028 – vedení společnosti, e-mail: alfaterm@alfaterm.cz

Společnost ALFA TERM MOST a.s. 
nabízí provádění prací v následujících oblastech:
1. Energetické práce

- Rekonstrukce a výstavba výměníkových stanic
- Rekonstrukce a výstavba kotelen na plyn
- Rekonstrukce a výstavba kotelen na pevná paliva
- Opravy, rekonstrukce a výstavba rozvodů tepelné energie (topné 

kanály, bezkanálové technologie)
- Montáže tepelných čerpadel (rozvody v kolektorech inženýrských sítí)
- Revize tlakových zařízení

2. Topenářské práce
- Montáže a opravy systémů ústředního vytápění v rodinných 

a bytových domech
- Montáže a opravy systémů vytápění obchodních a průmyslových 

objektů

3. Vodoinstalatérské práce
- Výstavba vodárenských rozvodů pitné vody
- Opravy, rekonstrukce a výstavba kanalizačních systémů
- Domovní rozvody studené a teplé vody
- Instalace zdravotní techniky v rodinných a obytných domech

4. Elektro práce
- Opravy a montáže elektrických zařízení v rodinných a obytných 

domech, v obchodních 
i průmyslových objektech

- Instalace úsporných osvětlovacích systémů v obytných i komerčních 
objektech

- Provádění revizí elektrických zařízení

5. Plynárenské práce
- Montáže a opravy plynových kotlů do výkonu 50 kW
- Servisní práce plynových kotlů
- Montáže a opravy venkovních i domovních plynovodů
- Revize plynových zařízení

6. Měření spotřeby tepla a vody
- Montáže, opravy a cejchování vodoměrů teplé a studené vody
- Montáže, opravy a cejchování objektových měřičů spotřeby tepelné 

energie
- Montáže poměrových měřičů spotřeby tepla na topná tělesa
- Provádění odečtů a vyúčtování všech měřičů spotřeby energií

7. Havarijní služba
- Zajišťování havarijní služby v profesích topenářství, vodoinstalatérství, 

plynoinstalacích a elektroinstalacích
- Havarijní služba je zajišťována po dobu 24 hodin denně
- Hlášení havárií se hlásí na tel. číslo 800409090, případně v pracovní 

době (7–15 hod.) 
ještě na tel. číslo 777644042.
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Mostecko stále zatracované 
a neobjevené
Příroda v Severozápadních Čechách chytá 
druhý dech a je po úspěšně provedených 
rekultivacích připravena zahájit etapy re-
vitalizace území. Jestli se vrátí člověk je 
ovlivněno jeho vůlí , ale jak se po člově-
kem vytvořených podmínkách již navrací 
i fauna fauna, toť otázka. Jestli mluvíme 
a prezentujeme právě uskutečněné unikátní 
rekultivační projekty, pak o návratu a exis-
tenci živočichů se toho moc nenamluví, ne-
mluvíme-li právě o škodící přemnožené 
černé a jelení zvěři. Jak tento návrat vidí 

zástupci občanských iniciativ a sdružení, 
která kromě svého koníčka také o zástupce 

„říše zvířat“ pečují a jejich prosperitu sledují, 
jsme se zeptali zástupců spolků a iniciativ 
kterých se to týká. Jejich zástupce jsme na-
šli a dali jim stejný okruh otázek:
1. Dnešní TEMA je věnováno občanské spo-

lečnosti, kam zájmová činnost občanů 
patří a tudíž i činnost vašeho spolku. 
Jak vidíte vývoj vaší zájmové činnosti 
za posledních dejme tomu dvacet let 
i v regionu severozápadních Čech.

2. Jaký hodnotíte stav po rekultivačním 
navrácení ploch po těžbě uhlí pro život 
živočichů z vašeho okruhu zájmu?

3. Můžete z vašeho oboru jmenovat ně-
které významné navrátilce do naší, ro-
zuměj podkrušnohorské přírody a jak 
se dnes daří i těm ostatním?

4. Chcete ještě něco dodat u činnosti va-
šeho sdružení, nebo obecně?

Redakce

Český rybářský svaz, z. s. – místní organizace Most
1. Dle posledních statistik z konce roku 2014 je 
naše organizace – Český rybářský svaz, z. s. – 
místní organizace Most vedena s počtem 3 200 
členů na třením místě v rámci celého Českého ry-
bářského svazu. Pochopitelně, tak jako celá spo-
lečnost po roce 1989 zaznamela výrazné změny, 
dotklo se to i činnosti našeho svazu. Tam, kde jsme 
měli sportovní revíry od šachetních společností pro-
najaty za „hubičku“a neměli jsme obavy, že o tyto 
vody přijdeme, dnes čekáme, kdy se jaká voda na-
bídne k prodeji a budeme-li na ni mít. V současné 
době má naše organizace v soupisu revírů cca 
230 ha vodních ploch. Dále máme pár kilometrů 
mimopstruhových vodních toků a také toky pstru-
hové. Vzhledem k dokonalé poloze našeho města 
obklopené rekultivacemi po těžební činnosti, mají 
naši členové možnost být do patnácti minut na ně-
kterém z 30 revírů.
Vzhledem k tomu, že je naše organizace v rámci se-
veročeského územního svazu Českého rybářského 
svazu v tzv. “statutu společného hospodaření“, 
daří se nám revír zarybňovat dle zarybňovacího 
plánu celou rybí obsádkou. O tom, že je revír dobře 
zarybněn, svědčí úlovky našich rybářů, které se sta-
tisticky sledují.

2. Těžba uhlí, stejně jako budování chemických 
závodů byly a jsou velkým zásahem do krajiny, 
ale díky rekultivacím se krajině po ukončení těžby 
celkem rychle vrací její přírodní tvář. Je pravdou, 
že příroda by si s tím jistě poradila i sama, protože 
její síla je přes veškeré lidské snahy nezkrotná, ale 
ten návrat k přírodnímu rázu krajiny by trval mno-
honásobně déle než s rekultivacemi. Co se z po-
hledu rybářů nedá opomenout, je fakt, že díky 
velkým zásahům do krajiny zde vzniklo neskutečné 
množství vodních ploch od úplně malých pinek, 
až po obrovská jezera hluboká desítky metrů. Jen 
na Mostecku jsou stovky různě velkých vodních 

ploch, které mají díky různému stáří, způsobu re-
kultivace, nebo zdroji vody abnormální rozmanitost 
biotopů i když se jedná o vody vzdálené od sebe 
třeba jen desítky metrů. Toto je unikát, který ni-
kde jinde v naší zemi nenajdete a věřte, že nám to 
rybáři z jiných koutů naší země závidí a dle mého 
se není čemu divit. Je pravdou, že to nějakou dobu 
trvalo, ale dnes ani nepoznáte co je původní kra-
jina a co jsou rekultivované plochy. Myslím, že by 
se to dalo přirovnat k rybníkářským oblastem Již-
ních Čech, kde byly v průběhu 15. a 16. století vy-
tvořeny tisíce a tisíce hektarů rybníků z původních 
močálů, mokrých luk a nebo i úrodných polí. I když 
jsou takto rozsáhlé zásahy do krajiny velmi citelné 
v dané chvíli, je třeba se na to dívat z dlouhodoběj-
šího horizontu, protože jak už se historicky ukázalo, 
můžou být i zprvu devastační zásahy do krajiny 
v budoucnu ku prospěchu, jen je třeba přírodě po-
moci a naslouchat tomu co nám napovídá.

3. Nevím jestli lze hovořit o navrátilcích, protože 
vlivem důlní činnosti, nebo rekultivací nedošlo 
k negativnímu vlivu na druhovou skladbu ryb. Ta 
byla ovlivněna spíše hospodařením a biologickými 
vlivy, které přímo nesouvisí s těžbou, nebo rekul-
tivací naší krajiny. O čem se dá jednoznačně ho-
vořit, že se do této krajiny vrátilo je čistota vody, 
která byla v minulém století velmi znečištěna. 
Spolu s čistější vodou se do našich toků vrací 
tradiční říční ryby, které byly ještě před pár lety 
nemyslitelné, protože četnost úniků z chemického 
průmyslu byla vyšší. Stejně tak bylo dříve běžné 
vypouštění domovního odpadu do toků, což je 
dnes téměř eliminovaný problém i když se stále 
najde pár lidí, kteří mají přepady odpadních jímek 
svedené do potoků, řek a rybníků. Jak už bylo 
napsáno výše, je rozmanitost vod na Mostecku ve-
liká a díky tomu jsou rozmanité i druhové skladby 
ryb v jednotlivých vodách.

O navrátilcích i když to asi nebude úplně přesné 
se dá hovořit v případě rybožravých predátorů, je-
jichž stavy se díky ochraně, která už mnohdy po-
strádá smysl jako u Kormorána Velkého jen zvyšují. 
To by samo o sobě nebyl problém, ale ve spojení 
s tím, že my lidé jsme vyplenili moře a oceány to 
má neblahý dopad na naše vnitrozemské vody 
a zejména pak naše původní druhy ryb, které kor-
moránům nahradili původní zdroj potravy v mořích.

4. Myslím, že je třeba, aby naše činnost více re-
flektovala na potřeby doby, protože v těch posled-
ních dvou dekádách nám v některých směrech jak 
se říká ujel vlak, ale pro to je třeba, aby se rybáři, 
potažmo členové jiných zájmových spolků více zají-
mali o činnost ve spolcích. Svazová činnost jako ta-
ková šla v poslední době úplně stranou. Naše členy 
zajímá hlavně, zda jsou nasazeny ve vodě ryby, zda 
se k té vodě dostanou autem a kdy budeme vybírat 
úlovkové lístky a vydávat nové. Na členské schůze 
nám chodí minimum členů a brigádu si raději 
v dnešní době také každý raději zaplatí.
V letošním roce slaví naše organizace 70 –té výročí 
vzniku. Dne 28. srpna 2015 pořádáme na naší ry-
bochovné soustavě Pavel v Litvínově velikou rybář-
skou oslavu, která bude spojena právě s výročím 
založení organizace. Rád bych všechny příznivce 
Petrova cechu touto cestou na naše rybářské oslavy 
do Litvínova pozval.
Závěrem bych velice rád poděkoval všem funkci-
onářům výboru, členům rybářské stráže a všem 
našim členům, kteří se aktivně podílí na činnosti 
našeho svazu.

S pozdravem Petrův Zdar 

Adolf Sigmund, předseda organizace 

a Jiří Jakeš, hospodář organizace.
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ČMMJ – Okresní myslivecký spolek Most
1. Podle mého názoru se činnost v oblasti myslivosti 
zaměřuje na výchovu mladých myslivců v rámci zá-
jmových kroužků na ZŠ a školení nových myslivců 
spojené se závěrečnými zkouškami uchazečů o lo-
vecký lístek umožňující získání loveckého lístku a ná-
sledně i zbrojního průkazu pro výkon práva myslivosti 
v honitbách jednotlivých MS v regionu.
ČMMJ OMS Most pořádá společně s ČMMJ Praha 
a její kynologickou komisí každoročně, pro výchovu 
a umožnění získání lovecké upotřebitelnosti lovec-
kých psů všechny požadované lovecké zkoušky, tak 
aby mohl být dodržen zákon o myslivosti č. 449/2001 
Sb. a jeho nařízení o počtech loveckých psů v jednot-
livých honitbách MS v regionu i ČR.
S ohledem na značný počet pernatých i srstnatých 
predátorů v honitbách se nedaří zvyšovat stavy 
drobné pernaté ani srstnaté zvěře i když je kaž-
doročně do honiteb vypouštěno několik set kusů 
bažantů z umělých odchovů, nákup je podporován 
těžební společností Vršanská Uhelná, a.s. a dalšími 
drobnými sponzory.
Jednotlivá MS vytvářejí podmínky pro lepší život 
zvěře zakládáním zvěřních políček, remízků, napa-
jedel a stavbou např. hnízdních budek pro pernatou 
a ostatní zvěř, jsou budovány také krmelce, oborohy, 
zásypy, soliská a boudy pro ukládání krmiva na zimní 
období.

2. Co se týče stavu přírody po rekultivačním navrá-
cení ploch po těžbě uhlí a ostatních nerostů, je možno 
tuto zahlazovací činnost hodnotit kladně. Vznikly nové 
lesní porosty, vodní plochy i louky, které vyhovují ži-
votu, jak spárkaté zvěře, tj. zejména zvěře srnčí, jelení, 
mufloní, černé, tak i zvěře drobné tj. zajíců a bažantů. 
Spárkatá zvěř vykazuje dobrý zdravotní stav a regis-
trujeme značný nárůst stavů hlavně zvěře mufloní 
a černé. Drobná zvěř, např: zajíci, bažanti se však bo-
hužel drží jen na tzv. normovaných stavech, protože 
současné podmínky pro její odchov ve volné přírodě 
neodpovídají jejich požadavkům na hnízdění i kladení 
mláďat. Z tohoto důvodu některá MS již několik let 
upustila od honů na drobnou zvěř v rámci zachování 
této zvěře v honitbách. Přesné počty jak drobné tak 
i spárkaté zvěře je možno zjistit na odboru životního 
prostředí magistrátu měst Most a Litvínova, pracovníci 
těchto odborů mají i nejčerstvější informace o výskytu 
vzácných druhů zvěře v místě působení.
3. Mezi významné „navrátilce“ bych zařadil zvěř dančí 
a černou a to ve značném množství u zvěře černé a ně-
kolika desítek u zvěře dančí, která významně využila 
rekultivované plochy lesa. Dále pak husu polní a ně-
které vzácné druhy kachen, které zde na rekultivova-
ných plochách hnízdí a žijí po celý rok. Mezi známé 
druhy škodné zvěře je možno zařadit mývalovce ku-
ního a nutrii která obývá povodí říček Bílina a Srpina.

Ostatní druhy zvěře mají na rekultivovaných plochách 
v místech bez hromadného pohybu osob dobré ži-
votní podmínky a to i s ohledem na zimní přikrmování 
a předchozí proti parazitární léčbu v rámci celého 
Ústeckého kraje, kterou také významně podporuje 
magistrát města Mostu. Poskytnutou léčbou však 
v žádném případě nehrozí její přemnožení, jen se vý-
razně zlepší její zdravotní stav a hlavně zdravotní 
stav kladených mláďat a o to v myslivosti hlavně jde.
4. Jen na závěr bych rád poděkoval všem členům 
ČMMJ i nečlenů v regionu za jejich celoroční oběta-
vou práci pro zvěř, která je naším národním bohat-
stvím a upozornil laickou veřejnost, že hodně disku-
tované hony a individuální odlovy průběrné spárkaté 
zvěře jsou až někde na posledním místě v činnosti 
myslivců a to až po splnění tisíců brigádnických hodin 
pro chov zvěře v regionu, protože dne 27. 6. 2015 
proběhne volební sněm ČMMJ Most, rád bych touto 
cestou popřál jménem svým a OMR a ODR ČMMJ 
Most všem nově zvoleným funkcionářům hodně 
úspěchů v jejich dobrovolné činnosti ve prospěch 
myslivosti v regionu.

Myslivosti zdar. 

Ing. Jan Mašek 

předseda ČMMJ OMS Most.

Česká herpetologická společnost
1. Zájemců o obojživelníky a plazy z řad široké ve-
řejnosti i studentů na vysokých školách pozvolna 
v poslední době přibývá. Platí to pro všechny regiony 
ČR. Ovšem počet zájemců o herpetofaunu (souhrnně 
batrachofaunu – obojživelníky a herpetofaunu – plazy) 
nelze poměřovat s vysokými počty zájemců o avifaunu 

– ptáky. Stále nedostatečný počet odborníků, zájemců 
a nadšenců pro obojživelníky a plazy se projevuje ne-
jen v poměrně nízkém povědomí veřejnosti, ale i při 
nedostatečném prosazování ochrany těchto živočichů.
2. Řada vědeckých studií ukázala, že pro živé orga-
nismy je prospěšnější vytěžené prostory a výsypky 
nerekultivovat a ponechat samovolné sukcesi. Avšak 
rekultivační lobby a zákony káží povinnost rekultivo-
vat a zbytečně utrácet spoustu peněz. Určitý posun 
ve vnímání rekultivací již nastal a postupně se snižuje 
procento rekultivovaných ploch. Do budoucna platí, 
že čím méně ploch se bude rekultivovat, tím lépe.
Obojživelníci, plazi a jiní živočichové jasně preferují 
prostory po těžbě nebo výsypky, které samovolně 
osídluje vegetace. Obojživelníkům více vyhovují 
menší a mělčí nádrže, které samovolně vznikají 
v různých sníženinách, než uměle vytvořená rozlehlá 
a hluboká jezera.
3. Většina druhů, které se v území vyskytovaly před 
těžbou, je schopná postupně osídlit vytěžené území, 
pokud je ponecháno bez rekultivace sukcesi. Jedněmi 
z prvních navrátilců jsou skokan štíhlý a ropucha ze-
lená. Za nimi pak putuje, co by za potravou, užovka 
obojková. Pouze někteří obojživelníci můžou trvale 

osídlit i větší rekultivační nádrže, např. zelení skokani 
(skupina skokanů rodu Pelophylax).
Zvláštním případem je ropucha krátkonohá, které 
se v ČR daří v oblastech, kde probíhá těžba písku, 
hnědého uhlí apod. Pro rozmnožování využívá mělké 
nezarostlé vodní plochy (často i větší kaluže, které 
postupně vysychají). Jakmile nádrž začne zarůstat 
vegetací, tak ropucha krátkonohá pro rozmnožování 
hledá nové vodní plochy a většinou je nenachází. 
Velké hluboké nádrže jí nevyhovují. I proto je dnes 
nejohroženější žábou v ČR.
Před příchodem člověka a civilizace lokality ropuchy 
krátkonohé a dalších obojživelníků udržovaly zejména 
vodní toky a velcí býložravci. Po záplavách vznikaly 
tůně pro obojživelníky, které postupně zarůstaly a za-
zemňovaly se, ale mezi tím zas při další záplavě vzni-
kaly nové. Velcí býložravci udržovali dřevinami neza-
rostlé plochy a válením se v kalištích a tůních udržovali 
mokřady v mimo záplavových územích. Obojživelníci 
nezměnili své nároky na prostředí, pouze jsou nuceni 
vyhledávat sekundární stanoviště v podobě mělčin 
rybníků nebo v případě ropuchy krátkonohé v podobě 
kaluží v pískovnách, dolech a případně na okrajích polí.
4. Organizace HERPETA – Česká asociace pro 
ochranu a výzkum obojživelníků a plazů má cíl 
činnosti obsažen ve výše uvedeném plném názvu. 
HERPETA se kromě sledování obojživelníků a plazů 
zaměřuje i na osvětovou činnost, např. ve spolupráci 
s Muzeem přírody Český ráj vyhlašuje obojživelníka 
a plaza roku v ČR.

HERPETA realizuje v současnosti dva hlavní projekty. 
Od roku 2014 projekt „Želva bahenní v ČR“, který má 
za cíl zachování želv bahenních ve volné přírodě a pří-
padně zajistit návrat želv do některých oblastí. V roce 
2015 a 2016 probíhá projekt „Příprava záchranného 
programu pro ropuchu krátkonohou (Epidalea cala-
mita)“, jehož cílem je získání informací a údajů pro 
budoucí záchranný program. Stěžejní činností je ově-
řování výskytu ropuchy krátkonohé. Proto uvítáme 
jakoukoli informaci o pozorování tohoto druhu a ma-
jitele pískoven, dolů, lomů apod. prosíme o vstřícnost 
a umožnění vstupu kolegům, kteří pro HERPETu a po-
tažmo Ministerstvo životního prostředí (zprostředko-
vatel grantu) vykonávají terénní průzkum. Ropucha 
krátkonohá do budoucna těžbu potřebuje. Tam kde 
těžba skončila, musí být vodní plochy a okolní pro-
středí udržováno narušováním.
Informace o nálezu nejen ropuchy krátkonohé, ale 
i všech dalších obojživelníků a plazů (včetně ne-
původních druhů želv) můžete též zapsat na www.
biolib.cz (Mapování výskytu obojživelníků a plazů) 
nebo zaznamenat přímo v terénu na lokalitě pomocí 
mobilní aplikace BioLog (http://biolog.nature.cz) 
a přispět tak k poznání výskytu vzácných živočichů 
a jejich ochraně.

RNDr. Martin Šandera, Ph.D. 

předseda organizace HERPETA – 

Česká asociace pro ochranu a výzkum obojživelníků 

a plazů



Oblastní muzeum v Mostě, p.o.
Když hovoříme o revitalizace mostecké krajiny, máme 
obvykle na mysli návrat života na výsypky hnědouhel-
ných dolů a do zbytkových jam po těžbě uhlí, popřípadě 
jiných surovin. Tento proces se týká nejen rostlinstva 
a obratlovců, ale samozřejmě i bezobratlých živoči-
chů, mezi něž patří hmyz, a ač se to nezdá, má hmyz 
značný vliv na průběh revitalizace. Řada druhů se podílí 
na vzniku půd, což je sice dlouhodobý, avšak zcela ne-
zbytný proces pro zkvalitnění prostředí a jeho oživení, 
ale v mnohem kratším časovém horizontu se hmyz stává 
významným zdrojem potravy pro vodní i suchozemské 
živočichy, a to jak v dospělém, tak ještě častěji v lar-
válním stadiu. Na jeho přítomnosti je potravně závislá 
řada dalších organismů. Je známo, že významnou složku 
potravy ryb tvoří larvy pakomárů a komárů.
Ač většina druhů hmyzu létá, osídlování nových 
stanovišť má své omezující limity. Nedochází 
k němu okamžitě, nýbrž až tehdy, kdy se na daném 
místě vytvoří vhodné trofické podmínky, tedy je k dis-
pozici potrava. Na rozdíl od ptáků, kteří mohou odlé-
tat za potravou mimo prostor výsypky, na níž hnízdí, 
a zase se vracet, není toho hmyz schopen, až na ne-
patrné výjimky, jako jsou třeba včely, jenže pro ty není 
zastoupení kvetoucí vegetace příznivé. Včelařům by 
umístění úlů na mladé výsypky nepřineslo žádaný 
efekt, neboť zde dlouho převažují větrosnubné rostliny.
Na plochy po těžbě se život vrací postupně a průběh 
těchto postupných změn nazýváme sukcesí. U hmyzu 
je, kromě potravní nabídky, sukcese ovlivňována ještě 
řadou stanovištních faktorů, např. substrátem (jíl, pí-
sek) a jeho vlhkostí, reakcí pH – zvláště se to proje-
vuje při návratu života do vodních nádrží, rostlinstvem 
na samotném místě i na okolní vegetaci, zastíněním 
povrchu atd. atd. Obecně lze říci, že osídlování zpo-
čátku sterilního prostředí bez jakéhokoliv života pro-
bíhá vždy podle stejných zákonitostí. Nejdříve se musí 
na příslušných plochách usadit producenti organické 
hmoty, čili zelené rostliny, po nich nastupují konzu-
menti I. řádu, to jsou býložraví živočichové, a teprve 
pak se zde mohou objevit konzumenti II. řádu, tedy 
predátoři živící se živočišnou potravou.

Osídlování výsypek hnědouhelných dolů hmyzem 
a průběh sukcese sledovali entomologové již na pře-
lomu šedesátých a sedmdesátých let minulého století 
v Německu a brzy poté i u nás. Dělo se tak s využitím 
dosti dobře prozkoumané čeledi střevlíkovitých brouků, 
která sloužila jako modelová skupina půdní fauny. 
U čeledi střevlíkovitých jsou známy ekologické nároky 
jednotlivých druhů na kvalitu prostředí, a proto podle 
rozboru složení výzkumem podchycených druhů je 
možné využívat zmíněnou skupinu brouků pro indikaci 
stupně narušení krajiny a samozřejmě lze použít me-
todu i opačně, tedy ke sledování průběhu revitalizace.
Raná stadia sukcese se vyznačují malým počtem druhů 
s velkým počtem jedinců. Jedná se o přizpůsobivé or-
ganismy, které jsou schopny se v krátké době rychle 
namnožit, mají krátký vývoj od vajíčka po dospělého 
jedince a jejich generace po sobě rychle následují. Bě-
hem spontánní sukcese, která probíhá samovolně, bez 
zásahu člověka, dochází postupně k přibývání dalších 
druhů a snižování jejich kvantity. V pozdějších sukces-
ních stadiích dochází k tomu, že se postupně zvyšuje 
i počet „kvalitnějších“ druhů, typických pro kvalitnější 
krajinné celky v okolí výsypky. Je to proto, že se na re-
vitalizujících plochách již nacházejí příhodné podmínky 
pro přežití, dané především vegetačním krytem. Ně-
kterými, mnohdy i nenáročnými rekultivačním 
zásahy lze sukcesi urychlit. Pokud se např. u za-
topených zbytkových jam neponechají prudce se sva-
žující břehy, ale vymodeluje se u okrajů vodní nádrže 
pozvolně klesající dno, dojde k rychlejšímu rozvoji 
příbřežní vegetace, a ta je předpokladem pro osídlení 
bezobratlými živočichy jak v samotných vodách, tak 
na březích. Pak o mnoho let dříve můžeme pozorovat 
v takových nově vzniklých biotopech nejen hnízdit 
vodní ptactvo, ale zároveň zde lze spatřit poletovat 
rychlé vážky nebo nemotorně se třepotající střechatky.
V klidných, malých a mělkých nebeských jezírcích, na-
pájených pouze srážkovou vodou, jakých bývá v terén-
ních depresích na výsypkách s nepropustným jílovitým 
substrátem poměrně dost, dochází časem k většímu 
rozvoji komářích populací, než u rozsáhlejších vodních 

ploch, kde se při větru vytvářejí na hladině vlny. Po-
kud se menší vodní nádrže typu „nebesáků“ nacházejí 
v lesnických rekultivacích, časem zaniknou. Veškerá 
voda je z nich odčerpána kořenovým systémem stromů. 
Poblíž lidských sídlišť ale uvítají obyvatelé rekultivační 
úpravy terénu, které včas zamezí vzniku podobných 
tůněk v těsné blízkosti jejich obydlí.
Průběh spontánní sukcese na výsypkách je z hlediska 
osídlování hmyzem dlouhodobý proces. Zatímco ptáci 
zde nacházejí klid k hnízdění poměrně brzy, a objevují 
se mezi nimi i vzácné druhy, u hmyzu je výskyt vzác-
ných druhů spíše výjimkou. Občas se jedná o náhodný 
zálet, někdy ale dochází k zajímavému fenoménu, když 
se výsypka v některém stadiu vývoje nachází ve stavu 
blízkém svým charakterem biotopu, který určitý druh, 
třeba jinak dosti vzácný, v přirozeném prostředí obývá. 
V té době dojde ke zvýšení početních stavů populace 
daného druhu, jako to známe při přemnožení škůdců, 
ale tento stav je pouze přechodný. Tak např. na suchém 
okraji odkaliště elektrárenského popílku byla proká-
zána přítomnost vzácných pískomilných střevlíčků 
v nebývale vysokých stavech. Dlužno dodat, že k po-
psanému jevu nemůže dojít u druhů hmyzu, které 
ke svému vývoji potřebují velice specifické podmínky, 
jako jsou staré porosty dřevin s trouchnivějícími pařezy, 
v nichž se vyvíjejí třeba roháči, nosorožíci nebo tesaříci.
Při nedávno uskutečněných výzkumech v pánev-
ních okresech Ústeckého kraje, konaných v rámci 
projektu ministerstva životního prostředí „Obnova 
krajiny postižené dlouhodobou těžbou nerostů 
a intenzivním osidlováním“, byl řešen úkol „Revi-
talizace mokřadních antropogenních ekosystémů 
v Mostecké pánvi vzniklých v souvislosti s těžební 
činností“. Práce na tomto i dalších úkolech probíhaly 
na nejstarších výsypkách a z výsledků, kromě jiných 
poznatků, vyplynulo, že ke spontánní revitalizaci 
dochází ve vodách, na jejich březích i v bažina-
tých mokřadech rychleji, než je tomu na suchých 
odvodněných místech výsypek. Vše nasvědčuje 
tomu, že nově vzniklé mokřadní biotopy se z hle-
diska skladby druhů fauny bezobratlých nejvíce blíží 
původním biotopům krajiny před těžbou a to také 
hovoří ve prospěch hydrických rekultivací ve zbytko-
vých jámách po těžbě, ale i mimo ně. Některé nově 
vzniklé vodní nádrže se začlenily do přírody bez při-
spění člověka, u jiných, jako např. v Mstišově u Teplic, 
se podařilo dobře začlenit do okolní nově vzniklé kra-
jiny přírodní koupaliště, na němž zůstala dost velká 
plocha pro druhy, které obývají břehy a mělkou část 
vod. Doufejme, že se totéž podaří v případě Mos-
teckého jezera, že zde zbude dostatek prostoru pro 
spontánní revitalizaci břehů a příbřežní zóny nádrže.

Mgr. Ivan Táborský,

Oblastní muzeum v Mostě, p.o.
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Vážení čtenáři,
přečetli jste si články o obnovujícíh se ekosysté-
mech a navracející se fauně do mosteckého regi-
onu, který byl významnými rekultivátory ve velké 

míře přeměněn na jinak vypadající a jinak se cho-
vající krajinu. Jsou jakýmsi úvodem k našim sna-
hám a úkolům pro budoucí období. Chceme se po-
drobněji věnovat této problematice a přinášet 

v ucelených cyklech veřejnosti objektivní infor-
mace o stavu životního prostředí a o pseudoeko-
logickou ideologií nepostižených představitelích 
naší navracející se fauny. Redakce



Ústecká „tripartita“ 
– Hospodářská 
a sociální rada
Spolky (dříve občanská sdružení) jsou jedním ze subjektů zastupujících občanskou společnost. 
Tedy na státu nezávislé, dobrovolné sdružení subjektů, prosazující společný zájem. Ve vyspělých 
zemích jsou součástí veřejné správy. Tuto roli plní na území Ústeckého kraje již 14 let také 
Hospodářská a sociální rada Ústeckého kraje (dále jen „HSR-ÚK“), jejíž strukturu tvoří sedm 
okresních rad sdružených na krajské úrovni formou spolku. Napříč všemi okresy regionu čítá 
kolem 200 členů. HSR-ÚK byla zřízena v roce 2001 jako iniciační a koordinační subjekt pro 
jednání s Vládou ČR, ministerstvy, správními úřady, orgány Ústeckého kraje a regionálními 
partnery v otázkách hospodářského a sociálního rozvoje Ústeckého kraje.

Tato iniciativa vznikla nejprve na Mostecku jako 
reakce na prudce rostoucí nezaměstnanost a její 
ekonomické příčiny. Šlo o v té době o unikátní 
záměr, který se následně podařilo rozšířit na celé 
území Ústeckého kraje. Dodnes HSR-ÚK ctí tuto 
svou okresní strukturu. Je třeba dodat, že bez 
podpory významných zaměstnavatelů, ochotných 
uvědomit si sepjetí své činnosti s regionem a zapo-
jit se do diskusí s představiteli veřejného sektoru, 
by se nikdy tuto myšlenku nepodařilo zrealizovat.
Mezi největší měřitelné přínosy hospodářských 
a sociálních rad patří získání dvou miliard Kč na re-
alizaci Globálního plánu revitalizace a zásadní podíl 
na vyjednávání tzv. 15 miliard Kč, které vláda uvol-
nila na rekultivaci a revitalizaci krajiny po těžbě uhlí. 
Řada dalších přínosů a pozitivních dopadů existence 
HSR-ÚK je nevyčíslitelná a přispívá k celkovému roz-
voji kraje. Vytváří prostředí, pro formování názorů, 
předávání zkušeností a informací a formulování spo-
lečných postojů, které je schopna dále prezentovat. 
Jednání HSR-ÚK se za dobu její existence opakovaně 
zúčastnili ministři i předsedové vlád.
HSR-ÚK plní funkci regionální tripartity, přičemž 
se v rámci celé struktury opírá o členství místních 
samosprávách, významných zaměstnavatelů, 
odborů, ale navíc také neziskových organizací 

a dalších subjektů soukromého i veřejného sektoru 
a v neposlední řadě i o spolupráci s krajskou sa-
mosprávou. Její činnost vychází z myšlenky, že pro-
blémy Ústeckého kraje není možné řešit vlastními 
silami jednotlivých organizací a že možné řešení 
spočívá ve spojení v rámci širokého regionálního 
partnerství, které umožní efektivněji prosadit 
společné priority v jednáních s centrálními orgány 
i v rámci meziregionální či mezinárodní spolupráce.
V kontextu jednání o potřebách regionu je právě 
tripartitní regionální spojení zástupců samospráv, 
zaměstnavatelských a zaměstnaneckých organi-
zací nejvyváženějším způsobem jednotné regio-
nální reprezentace. I z toho důvodu tato forma 
garantující apolitičnost i vyváženost úhlů pohledu 
nabývá na významu i na celostátní úrovni.
Hospodářská a sociální rada ÚK, která byla navíc 
založena jako občanské sdružení (nyní zapsaný 
spolek), je svou právní subjektivitou, která jí umož-
ňuje realizovat řadu návazných aktivit, ojedinělou 
tripartitou v České republice. Forma spolku upra-
vující členství všech právnických a fyzických osob, 
široké spektrum možných členů i jejich vysoký po-
čet, jí dává velkou legitimitu a činí z ní význam-
ného partnera v jednáních s RHSD ČR a orgány 
státní správy.

Kromě úsilí o systémové změny na legislativní 
úrovni a jednání o konkrétních opatřeních pro roz-
voj regionu, plánuje HSR-ÚK v roce 2015 řadu akcí, 
mezi které můžeme řadit například konferenci k té-
matu sociálně vyloučených lokalit a sociálnímu 
bydlení či Podnikatelské fórum Ústeckého kraje. 
Zaštiťuje také výstavu Ing. Štýse o rekultivacích 
krajiny po těžbě uhlí konanou na Pražském hradě. 
Stejně jako v předešlých letech bude pokračovat 
v motivačně informační kampani ke zvýšení zá-
jmu studentů o přírodovědné a technické obory, 
podporovat rozvoj konceptu společenské odpo-
vědnosti organizací, připomínkovat připravovanou 
legislativu, spoluvytvářet strategické dokumenty 
a spolupracovat v rámci Paktu zaměstnanosti Ús-
teckého kraje na zvýšení zaměstnanosti.

Práce všech členů spolku v rámci HSR-ÚK je dob-
rovolná bez nároku na odměnu.

Gabriela Nekolová

Místopředsedkyně HSR-ÚK

pověřena výkonem agendy
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Kostel Nanebevzetí Panny Marie v Mostě.
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Zdravý podnikatelský instinkt a úsudek

Stejně jako ve všech jiných oblastech, tak 
i v podnikání kolem sebe slyšíme řady za-
svěcených názorů. Vždy se najde skupina 
ochotných rádců, kteří přesně ví, co, kdy 
a jak udělat. Podnikání je však vážná věc 
a tak většinou není možné dát na řeči u piva 
či dobře míněné rady přátel a kamarádů.

Problém nastává zejména v okamžiku, kdy se pod-
nikání moc nedaří a pomoc „z venčí“ se jeví jako 
nezbytná. Chyba však může být kdekoliv. V sys-
tému řízení, personálním obsazení, smluvních 
vztazích, infrastruktuře, nedostatku zdrojů, marke-
tingu, kvalitě, prodeji či v desítkách dalších oblastí. 
A když se nedaří, často se lidé uchylují ke složitým 
řešením, namísto toho, aby se spolehli na zdravý 
podnikatelský instinkt a úsudek.
Mějme na paměti, že zázračné řešení neexistuje. 
Může se zdát, že například marketéři jsou šamany 
moderní doby a pojmy jako Affiliate marketing, 
Inbound marketing, Outbound marketing, Sales 
promotion, Sampling a další jsou jejich čarovnou 
formulí. Opak je však pravdou. Většinu úspěchů 
i změn si firma musí „odpracovat“ a spoléhat 
na podnikatelský úsudek, který se buduje zkuše-
nostmi, často i negativními.
O tom, že je podnikatelský úsudek věcí důležitou, 
svědčí i skutečnost, že jej výslovně upravil zákon 
č. 90/2012 Sb., o obchodních korporacích účinný 
od 1. ledna 2014. Cílem úpravy je poskytnout 
především jednatelům a členům představenstev 
ochranu, která jim zaručí, že při dodržení obecně 
uznávaných postupů nebudou odpovědni za škodu, 
která by jejich jednáním společnosti vznikla. Pra-
vidlo „Business Judgement Rule“ má svůj původ 
v oblasti angloamerického práva, ale je aplikováno 

také v legislativě německé i v právních předpisech 
dalších evropských států.
Ochrana zakotvená ve výše uvedeném předpisu 
však neznamená, že si členové statutárních orgánů 
mohou dělat, co chtějí. Spíše naopak! Výhodou je 
pouze jasná definice a potlačení „šedé zóny“, která 
znamenala nepředvídatelnost případných soudních 
rozhodnutí. Do právního předpisu se dostala jasná 
definice. Členové volených orgánů musí při výkonu 
své funkce postupovat s péčí řádného hospo-
dáře, která zahrnuje dvě složky – jedná se o lo-
ajalitu a potřebné znalosti i pečlivost, které 
musí být naplňovány společně.
Jak si oba pojmy vysvětlovat? Loajalita především 
představuje nadřazenost zájmu firmy nad zájmem 
vlastním či zájmem třetí osoby. Její porušení je 
vždy porušením péče řádného hospodáře. Takže 
nyní „tuneláři třeste se“. S potřebnými znalostmi 
a pečlivostí jedná v souladu s legislativním před-
pisem ten, kdo mohl při podnikatelském rozhodo-
vání v dobré víře rozumně předpokládat, že jedná 
správně, na základě dostupných informací a v ob-
hajitelném zájmu firmy. Komplikovaná formulace 
tak říká, že statutární orgán při dodržení a aplikaci 
obecně platných a běžných pravidel neporuší zákon 
a svou povinnost jednat s péčí řádného hospodáře 
a proto nemůže být odpovědný za škodu, která 
v důsledku jeho rozhodování vznikla.
Prakticky ustanovení směřuje k tomu, aby si sta-
tutární orgán vždy obstaral veškeré potřebné 
informace a rozhodoval pouze na jejich základě, 
ve prospěch obchodního zájmu společnosti. Pokud 
nemá dostatečné znalosti pro určité rozhodnutí, 
měl by vyhledat radu odborníka, který mu pomůže 
dané problematice lépe porozumět.
A jsme opět na začátku našeho článku… Nyní je 
však snad jasnější, proč nelze dát na rady u piva 
a výběr odborníka je klíčovou úlohou manage-
mentu firmy. Pojďme se tedy společně zamyslet 
nad tím, jak správně konzultanta vybrat a splnit 
tak povinnost jednat s péčí řádného hospodáře.
Že podnikatelské subjekty konzultanty potřebují, 
se ukazuje stále více. Zejména malé firmy postrá-
dají odborné znalosti, čas, zkušenosti nebo nejsou 
schopny provést objektivní práci bez externí spolu-
práce. Větší společnosti sice mají dostatek odborných 
znalostí, ale problém je zejména v časové vytíženosti 
klíčových pracovníků, kteří bývají zaneprázdněni 
svými úkoly. Konzultanti jsou tak schopni plnit úkoly 
v kratší době a efektivněji než kmenoví zaměstnanci.
Stejně jako jinde, je i zde možnost výběru mezi 
velkou, často nadnárodní, poradenskou společností 
a firmou s několika málo pracovníky. Obecně lze 
konstatovat, že menší firma zajistí osobnější pří-
stup a velká společnost široké zázemí zdrojů. Bez 
ohledu na to si však vždy chceme kupovat pro-
fesionální služby a jejich výběr není vůbec lehký 
úkol. Chyba může ovlivnit výkonnost a efektivnost 
budoucí práce i postavení společnosti na trhu.

Díky externím konzultantům lze získat zcela nový, 
nezaujatý pohled na vlastní firmu a vyhnout se pro-
blému „profesní slepoty“, která každého, po určité 
době na jediném místě, zasáhne.
Pokud se firma rozhodne využít služeb poradců 
a konzultantů, měla by postupovat podle jasných 
pravidel tak, aby mohla výběr kdykoliv v budouc-
nosti obhájit. A jaké jsou hlavní zásady? Pokaždé 
jiné, ale obecně takovéto:
-  Stanovte kritéria pro výběr správného konzul-

tanta ve vaší firmě.
-  Ověřte, jakými znalostmi a jakou praxí konzul-

tant disponuje a to nejen pro oblast, v níž vám 
bude radit, ale také pro obor, ve kterém pod-
nikáte. Vědomosti z vašeho oboru podnikání 
mohou být klíčové k tomu, aby poradenství 
bylo co nejefektivnější.

-  Požadujte, aby konzultant uměl srozumitelně 
komunikovat s lidmi všech kategorií. Konzul-
tanti by měli být vnímaví, flexibilní a taktní 
při  jednání s  lidmi, ale zároveň sebejistí 
a asertivní.

-  Požadujete, aby měl konzultant přehled a byl 
schopen přeměnit vaše potřeby ve specifické 
informace a navržené činnosti. Konzultační 
činnost je z velké části závislá na interperso-
nálních dovednostech konzultanta.

-  Zvažujte dostupnost konzultanta a to zejména, 
pokud máte limitní termín, kdy by měla být 
práce hotova.

-  Vyžadujte po konzultantovi reference od po-
dobně zaměřených organizací a ověřte si spo-
kojenost s provedenou prací.

-  Ujasněte si cenu za sjednané služby a ne-
zapomeňte si ověřit, zda již obsahuje výlohy 
spojené s cestováním konzultanta do sídla 
společnosti.

-  Začněte s výběrem konzultanta brzy, budete 
mít větší možnost výběru.

Bohužel i přes dřívější snahy o vytvoření celostát-
ního registru poradců a technických expertů nee-
xistuje žádný katalog konzultantů, podle něhož by 
bylo možné vybírat. Přesto existuje několik osvěd-
čených postupů, jak neprohloupit. Ideální způsob, 
jak najít dobrého konzultanta, je mít s ním předešlé 
zkušenosti. Jestliže jste již v minulosti využili kon-
zultanta pro podobné činnosti a byli jste spokojeni 
s jeho prací, pak můžete očekávat podobný výkon 
i v budoucnosti. A pokud ne?
-  Zeptejte v okolí vaší společnosti nebo svých 

přátel, zda nevyužili služeb kvalitního konzul-
tanta a zda jsou ochotni vám doporučit po-
radce na základě jejich osobních zkušeností.

-  Využijte dílčí databáze OHK Most či informace 
HK ČR a nechte si vhodného poradce doporučit.

-  Využijte  obchodní  i  odborné  časopisy 
a webové sránky či moderní zdroje informací 
např. sociální sítě Facebook, Twiter či Linkedin.

Ing. Jiří Mann, MBA
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-  Využijte školení a kurzy, které konzultant 
zajišťuje. Zde si můžete udělat nezávisý ná-
zor na jeho znalosti, komunikační dovednosti 
i profesionalitu.

V okamžiku, kdy jste identifikovali skupinu mož-
ných konzultantů, požádejte je o návrhy ceny. Aby 
mohli navrhnout odpovídající cenu a službu, potře-
bují od vás následující informace a detaily o vašich 
požadavcích.
-  Popište očekávaný rozsah konzultační činnosti 

a její specifičnost. Pokud si nejste jisti, co firma 
potřebuje, požadujte počáteční analýzu, kde 
poradce provede analýzu a navrhne plán rea-
lizace. Následně můžete využít stejného kon-
zultanta pro další etapu, nebo lze vybrat jiného 
či zvolit úplně jiný způsob řešení.

-  Oznamte osloveným konzultantům termín, kdy 
očekáváte jejich následnou odpověď a kdy jim 
dáte vědět, jak jste se rozhodli.

-  Stanovte, jakým způsobem bude práce pro-
váděna a jak bude dokládáno její plnění.

-  Vyžádejte si od konzultantů jejich hodinové, 
případně denní sazby a zjistěte, zda se po-
platky liší v případě, že jsou práce prováděny 
přímo u zákazníka a zda je v nich zahrnuto 
cestovné.

-  Ujistěte se, že konzultant nepracuje pro va-
šeho přímého konkurenta. Pokud bude působit 
čestně a eticky, měl by vám tuto skutečnost 
sám oznámit.

Velice často je nezbytné dosáhnou písemného do-
hody, která potvrdí, že obě strany dobře pochopili 
vzájemná očekávání. Dohoda by měla popisovat 
očekávané předměty plnění a jejich načasování.

-  Sjednejte způsob řízení konzultanta a ujistěte 
se, že firma zastává roli koordinátora.

-  Dbejte na to, aby firma zůstala soběstačná 
a vyhněte  se  tak dlouhodobé  závislosti 
na konzultantovi.

-  Dejte konzultantovi přístup k lidem a potřeb-
ným dokumentům i záznamům.

-  Zhodnoťte výsledky v okamžiku, kdy je pro-
jekt kompletní a následně s odstupem několika 
měsíců. Hodnocení vám dá přehled o možných 
dalších aktivitách.

Pokud budou tyto elementární zásady dodržovány 
a doplněny o specifické podmínky konkrétní orga-
nizace, je pravděpodobné, že jste udělali vše proto, 
aby Váš konzultant či poradce byl dobrý a Vy jste 
jednali se správným podnikatelským úsudkem.
Úspěch projektu z velké části závisí na vedení firmy, 
ne na konzultantovi. Mějte stále na paměti, že kon-
zultanti dělají pouze návrhy, ne firemní rozhodnutí.

Ing. Jiří Mann, MBA 

Místopředseda OHK Most

Slovníček:
V pravidelném slovníčku přinášíme vysvětlení mar-
ketingových pojmů a modelů internetové reklamy.

Marketing – proces zaměřený na uspokojování 
potřeb zákazníka.
Affiliate marketing – označení pro partnerský či 
dealerský marketing. Souhrnné označení pro veš-
keré marketingové aktivity odměňované procenty 
z prodeje výrobků či služeb. Poskytovatel reklam-
ního prostoru je tak hodnocen provizí za skutečně 
proběhnuté obchody, nikoliv tedy za pouhé zobra-
zování reklamy či za kliknutí na ni.
PPA – z anglického Pay Per Action, tedy platba 
za akci. Jeden z nejzajímavějších modelů platby 
za internetovou reklamu.
PPS – z anglického Pay Per Sale, platba za prodej 
se používá v oblasti internetové reklamy. Označuje 
se tak model, kdy jsou majitelé webu zobrazujícího 
reklamu odměňováni za každého přivedeného zá-
kazníka (nikoliv tedy za návštěvníka, jako u většiny 
ostatních modelů).

PPT – z anglického Pay Per Time, platba za čas. 
Další z modelů platby za internetovou reklamu. 
Zadavatel se dohodne s majitelem webu na čase, 
po který se má inzerát nebo banner na určitém 
místě zobrazovat, a na celkové ceně za tento úkon.
PPV – z anglického Pay Per View, platba za shléd-
nutí. Objednatel platí za reklamu podle počtu jejího 
zobrazení.
Inbound marketing – soubor aktivit, které se snaží 
přivést návštěvníka, z nějž se stane spokojený 
zákazník.
Outbound marketing – soubor tradičních aktivit 
např. billboardy, bigboardy, magaboardy, TV, rádio, 
bannerová reklama apod.
Sales promotion – podpora prodeje je poskytnutí 
určité výhody spotřebiteli spojené s užitím nebo 
nákupem produktu.
Sampling – je součást marketingové strategie pro-
pagace určitého výrobku (služby) prostřednictvím 
rozdávání vzorků zdarma za účelem seznámení 
potenciálních konzumentů s tímto výrobkem.

Společnost KOMORA s.r.o. realizovala grantový projekt v rámci globálního grantu CZ.1.07/3.2.06 Podpora nabídky dalšího vzdělávání v Ústeckém 
kraji, z Operačního programu Vzdělávání pro konkurenceschopnost, projekt CZ.1.07/3.2.06/03.0039 – Predikce budoucích kvalifikačních potřeb 
trhu práce. Tento projekt byl spolufinancován ze státního rozpočtu ČR a Evropského sociálního fondu a poskytovatelem byl Ústecký kraj. 
Projekt reagoval na jeden ze základních problémů trhu práce (dále jen TP) v České republice, zejména v Ústeckém kraji. Řešil aktuální situaci, 
kdy na TP chybí specifické profese, zatímco na druhou stranu je zde převis nezaměstnaných osob, jejichž dosažená kvalifikace neodpovídá 
požadavkům zaměstnavatelů. Současně na TP nedostatečně funguje koordinace nabídky pracovní síly a poptávky po ní, protože 
pro subjekty působící či přicházející na TP není včas připravena vhodná pracovní síla, ať už z řad nezaměstnaných či osob měnící 
zaměstnání. Hlavním cílem projektu bylo ve svém důsledku pomoci tyto nerovnováhy zmírnit díky tzv. predikci kvalifikačních potřeb subjektů 
na TP a adekvátně těmto potřebám v krátkodobém, střednědobém a dlouhodobém horizontu iniciovat přípravu vzdělávání pro 
odpovídající pracovní sílu.

V rámci projektu došlo k vytvoření Metodiky predikce budoucích kvalifikačních potřeb trhu práce, tato metodika je všem případným zájemcům 
k dispozici na webové stránce www.komoracert.cz, v záložce projekty. Případné dotazy je možno zaslat na e-mailovou adresu info@komoracert.cz

Ústecký kraj

inzerce
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místo setkání 
motoristického světa 
a široké veřejnosti

Ty tam jsou doby, kdy byl Autodrom Most obehnaný nepropustnou zdí nejen z betonu a pletiva, ale hlavně tou informační. Změnou majitele 
areálu, kterou se stala od loňského roku švýcarská společnost BA Group, se změnila hlavně strategie směrem k veřejnosti. Na tento rok jsou 
připravené zajímavé akce, atraktivní závody nebo nové kurzy sportovní jízdy pod vedením špiček v motoristickém a motocyklovém oboru. 

„Letošní rok je již ve znamení řady novinek, ale tou hlavní je otevření areálu pro všechny, kdo mají zájem podívat se do centra motoristického 
dění, zlepšit si své řidičské schopnosti nebo jen tak se pobavit,“ říká generální ředitel Autodromu Most Jiří Volovecký.

Autodrom Most byl dlouho uzavřený pouze 
pro „vyvolené“, jak se dostane běžný občan 
do areálu?
Od 1. května je areál otevřený každý víkend od 9 
do 18 hodin. Dokonce během letních prázdnin 
bude otevřený v tuto dobu každý den. Vstup je 
volný a parkování na vyhrazených místech je také 
zdarma kromě doby pořádání závodů. Nově ote-
vřený je podchod mezi spodní částí autodromu 
se závodní dráhou a horní částí, kde se nachází 
cvičné plochy polygonu.

Návštěvníci se mohou tedy volně pohybovat 
po celém areálu jak autodromu, tak polygonu?
Samozřejmě. Kdokoli se může podívat do pad-
docku na závodní speciály nebo motocykly. Jen 
připomínám, že do paddocku se návštěvníci do-
stanou podchodem z diváckého svahu. Polygon 
je také otevřený a mohou se zde využívat všechny 
atrakce, které tato část autodromu nabízí.

Kromě kurzů, jaká místa k vyžití se najdou 
na polygonu?
Přímo na polygonu je situované dětské dopravní 
hřiště včetně skluzavek a semaforů. Pokud nebude 
mít dítě kolo, koloběžku nebo in-line brusle, může 
si je půjčit, a to včetně helem. Starší děti si mohou 
zajezdit na motokárách a dospělí se mohou vyřádit 
na čtyřkolkách nebo si vyzkoušet bugy. Na poly-
gonu je možné si nacvičit rozjíždění do kopce nebo 
využít cvičnou plochu pro parkování. K dispozici 
jsou speciální vaky, které simulují ostatní vozidla.

Máte připravené také nějaké atrakce pro akč-
nější návštěvníky?
Otevřeli  jsme off-roadovou dráhu, která  je 
uzpůsobená pro jízdu jak vlastním vozem, tak 

motocyklem. Dráha je rozdělená na dvě obtížnosti. 
K dispozici máme zkušeného instruktora, který ři-
diči poradí, ale pouze po předešlé domluvě. Po celý 
rok probíhá soutěž O zlatý motokárový volant, kdy 
se zapisují nejlepší časy měsíce. Vítězové obdrží 
zajímavé ceny. V říjnu se pojede finále a ceny za to 
určitě stojí. Jedná se o vstupenky do paddocku 
během závodů Czech Truck Prix, UNIpoukazy 
na kurzy bezpečné jízdy a další hodnotné ceny.

Je možné si vyzkoušet nebo se projet v něja-
kém závodním speciálu?
Opravdový motoristický zážitek si mohou dopřát 
ti, kdo rádi zkoušejí něco neotřelého například 
v Drift speciálu BMW M3, se kterým je sveze náš 
instruktor. Jezdí se buď po vyznačené trase na po-
lygonu nebo rovnou na závodní dráze. Také je tu 
možnost vyzkoušet si trénink EasyDrift, který trvá 
půl hodiny, ale i úplného začátečníka naučí jezdit 
v nízké rychlosti do zatáčky smykem. V blízké době 
bude na autodromu stabilně upravený vůz na rally.

V posledních letech se prováděly na polygonu 
kurzy bezpečné jízdy, máte i nějaké nové 
produkty?

Ing. Jiří Volovecký Foto: Lada Laiblová 

•  Mezinárodní a národní závody

•  Nabídka kurzů pro všechny 
řidiče

•  Kurzy s Tomášem Engem, 
Lukášem Peškem, 
Václavem Pechem, Frankie 
Vojtíškem a Martinem Macíkem

•  Pořádání firemních akcí na klíč 
pro klienty, obchodní partnery 
i zaměstnance

•  Testování

•  Volné jízdy

•  Zážitkové programy

•  Okruhová škola

•  Rally škola

•  MotoškolaFoto: Petr Frýba
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Kromě standartních kurzů bezpečné jízdy, které 
jsou pro ženy, mladé řidiče, rodiny nebo odpočty 
bodů, jsme připravili Kurz bezpečné jízdy MOTO, 
který má těžší i lehčí variantu a úplnou novinkou 
jsou VIP kurzy, které povedou známé osobnosti 
z motoristického nebo motocyklového světa.

Prozradíte, o jaké osobnosti se jedná?
Jeden kurz sportovní jízdy pro auta u nás vede již 
Martin Semerád a k němu se přidá kurz sportovní 
jízdy s Tomášem Engem. Kurzy bezpečné jízdy pro 
motorkáře si vezme na svá bedra Míra Lisý, který 
má s podobnými kurzy zkušenosti jak v zahraničí, 
tak u nás. Doplní ho Lukáš Pešek, ale v tomto pří-
padě se bude jednat o kurz sportovní jízdy na mo-
tocyklu. Další novinkou jsou kurzy pro řidiče ná-
kladních vozů s Frankie Vojtíškem. Nakonec bych 
ještě zmínil výcvik pro milovníky off-roadu. Které 
povede Martin Macík jr.

Je pravda, že se na Autodromu Most pojede 
rallye?
To je pravda, ale pro upřesnění, máme kurz rally 
jízdy pod vedením zkušeného a známého jezdce 
Václava Pecha. Rally se ale objeví na mosteckém 
autodromu v klasické podobě, a to závodů v Ra-
lly Sprint v listopadu tohoto roku. Přesněji půjde 
zatím o Rallyexhibice za použití klasických, okru-
hových nebo polokruhových zkoušek včetně para-
lelního startu. Velkou výhodou rally v mosteckém 
areálu je možnost sledovat celou dráhu.

Rallye se ale ve většině případů jezdí v terénu, 
z jakého důvodu jste tyto závody uzavřeli 
na okruh?
Je to hlavně z bezpečnostních důvodů a není to 
žádná novinka. Za hranicemi pomalu začínají 
stále více uzavírat podobné závody na přehled-
nější a bezpečnější autodromy podobného tipu 
jako ten mostecký. Tento trend začíná i v České 
republice hlavně proto, že stále více lidí přichází 
k úrazu nebo dokonce život v důsledku pořádání 
terénních závodů. Často za nehodami stojí neu-
kázněnost lidí, kteří nedbají pokynů pořadatelů. 
Naopak na okruhu je bezpečnost přeci jen větší.

Tím jsme trochu nakousli téma letošních akcí, 
jaké jsou ty nejzajímavější?
Hned v červnu pořádáme dvoudenní závody The 
Most European DRIFT Festival, což jsou evrop-
ské závody v driftu. Na mosteckém autodromu 
se pořádají poprvé a věříme, že pro diváky budou 
hodně atraktivní. Stejně tak doprovodný program. 
Tradiční motocyklové závody Alpe Adria se poje-
dou v červenci a v srpnu bude další tradiční závod 
The Most FIA Cars Central Europe Challenge, kde 
v rámci dvoudenní akce vystoupí český přední 
zpěvák Kamil Střihavka. Koncem srpna opět jeden 
z nejnavštěvovanějších závodů Czech Truck Prix.

Děkujeme za rozhovor. 

Redakce
Foto: Petr Frýba

Foto: Petr Frýba

Foto: Petr Frýba



Pomoc potřebným je součástí naší civilizace již od nepaměti. Ti šťastnější, 
pomáhají těm méně šťastným, bohatí chudým. Je to správné a netřeba 
o tom dále přemýšlet. Co není správné a za přemýšlení rozhodně stojí je 
dnešní stav pomoci potřebným. Není snad dne, aby vás někdo ve městě či 
po telefonu nepožádal o příspěvek na pomoc pro někoho nemocného 
či sociálně potřebného. Už se z toho stává folklór s nádechem 
psychického nátlaku. Sbírek přibývá jako hub po dešti a množí se zprávy 
o řadě podvodníků, kteří si za rohem peníze osvojí.

U řady sbírek má člověk oprávněný pocit, že se-
lhává stát se svými povinnostmi. Není to snad 
tak, že odpovědní pracovníci, kteří se mají starat 
o zdroje, jaksi počítají s tímto způsobem doplňování 
prostředků. Nestává se potom z dobré vůle forma 
dobrovolné daně? Skutečně jsme tak ekonomicky 
slabým státem, že musíme doplňovat chybějící pro-
středky doprošováním se spoluobčanů? Neměli by-
chom konečně přestat dělat nejrůznější experimenty 
typu tunel Blanka, Opencard či softwarů pro státní 
správu nebo Izipů? Kdy už konečně někdo pochopí, 
že státní prostředky neslouží k nehospodárnému 
a často bezmyšlenkovitému rozházení , se záměrem 
najít způsob, jak přilepšit sobě, svým kamarádům 

a snad i partajním pokladnám? Kdy konečně po-
nesou všichni plnou zodpovědnost za výsledky své 
práce stejně jako je to v soukromé sféře?
Ano jsou situace a události, kdy je potřeba bez 
diskusí přispět na pomoc bližnímu. Ihned a bez 
okolků. Bohužel v dnešní inflaci sbírek a žádajících, 
člověk těžko pozná, co je tou situací a událostí, kdy 
přispět. Samozřejmě pokud nedej Bože přijdou ži-
velné, pohromy je to jednoznačné. Ale v ostatních 
případech, to není jednoznačné.
V případě firem je situace ještě složitější. Složitější 
o to, že je taxativně stanoveno, do jaké výše může 
firma přispívat a jakou část svého zisku může na po-
moc bližním vyčlenit. Problém je dnes především 
v tom, jak vůbec vytvořit přiměřený zisk. Každý 
monopolista si dnes vyloboval „své“ zákony a ty 
živnostníku/firmo plať. Zaplať za rozhlas a znovu 
jednomu profesnímu sdružení za písničky, které 
ve své provozovně z rozhlasu posloucháš. Platba 
energií polostátnímu monopolu je dnes vlastně další 
formou daně. Parlament přijme zákon a jeho plnění 
znamená další nesmyslné výdaje pro firmy. Minis-
terští úředníci svou povinnost delegují prostřednic-
tvím zákona na podnikatele, který musí přijmout no-
vého zaměstnance, aby dostál liteře zákona. Státem 

a samosprávou organizovaná výběrová řízení jsou 
často tak šikovně postavená, že vítězí firmy s exis-
tencí v řádech dní, zatímco letité zkušené a kvalitní 
firmy prohrávají.
I přesto existuje velká spousta firem, živnostníků 
a obyčejných lidí, kteří pomáhají potřebným. Tu ra-
dou, tu pomocí, tu finančním příspěvkem. A právě 
konkrétním lidem a konkrétním firmám, které 
se i přes všechnu složitost současného světa snaží 
pomáhat, je určena Cena Ď. To obyčejné lidské po-
děkování, za něco co je sice slušností, ale není povin-
ností. Tohoto úkolu se pro letošek a jistě i roky příští 
v Mostě, Litvínově a okolí ujal Rotary club Most. Bylo 
nám ctí, poptat potřebné, kdo je tím, komu by rádi 
poděkovali. Bylo nelehkým úkolem získat významné 
osobnosti regionu pro práci v kolegiu Ceny Ď. Bylo 
velmi milou povinností uspořádat slavnostní poděko-
vání. Sedmnáctého března se na Hněvíně sešlo přes 
šedesát lidí. Ti, kteří chtěli poděkovat za pomoc a ti, 
kteří pomáhají. Byl to krásný podvečer, kdy si snad 
každý z účastníků řekl, že pomáhat potřebným, či 
dělat něco pro ostatní má smysl.

Mgr. Petr Havlík 
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Budeme-li se zabývat sportováním na lokální úrovni, 
je zřejmé, že i zde se snižuje se objem finančních 
prostředků a ochota místních politiků podporovat 
sportování dětí i dospělých. I proto je důležité vyví-
jet aktivity vyvíjet tam, kde se může sport protnout 
s podnikatelským sektorem. Sportovní kluby nejsou 
jen společenstvím upocených sportovců, ale i soci-
ální sítí sdružující osoby s obdobnými zájmy a ži-
votními hodnotami. Ve vazbě na sportovní činnost 
je tak nezbytné zajišťovat i další aktivity směřující 
k rozvoji a udržování společenského života. Příkla-
dem mohou být sportovní kroužky základních škol, 
sportovní kluby nebo stále více populární komerční 
sportovní zařízení.
Na národní úrovni jsou často, více než výkony spor-
tovců, viditelné korupční skandály, kauzy o ovlivňování 
sportovních výsledků, dopingové aféry, sporné výkony 
rozhodčích či podivné rozhodování sportovních funkci-
onářů. Na lokální úrovni je to však podobné. Pokud by 
se nejednalo o vážnou věc, bylo by až úsměvné sledovat 
změny preferencí jednotlivých sportů po každých komu-
nálních volbách. V jedné obci jsou po čtyři roky prefe-
rováni šipkaři, další čtyři roky požárníci, následně fot-
balisté, jinde jsou to krasobruslaři a hokejisté, po nich 
fotbalisté a takto stále dokola. Neexistence koncepce 
podpory sportu na národní, krajské i místní úrovni tak 
vytváří podhoubí ke korupčnímu jednání, klientelismu 
či jednoduše k průchodu osobních antipatií nebo mstě 
těch, kteří zrovna „vládnou“.
Budoucností každého sportu jsou děti. S trochou 
nadsázky by se dalo konstatovat, že ty šikovnější bu-
dou úspěšnými sportovci, ale nelze zatracovat ani ty 
méně šikovné, neboť právě ony možná budou staros-
tové, primátoři, členové obecních rad a zastupitelstev 
a pokud se situace v podpoře sportu nezmění, budou 
zřejmě důležitější než sportovci samotní.
Děti však musí nejprve dospět – jak fyzicky, tak 
duševně a dokud se tak nestane, budou stále žáda-
ným zbožím. Je zajímavé sledovat, jak výrazný de-
ficit v celkovém systému financování sportu, klubů 
i dílčích aktivit a boj o peníze nezbytné na provoz 
sportovních zařízení zvyšuje agresivitu chování funk-
cionářů, ve snaze přilákat děti právě na jediný sport. 
Děti tak často stávají pouze prostředkem k dosažení 
cíle, nikoliv cílem samotným. V novinách si můžeme 
přečíst obsáhlé články o tom, který stadion či kterou 
halu děti navštívily a jak si zasportovaly. Realita však 
bývá jiná – část dětí posedává, část polehává a vět-
šina „mimořádný“ sportovní výkon zapije colou a zají 
smaženými brambůrkami. Samozřejmě je to chyba 

rodičů, prostředí, výchovy, preferencí… Nicméně, je 
to i chyba klubů a především trenérů, kteří se dětí 
na krátkou dobu ujmou. Děti nelze ke sportu při-
táhnout tím, že mezi ně vysypeme pytel míčů nebo 
naházíme krabici puků. Sportovní příprava musí být 
primárně zaměřena na kultivaci osobnosti, na sys-
tematický rozvoj pohybových schopností a proces 
osvojování si pohybových dovedností v rámci kon-
krétního sportovního odvětví a zde sehrává klíčovou 
roli trenér, cvičitel nebo instruktor, jehož osobnost 
a odborné znalosti mají významný vliv na kvalitu re-
alizované sportovní přípravy. Každý trenér by se měl 
snažit dodržovat hlavní priority, z nichž nejdůležitější 
říká: „neublížit fyzicky ani psychicky“. A nyní ruku 
na srdce – které představení sportu začíná posouzení 
tréninkové intenzity, adaptací dětí na aerobní zátěž, 
posouzením ukazatelů zatížení či prostým dotazem 
na zdravotní stav příchozích dětí? Nebudeme daleko 
od pravdy, když konstatujeme, že žádné.
Sport nemůže fungovat bez dobrovolníků, ochot-
ných obětovat vlastní čas a často i nemalé pro-
středky, pro trénování dětí a mládeže. Stále více 
však vyvstává otázka jejich kompetencí. Který z těchto 
nadšenců ví, co je Fosfagenový systém, k čemu je rychlá 
glykolýza a k čemu pomalá, jak funguje oxidativní sys-
tém, jak působí ve svalech laktát, jako sůl kyseliny 
mléčné, jaké jsou správné poměry respirační výměny 
či jaká má být srdeční frekvence podle věku a pohlaví 

dítěte? Takto napsaná vypadá problematika vědecky, 
ale jedná se elementární pojmy – kdy se zadýcháte nad 
rámec svých možností, kdy vás začne píchat v boku, kdy 
začnou svaly bolet tak, že je obtížné bolest překonat, 
kdy hrozí vážné zdravotní poškození…
Jak je vidět, je ve sportu problémů více než dost. 
Neuspokojivý výsledek celkového systému bezpo-
chyby povede k podpoře pasivního způsobu života, 
vyšší nemocnosti, prohlubování dopadů civilizačních 
chorob, obezitě, nedostatku sportujících lidí a tím 
i k dalšímu podfinancování především u menších, 
amatérských a okrajových klubů, které jsou finan-
covány či spíše nefinancovány složitým systémem 
přerozdělování státních dotací do jednotlivých spor-
tovních svazů, dále do krajů a regionů a následně dle 
libovůle úředníků a volených zástupců.
Ve snaze změnit zaběhnuté stereotypy, napomoci ne-
zbytné změně a vytvořit platformu pro vzájemně pro-
spěšnou spolupráci mezi sportovními kluby, spolky, pro-
vozovateli sportovišť na straně jedné a podnikatelskými 
subjekty, na straně druhé, byla při Okresní hospodářské 
komoře Most založena Odborná sekce sportu, která je 
otevřená všech organizacím působícím v této oblasti.
Světová zdravotnická organizace popisuje zdraví jako 
stav tělesné, mentální a sociální pohody a v Česku 
se říká „ve zdravém těle zdravý duch“. Tak uvidíme…

Ing. Jiří Mann, MBA

Mostecko žije sportem a ani to není gratis
Pojmy jako sport a peníze se zdají, alespoň na amatérské úrovni, jako slova, která spolu moc nesouvisejí. 
Opak je však pravdou – sport je sport, ale zároveň velmi nákladná záležitost.
Přes mnoho pozitivního, dosaženého sportovci, osobní angažovaností zástupců klubů i tělovýchovných 
jednot se nadále prohlubují problémy s financování činnosti v oblasti sportu. Každoročně je patrnější úbytek 
prostředků směřujících do této oblasti a to zejména v rámci oficiální dotační politiky státu. Je však potřeba 
si uvědomit, že stát je až druhým nejvýznamnějším přispívatelem sportu, neboť nejvyšší příspěvky plynou 
ze soukromé resp. podnikatelské sféry.

Mostecké házenkářky jako Černí andělé po druhém místě v Interlize WHIL jako nejlepší Český tým a získáním Českého 
poháru, uzavřeli letošní zlato-stříbrnou sezonu obhájením mistrovského titulu ČR a to již po třetí za sebou. 
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Krušné hory a města v podhůří 
mají turistům co nabídnout

V letošním roce se Destinační agentura Krušné hory 
přestěhovala z Klínů do zámku Valdštejnů v Litví-
nově. V nejbližším období, nejlépe už od roku 2016 
plánujeme založení Informačního turistického cen-
tra pro destinaci Krušné hory. To by mělo za úkol 
spojovat aktivity všech informačních turistických 
center v destinaci, připravovat nabídky pro turisty 

„na míru“ s propojením atraktivit podhorských měst 
a hor. Iniciovat vzdělávací akce pro informační turis-
tická centra v destinaci, pro návštěvníky Krušnohoří 
připravovat zajímavé akce, přednášky a workshopy. 
Jako součást infocentra plánujeme také stálou vý-
stavu tradičních regionálních řemesel.
Propojení atraktivit měst a horské části destinace 
je také úkolem pro letošní rok. Destinační agentura 
Krušné hory proto ve spolupráci s městy v podhůří 
připravuje společnou prezentaci podhorských měst, 
která bude obsahovat rovněž tipy na výlety a volno-
časové aktivity v horách. Na prezentačním materi-
álu spolupracuje Destinační agentura Krušné hory 
se všemi městy v destinaci. Propagovat tím chceme 
atraktivity měst, kulturní a historické památky, zá-
žitkové aktivity, přírodní zajímavosti v destinaci jako 
celku. Smyslem společného propagačního materiálu 
je připomenout turistům z jiných regionů, že desti-
nace Krušné hory a podhůří nabízí v dostupné vzdá-
lenosti rozmanité turistické cíle a aktivity. Součástí 
materiálu bude také jednoduchá mapa, ve které si 
návštěvníci regionu budou moci ověřit, že všechny 
nabízené atraktivity nejsou od sebe nijak vzdálené 
a pro návštěvníky tudíž časově dostupné.
Destinační agentura Krušné hory každoročně 
připravuje zahájení a ukončení turistické se-
zóny. V letošním roce věnujeme pozornost 
130. výročí zprovoznění Moldavské horské 
dráhy, která patří k zajímavým turistickým 

atraktivitám regionu. Zahájení sezóny jsme 
proto spojili s oslavami výročí této technické 
zajímavosti. 16. května se konala slavnostní 
jízda parního vlaku po moldavské dráze. 
K výročí také vyšla poštovní známka s moti-
vem moldavské horské dráhy a ve stejný den 
byla rovněž pro turisty otevřena přehrada 
Fláje. Zahájení turistické sezóny se zúčastnilo 
až deset tisíc turistů z regionu i jiných částí 
České republiky. Na její organizaci se podí-
lela řada partnerů, mimo jiné Českojiřetínský 
spolek, Povodí Ohře, České dráhy a Ústecký 
kraj. K 130. výročí Moldavské horské dráhy 
dále připravujeme brožuru Moldavská horská 
dráha a vydali jsme turistický pas. Ukončení 
turistické sezóny v září letošního roku chceme 
věnovat často opomíjené cílové skupině tu-
ristů s hendikepem. Hendikepem rozumíme 
každé omezení, ať už zdravotní či jiné, které 
turistům brání v užívání atraktivit hor a pod-
horských měst. Současně připravujeme spo-
lečně se Svazkem obcí v regionu Krušných 
hor turistický materiál Krušné hory bez bariér. 
Součástí materiálu je nejen ubytování vhodné 
pro hendikepované turisty, ale také nabídka 
aktivit, které zvládnou jak lidé se zdravotním 
omezením, tak rodiče s malými dětmi či se-
nioři limitovaní fyzickou kondicí.
Výhledově připravujeme vydání společné turi-
stické mapy české i německé strany Krušných 
hor, která v současné době na trhu chybí. Za-
měřit se chceme také na spolupráci s cestov-
ními kancelářemi. Připravujeme rovněž turi-
stické balíčky pro jednotlivé cílové skupiny, 
týden v Krušných horách pro seniory, rodiny 
s dětmi, aktivní sportovce, adrenalinový 

týden a pro stejné skupiny také víkendovou 
nabídku. Uvědomujeme si potenciál, který 
nabízí Krušné hory se svými přírodními krá-
sami a podhorská města s ojedinělými aktivi-
tami, jako je mostecký hipodrom, Autodrom 
Most, Krušnohorský lesopark, lázně v Teplicích 
a Dubí a další atraktivity včetně historických 
památek. Turistům proto chceme nabízet to 
nejlepší z hor i podhorských měst. Pro ná-
vštěvníky Krušných hor, kteří jejich krásu 
zachytili okem fotoaparátu, jsme vyhlásili 
fotosoutěž. Velkou příležitostí pro propagaci 
regionu je pořádání Her VII. zimní olympiády 
dětí a mládeže ČR 2016, které organizuje 
v příštím roce Ústecký kraj, se budou konat 
také v Litvínově, Mostě a Chomutově. S Ústec-
kým krajem proto spolupracujeme na vydání 
informační brožury pro návštěvníky olympiády, 
kde najdou tipy na ubytování a volnočasové 
aktivity v regionu. Destinaci Krušné hory 
propagujeme na veletrzích cestovního ruchu 
a na akcích s celokrajským dopadem.
Cílem Destinační agentury Krušné hory pro další ob-
dobí je přimět ke spolupráci na společné propagaci 
destinace nejen města a horská střediska v regionu, 
ale také velké zaměstnavatele a podnikatele, kteří 
by měli svým dílem přispívat na propagaci Kruš-
ných hor a podhůří, ochranu přírodního a kulturního 
dědictví regionu a změnu image, která historicky 
nebyla pro Krušné hory v povědomí turistů příznivá, 
ale která se v posledních letech rychle mění k lep-
šímu. Eva Maříková, ředitelka Destinační agentury 
Krušné hory.

Eva Maříková 

Ředitelka DAKH

Destinační agentura Krušné hory o.p.s. působí v regionu už bezmála pět let. V regionu citelně 
chyběla nezisková organizace, která by koordinovala a iniciovala prezentační a rozvojové 
aktivity v Krušných horách a podhůří. Zakladatelé, vědomi si společné odpovědnosti za region 
Krušných hor, se rozhodli k založení obecně prospěšné společnosti s cílem podpořit udržitelný 
rozvoj tohoto regionu a napomoci tak jeho rozvoji při zachování jedinečných přírodních 
a kulturních hodnot. K jejímu založení proto přistoupilo hned sedm zakládajících organizací 
Ústecký kraj, Svazek obcí v regionu Krušných hor, obec Klíny, Hospodářská a sociální 
rada Mostecka, o.s., Emeran Klíny, s.r.o., Nadační fond Obnova Krušnohoří a „Klínovecko, 
o.s.“ Hlavními cíli Destinační agentury Krušné hory je změna image a ochrana přírodního 
a kulturního dědictví regionu. Úkolem společnosti je především pozitivní prezentace 
Krušných hor včetně výstavní, veletržní a publikační činnosti a podpora šetrné turistiky 
včetně realizace turistických služeb. Dalšími úkoly jsou identifikace a podpora projektů 
s pozitivním dopadem na stav životního prostředí, péče o přírodní a životní prostředí, ochrana 
přírodního a kulturního dědictví regionu, zajistit koordinaci aktivit subjektů působících 
v oblasti cestovního ruchu vně i uvnitř destinace, vytvořit síť turistických informačních center 
na vrcholcích Krušných hor a vytvářet společné propagační materiály, webovou prezentaci, 
katalog ubytování s tipy na výlety po Krušných horách a v podhorských městech.
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Ve středu 3. 6. se konala v Mostě v hotelu 
Širák odborná konference Energetika Most 
2015, která si již pátým ročníkem vybudovala 
svou regionální tradici. Akci, která se usku-
tečnila pod záštitou ministra průmyslu a ob-
chodu Jana Mládka, pořádal pan Oldřich 
Vojíř, organizátorem byla společnost Jean-

-Paul Whitecastle ve spolupráci s Okresní 
hospodářskou komorou Most a její energe-
tickou sekcí a Hospodářskou a sociální radou 
Mostecka. 

Klíčovým tématem byl dopad směrnice Evropského 
parlamentu a Rady 2010/75/EU o průmyslových 
emisích, která bude účinná od 1. 1. 2016. Dalšími 
tématy byly Centrální zdroj tepla versus jeho sub-
stituční zdroje a Energetické využití komunálního 
odpadu. Hlavním cílem konference bylo přispět 
k rozumnému využívání energetických surovin. 
Z jednotlivých vystoupení a diskuse bylo patrné, 
že doposud nelze jednoznačně vyčíslit ekonomické 
náklady na aplikaci výše uvedené směrnice Evrop-
ského parlamentu, neboť důležitou roli bude hrát 
dostupnost energetických surovin pro teplárny 
a výtopny. Pokud se výrobcům tepla nepodaří 
uzavřít dlouhodobé kontrakty na dodávku vhod-
ného hnědého uhlí, pak se budou muset investoři 
orientovat na zemní plyn nebo na alternativní 
energetické suroviny. V této souvislosti se disku-
tovalo o využití komunálního odpadu, který by 
však musel disponovat potřebnými energetickými 
hodnotami. Zajímavým tématem jsou náhražky 

klasických energetických surovin, kterých je ně-
kolik, ale spíše než náhražky se jedná o doplňky. 
V mnoha případech je totiž nutné mít k dispozici 
záložní zdroj elektřiny nebo tepla.
Své přednášky s následnou diskuzí na konferenci 
přednesli odborníci z oblasti energetiky Pavlína Kul-
hánková, MPO ČR, Martin Hájek, Teplárenské sdru-
žení, René Neděla, ERÚ, Tibor Hrušovský, odborný 
konzultant, Jan Habart, odborník na biomasu, Kurt 
Dědič, MŽP ČR, Josef Hába odborný konzultant Zlín-
ský kraj, a dále pak i předseda OHK Most Rudolf Jung.

Redakce

ENERGETIKA MOST 2015 
Odborná konference k energetice opět v Mostě
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Angličan a jeho klub – historicky vnímaná sym-
bióza, ale jak je to u nás? Ví se kolik máme 
u nás všech možných občanských sdružení 

,dnes spolků, třeba ve shora uvedeném členění 
a dá se to třeba srovnat s onou Anglií?
Na to jsme se zeptali v první otázce paní 
předsedkyně ČSÚ Ivy Ritschelové.

Je samozřejmé, že občanská společnost založená 
na zájmu a péči o věci veřejné je ve velké míře 
ovlivňována činností neziskových institucí či 
spolků. Vaše otázka je navíc mimořádně zajímavá 
i z toho důvodu, že ji lze vztáhnout k samotné tra-
dici a historii spolků zakládaných na našem území. 
Příznivou etapou pro vznik spolků bylo 19. století, 
zejména po skončení Bachovského absolutismu 
a po roce 1867, kdy byl vydán nový zákon o právě 
spolčovacím. Naopak v letech 1939–1989 se spol-
čování z logických důvodů příliš nepodporovalo…

Mezníky však nemusíme hledat daleko v historii. 
Stačí se ohlédnout za loňským rokem, kdy vstoupil 
v účinnost nový občanský zákoník, jenž např. re-
suscitoval spolek (namísto občanského sdružení) 
jako právní termín a jenž prohlásil za spolky i ně-
které nové typy či právní formy organizací v oblasti 
neziskového sektoru (např. mezinárodní nevládní 
organizace).

Český statistický úřad eviduje tyto organizace 
různých právních forem v Registru ekonomických 
subjektů. K poslednímu dubnovému dni tohoto roku 
v něm bylo registrováno více než 88 300 spolků 
a 27 400 pobočných spolků, 783 odborových or-
ganizací a organizací zaměstnavatelů a přes 6 000 
pobočných odborových organizací a organizací 
zaměstnavatelů. Součástí kategorie je ale i 16 
zvláštních organizací pro zastoupení českých zájmů 
v mezinárodních organizacích, 237 mezinárodních 
nevládních organizací, 4 163 církví a náboženských 
společností, které zapisuje Ministerstvo kultury, 
a v neposlední řadě politické strany a hnutí.

Za neziskové organizace jsou Radou vlády pro ne-
státní neziskové organizace považovány rovněž 

nadace (530) a nadační fondy (1 538), dříve, tj. 
před účinností nového občanského zákoníku, 
i obecně prospěšné společnosti (3 045).

V širším kontextu mohu uvést také počty stavov-
ských organizací, resp. profesních komor, jichž 
je 111. Je však otázkou, nakolik lze o komorách 
zřizovaných zákonem hovořit v souvislosti s občan-
skou společností. Komor (s výjimkou profesních) 
je v Registru ekonomických subjektů zapsáno 244. 
Dále evidujeme 20 zájmových sdružení a 1 378 
zájmových sdružení právnických osob, která jsou 
na státu nezávislá a která jsou nedílnou součástí 
demokratické společnosti.

Možným indikátorem, jehož prostřednictvím lze 
charakterizovat míru zapojení občanů v rámci 
neziskových organizací, a tedy i vliv těchto orga-
nizací na občanskou společnost, je počet nestát-
ních neziskových organizací připadajících na 1 000 
obyvatel. Pokud tak učiníme ve vztahu ke všem 
uvedeným právním formám, zjistíme, že v České 
republice připadá na 1 000 obyvatel cca 13 po-
dobných organizací.

Bohužel kvůli diferencím mezi jednotlivými sys-
témy registrů a právními formami registrovaných 
subjektů, jejichž definice je velmi proměnlivá, lze 
jen obtížně komparovat stav v Česku a Anglii.

Pro srovnání se Spojeným královstvím Velké Bri-
tánie a Severního Irska jsme se obrátili na několik 
institucí, včetně The Parliament of the United Kin-
gdom of Great Britain and Northern Ireland a The 
Office for National Statistics, ovšem získaná data 
nejsou zcela souměřitelná s tuzemským prosto-
rem. V Anglii a Walesu je v registru The Charity 
Commission for England and Wales zapsáno více 
než 181 000 tzv. charities, tj. neziskových institucí 
různých právních forem (od roku 2011 sem patří 
např. i unincorporated associations, které jsou po-
dobně jako u nás nejběžnější formou organizace 
v rámci občanského sektoru, trusty apod.). Z toho 
164 476 tvoří tzv. main charities a 16 536 linked 
charities.

V Severním Irsku je dle odhadů 7 000 až 12 000 
neziskových organizací, ovšem s jejich povinnou 
registrací se teprve začíná. Tento proces vedený 
The Charity Commission for Nothern Ireland je na-
víc administrativně náročný a trvá tři až čtyři roky. 
Ve Skotsku je nezávislým registrátorem The Sco-
ttish Charity Regulator evidováno více než 23 500 
charities, včetně občanských sdružení, nábožen-
ských spolků, škol, univerzit, spolků poskytujících 
granty apod. Samotných NGO, tj. nevládních ne-
ziskových organizací, funguje ve Velké Británii (po-
dle The World Association of Non-Governmental 
Organizations) 4 088.

Ještě doplním, že v odborových organizacích je 
ve Velké Británii více než 7 miliónů členů. Jen The 
Trades Union Congress hlásil k loňskému roku 
6,2 miliónu členů, dalších 630 000 pak The Sco-
ttish Trades Union Congress, 214 000 The General 
Federation of Trade Unions, 600 000 členů uvádí 
The Irish Congress of Trade Unions sdružující odbo-
rové organizace v Severním Irsku a Irské republice. 
Hustota, resp. tzv. trade union density dosahovala 
ve Velké Británii v roce 2007 28 %, zatímco v ČR 
v roce 2006 21 %.

A tedy logicky následuje otázka druhá. Ví se, 
kolik máme vůbec politických stran a hnutí 
a také třeba ve srovnání s onou Anglií?

Základní registr osob (ROS), jeho správcem je 
Český statistický úřad, uvádí počet 248 politických 

Spolky pod zorným úhlem ČSÚ
Jednu z možných definic občanské společnosti nabízí britský politolog Gordon 
White: „Občanská společnost je přechodnou oblastí umístěnou mezi státem 
a rodinou, která obsahuje organizované skupiny či sdružení, které jsou oddělené 
od státu, těší se jisté míře autonomie ve vztahu k státu a jsou vytvořené 
dobrovolně členy společnosti s cílem ochraňovat nebo rozšiřovat svoje zájmy, 
hodnoty nebo identity.“
Pojmem občanská společnost můžeme v jisté míře konkrétnosti také nazývat
• nevládní neziskové organizace
• zájmové skupiny
• náboženské organizace
• některá profesní sdružení.

Prof. Ing. Iva Ritschelová, CSc.
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stran a hnutí. Za zápis a správnost referenčních 
údajů do ROS je odpovědný editor, jímž je v daném 
případě Ministerstvo vnitra. I počet politických 
stran a hnutí přitom lze vnímat – vedle volební 
účasti – jako výraz občanské aktivity a zájmu 
o správu věcí veřejných.

Ve Spojeném království Velké Británie a Sever-
ního Irska je registrováno 462 politických stran. 
Jejich rejstřík vede The Electoral Commission. 
Tento úřad nám zároveň potvrdil aktuálnost 
dat k termínu 12. května 2015. V registru na-
leznete kompletní seznam všech registrova-
ných, jakož i deregistrovaných stran, a to také 
podle jednotlivých parlamentních monarchií. 
Přímo v Parlamentu Spojeného království je 
zastoupeno 11 politických stran (a dva nezá-
vislí poslanci).

Redakce.
K samotnému závěru, který si jistě udělá 
každý sám lze jen pro úplnost dodat, že ČR 
má 10 mil. obyvatel a VB jich má 63. Pro pře-
hlednost jsme údaje sestavili do následující 
tabulky.

Prof. Ing. Iva Ritschelová, CSc. 

předsedkyně Českého statistického úřadu

inzerce

Registr ekonomických subjektů v České republice

Spolky 88 300

Pobočné spolky 27 400

Odborové organizace a organizace zaměstnavatelů 783

Pobočné odborové organizace a organizace zaměstnavatelů 6000

Zvláštní organizace pro zastoupení českých zájmů v mezinárodních organizacích 16

Mezinárodní nevládní organizace 237

Církve a náboženské společnosti 4 163

Nadace 530

Nadační fondy 1538

Obecně prospěšné společnosti 3045

Profesní komory 111

Komory (s výjimkou profesních) 244

Zájmová sdružení 10

Zájmová sdružení právnických osob 1378
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Avízo 

Ústecký kraj, zastoupený Oldřichem Bubeníčkem, pořádá 
 5. ročník akce „Energetické fórum Ústeckého kraje 2015“, která se 
koná dne 17. září 2015 v Clarion Congress Hotelu v Ústí nad Labem. 

Fórum bude zaměřeno na problematiku kvality ovzduší v severozápadních Čechách 
a Sasku – Anhaltsku, dále bude dalším tématem diskuze o aktuálním stavu  

Státní energetické koncepce ČR a jejích společenských a sociálních dopadech,  
které působí na životní prostředí v ČR. 

Záštitu nad akcí převzal ministr průmyslu a obchodu Jan Mládek, ministr životního prostředí 
Richard Brabec a prezident Hospodářské komory ČR Vladimír Dlouhý. Odborným 

a organizačním garantem je Okresní hospodářská komora Most. 

Energetické fórum je určeno pro podnikatele, představitele a odborné pracovníky místních 
samospráv a státní správy. 

Pozvánky budou rozeslány elektronicky. 

Bližší informace poskytne Okresní hospodářská komora Most (imp@ohk-most.cz). 

 

4

Energetické fórum Ústeckého kraje 2015

Pořadatel Odborný garant
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Na spolupráci s OHK Most jsme se zeptali nově zvoleného předsedy Euroregionu Krušnohoří Jiřího Hlinky.  
 Redakce

Jak vidíte dlouholetou spolupráci s OHK Most?
Spolupráce našeho Euroregionu Krušnohoří s OHK 
Most je dlouhodobá a je potvrzená mnoha úspěš-
nými projekty, namátkou třeba Fórum cestov-
ního ruchu, Česko-saské návštěvy, Česko-saský 
příhraniční hospodářský prostor – nové výzvy, 
Hospodářský vývoj v Euroregionu Krušnohoří/Er-
zgebirge – perspektivy a strategie, Česko-saský 
veletrh vzdělávání, či Perspektivy využití lokalit 
po těžbě surovin. Myslím, že je málo příkladů ta-
kové dlouhodobé, hluboké a upřímné spolupráce. 
Naše společná činnost je velmi dobře provázaná, 
v odborných česko-saských komisích pracují 
členové hospodářské komory a tak jsou přímo 
u zdroje informací. Osobně znám předsedu OHK 
Most a vím, že Rudolf Jung je pracovitý člověk 
s obrovským přehledem. Velmi vysoce hodno-
tím vzájemné využívání periodik obou partnerů 
– zpravodaje TEMA a česko-německého Infopre-
ssu. Cením si toho, že OHK Most je skutečným 
reprezentantem významné skupiny podnikatelů. 
Můžeme se lépe vzájemně poznávat, respektovat 
se navzájem a jistě najdeme další nástroje k rozvoji 
našeho regionu, o to by nám mělo jít především.

Jaký je Váš názor na občanské sdružení? 
(hlavní téma TEMY)
Posláním občanských sdružení je naplňovat přiro-
zenou snahu lidí o sdružování, jistě není od věci 
připomenout, že na právo sdružovat se ve spolcích 

a sdruženích pamatuje Listina základních práv 
a svobod. Občanská sdružení znám především 
naše osecká. I v pětitisícovém Oseku je kolem 
desítky velmi aktivních občanských sdružení 
a ta jsou hybnými pákami života ve městě. Pro 
představu na ně lze hledět jako na skryté vrstvy 
mapy, přeletem nad krajinou nemusíte spatřit nic 
mimořádného, pokud se začnete zajímat o něco 
konkrétního, dobrovolné hasiče, včelaře, sportovce, 
zahrádkáře, seniory najdete spoustu šikovných 
a pracovitých lidí, kteří obětují svůj volný čas ko-
lektivu, obecnému prospěchu. Velice aktivních je 
v okolí i několik organizací věnujících se aktivně 
životnímu prostředí. Jistě jsou pak schopny více 
než kdo jiný kvalifikovaně formulovat i stanoviska 

k ochraně přírody. Občanská sdružení jsou obra-
zem naší demokratické společnosti, nehledejte 
v tom žádnou ironii. U soudu již byl případ vy-
děrače, který se vydával za ochránce přírody, to 
se přece může stát. Občané i sdružení mají neza-
datelné právo vyjadřovat se k veřejným záležitos-
tem, nikdo si však nesmí osvojovat právo o nich 
svévolně rozhodovat. Řešení je třeba hledat v le-
gislativní korekci směrem k právu se vyjádřit, niko-
liv se donekonečna odvolávat. Chybu stávajícího 
systému vidím právě v možnostech opakujících 
se odvolávání.

Jiří Hlinka 

předseda Euroregionu Krušnohoří

Dlouhodobá spolupráce se vyplatí

Vzorkovna výrobků Mostecka  na úřadě OHK Most
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„Moderní průmyslová výroba“

Ústecký krajÚstecký kraj

Okresní hospodářská komora Most a Fakulta vý-
robních technologií a managementu UJEP v Ústí 
nad Labem pořádali dne 21. 5. 2015 na Střední 
škole technické v Mostě – Velebudicích, odborný 
prezentační seminář „Moderní průmyslová vý-
roba“ určený vyučujícím matematiky a fyziky, 
výchovným poradcům základních škol a gymnázií. 
Seminář byl pořádán jako jedna z připravovaných 
akcí na podporu technického vzdělávání v rámci 
projektu CZ.1.07/2.3.00/45.0029 „Věda pro život, 
život pro vědu“, kdy komora a fakulta vidí jako 
jeden z prvních kroků nutnost spolupráce s učiteli 
a výchovnými poradci už na základních školách. 
V rámci prezentace představili zástupci špičkových 
strojírenských podniků svět moderního podniku 
dnešních dnů. Byly představeny produkty a mo-
derní trendy výroby podniků: Škoda Auto Mladá 
Boleslav, Aero Vodochody, Constellium Děčín, TOS 
Varnsdorf a Nemak.
O tom, že začít opět u těch nejmenších školáků je 
správným krokem svědčí nejen ověřená skutečnost, 
ale i to že ani učitelé a jejich ředitelé nevěnují to-
muto žádoucí pozornost, protože na první termín 
se přihlásili z 300 pozvaných jen 3. Seminář mu-
sel být zrušen a po osobním dopisu primátorům 
a starostům s prosbou o zásah jako zřizovatelů, 
se na druhý termín zúčastnilo opět z 300 pozva-
ných 26 a seminář byl i tak zrealizován.

Z okresu Most se zúčastnilo 15 učitelů, z okresu Louny 
3, z okresu Teplice 4 a z okresu Litoměřice 4. Z okresů 
Chomutov, Děčín a Ústí nad Labem bohužel nikdo.
Přes určité zklamání z malé účasti, kdy jen snad 
na Mosteckém okrese jsme k obecným deklaracím

o podpoře technického vzdělávání našli odpo-
vídající odezvu, bylo dohodnuto, že tato forma 
informací pro učitele, kteří stojí u základních 
předpokladů k získání dětí pro budoucí tech-
nické vzdělání a uplatnění, bude komorou dále 
nabízena a obdobné semináře navíc s exkurzemi 
přímo do podniků budou jednou z priorit komory 
a fakulty. Hledání vhodné, možná lepší a účinnější 
formy komunikace bude komora věnovat v nejbliž-
ších dnech maximální pozornost. Ohlasy a náměty 
učitelů jsou a budou velmi žádány.

Úřad OHK Most
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Když jsem však seděl nad čistým papírem a měl za-
čít klást aspoň trochu zajímavé myšlenky na onen 
papír, zjistil jsem, že jsem se nechal vlákat redakcí 
do „pastičky“. Totiž, co považuje běžný normálně 
poučený občan za občanskou společnost? Buď 
všechno, co není stát, tedy oblast působení ne-
závislou na státu včetně tržního hospodářství (ve 
společenských vědách se tomu říká maximalistický 
přístup), nebo oblast mimo stát, mimo trh, mimo 
ekonomiku (čemuž se pro změnu říká minimalis-
tický přístup). A teď babo, nebo pane šéfredaktore 
raď…
V prvém případě je zcela logicky tržní hospodář-
ství a tedy i podnikání a mj. vše co činí Okresní 
hospodářská komora, součástí občanské společ-
nosti, podle některých teoretiků je dokonce vznik 
občanské společnosti historicky spojen s rozvojem 
tržního hospodářství a trh je spojen s veřejnou sfé-
rou v neoddělitelném svazku.
Takže nezbývá, než přistoupit na minimalistický 
koncept… Jenomže není občanská aktivita jako 
aktivita… Určitě jiné poznatky a zkušenosti s pod-
nikatelským sektorem budou mít organizace po-
skytující humanitární, sociální služby nebo řešící 
konkrétní potřeby místních komunit (kostel sv. 
Jakuba) a zcela jiné organizace snažící se dosáh-
nout společenských a politických změn (známé 
ekologické nátlakové organizace, atp.). Pro oba 
typy organizací však určitě platí, že bez vazeb 

na podnikatelskou sféru nemohou být úspěšné. 
U organizací poskytujících sociální a humanitární 
služby, stejně tak u organizací zajišťujících v míst-
ních komunitách kulturní, sportovní, vzdělávací 
aktivity je to zřejmé. Usilují o státní, evropské i re-
gionální dotace, ale bez pomoci místních podni-
katelů, bez sponzorů, jejich činnost uvadá a velmi 
často zanikají. My, ve Sdružení pro obnovu kostela 
sv.Jakuba v Bedřichově Světci, jsme při obnově 
nejstarší stavební památky našeho regionu měli 
štěstí na celou řadu podnikatelů, kteří nám po-
mohli a doufáme, že budou i nadále pomáhat.
U velkých, celosvětově působících organizací, 
jako jsou např. Greenpeace, Amnesty Internati-
onal, Rotary Internacional, atd. patří k dobrému 
vychování největších světových koncernů pravi-
delné příspěvky do fondů zmíněných organizací, 
byť zlí jazykové tvrdí, že mnohdy jde moderní 
formu odpustků nebo marketingové akce (v pří-
padě Greenpeace i konkurenčního boje). V případě 
Billa Gatese, jednoho z nejbohatších lidí světa, 
který vydělal své ohromné jmění podnikatelským 
úspěchem v počítačovém oboru a nyní podporuje 
svou Nadací mnoho velmi mnoho potřebných ak-
tivit, mj. se dohodl s Nadací Rotary Internacional, 
že dá-li 1,5 milionu členů Rotary svými příspěvky 
dohromady 250 milionu dolarů na potřeby projektu 
Polio (likvidace dětské obrny z povrchu naší pla-
nety), tak on tento objem zdvojnásobí, tak to už 

nejde o odpustky, ale o velmi promyšlené působení 
v rámci občanské společnosti.
Existuje však ještě jedna důležitá poloha vztahu 
mezi občanskou společností a podnikáním, a to 
situace, kdy organizace poskytující především so-
ciální služby, začne sama podnikat – v současné 
době trochu módní sociální podnikání. Jde o podni-
katelské aktivity, které se snaží využít pracovní síly 
na okraji trhu práce způsobem, který přináší spo-
lečenský efekt, ale současně musí být standardně 
konkurenčně schopný. To samozřejmě není vůbec 
snadné – základem musí být konkurence schopný 
podnikatelský záměr, proto také se objevují jen 
prvé příklady tohoto podnikání.
Jak je vidět, milý čtenáři, malým obloukem jsem 
se dostal tam, kde má úvaha započala. Podniká-
ní,ať se nám to líbí nebo ne, je neodmyslitelnou 
velmi významnou součástí občanské společnosti 
a čím úspěšnější budou naši podnikatelé, tím roz-
manitější a kvalitnější bude občanská společnost, 
v níž budeme žít. Tohle krásné heslo na závěr mi 
však kazí jedna vtíravá otázka – a co stát a státní 
mašinerie… Ale to už je jiná úvaha…

Bořek Valvoda 

Předseda správní rady MAS Naděje

Občanská společnost a podnikání
Byl jsem požádán redakcí tohoto velmi zajímavého časopisu o malou úvahu na téma: občanská společnost a podnikání. Protože dlouhodobě 
pracuji v organizacích, které do pojmu občanská společnost určitě patří (Sdružení pro obnovu kostela sv. Jakuba v Bedřichově Světci, Rotary 
klub Most, Místní akční skupina Naděje o.p.s.) a které se přirozeně dostávají v mnoha směrech do kontaktu s podnikatelskou sférou, bez 
velkého přemýšlení jsem na nabídku kývnul.

Bořek Valvoda

Kostelík Svatého Jakuba v Bedřichově Světci



Předseda Krajské hospodářské komory, František 
Jochman k tomu dodává „Regionální sektorová 
dohoda má pomoci řešit problematiku spojenou 
s dosažitelností kvalifikované pracovní síly pro 
chemický průmysl, přispět k dalšímu rozvoji to-
hoto důležitého odvětví v regionu a pomoci tak 
celkové zaměstnanosti v kraji, což jsou hlavní cíle 
hospodářské komory, která reprezentuje zájmy 
firem v našem kraji“.

K podpisu se dále připojili ředitel Krajské pobočky 
Úřadu práce ČR v Ústí nad Labem Radim Gabriel, 
prezident Svazu průmyslu a dopravy ČR Jaroslav 
Hanák, předseda Regionální rady Českomoravské 
konfederace odborových svazů Ústeckého kraje 
Jiří Cingr, předseda Hospodářské a sociální rady 
Ústeckého kraje Richard Falbr, prezident Svazu che-
mického průmyslu ČR Petr Cingr, rektor Univerzity 
Jana Evangelisty Purkyně Martin Balej, rektor Vy-
soké školy chemicko-technologické v Praze Karel 
Melzoch, ředitel Gymnázia a Střední odborné školy 
Dr. Václava Šmejkala Michal Šidák a místopřed-
seda Sekce chemie Odborového svazu ECHO Jiří 
Vrablec.

K realizační části regionální sektorové dohody ob-
sahující konkrétní aktivity s termíny plnění se vedle 
zmíněných strategických partnerů přihlásily společ-
nosti jako AGC Flat Glass Czech, ČESKÁ RAFINÉR-
SKÁ, UNIPETROL RPA, Euro Support Manufactu-
ring Czechia, CHEMINVEST, Lovochemie, QWERT 
Rubber, Spolek pro chemickou a hutní výrobu či 
Výzkumný ústav anorganické chemie a Výzkumný 
ústav pro hnědé uhlí.

Regionální sektorová dohoda je gentlemanská do-
hoda mezi zapojenými aktéry, ve které se signatáři 
zavazují v horizontu do tří let zrealizovat navržené 

kroky, které povedou k vyřešení definovaných pro-
blémů v oblasti vzdělávání v odvětví chemického 
průmyslu v Ústeckém kraji.

Cíle Regionální sektorové dohody zohledňují zá-
věry významných koncepčních a strategických do-
kumentů Ústeckého kraje, určujících směry rozvoje 
na léta 2014–2020:
•  Vytvoření vzdělávacího zázemí pro další 

vzdělávání
•  Spolupráce zaměstnavatelů, škol a Úřadu 

práce České republiky
•  Realizace pravidelných setkání realizačních 

partnerů regionální sektorové dohody
•  Mediální podpora a propagace chemie jako 

moderního a čistého odvětví s cílem přilákat 
studenty na příslušné obory a zároveň udržet 
je následně v našem regionu.

Uvedená iniciativa je v takovém rozsahu a vý-
znamu prvním výsledkem tolik žádoucí spolupráce 
politického vedení kraje, vzdělávacích institucí 
a podnikatele reprezentující organizace, kterou 
je Hospodářská komora. Je to zároveň jeden z re-
álných a realizovaných kroků, který průmyslový 
Ústecký kraj bezesporu pro udržení stávajícího hos-
podářského potenciálu a jeho další rozvoj nezbytně 
potřebuje, byť zatím jen v jednom segmentu regi-
onálního hospodářství..

Je významné a symbolické, že podpis zmíněné 
dohody byl uskutečněn právě při příležitosti ote-
vření univerzitního centra, jako opět velmi žádoucí 
výsledek spolupráce velkého podniku, kterým je 
UNIPETROL a odborně příslušné vysoké školy, kte-
rou VŠCHT a to v regionu přímo v prostorách zmí-
něného podniku. Je to ukázkový příklad skutečné 
podpory technického vzdělávání v praxi, který 
svojí formou a filosofií je potřeba dovést z těchto 
nejvyšších stupňů vzdělanosti na úrovně středních, 
ale i základních škol. Toto je také jedním z priorit-
ních cílů KHK UK.

Ing. Martina Francírková 

Ředitelka úřadu KHK UK

Kraj potřebuje i chemiky 
pro další hospodářský růst
Dne 24. dubna 2015, při příležitosti slavnostního otevření Univerzitního centra Vysoké školy chemicko-technologické 
Praha – Unipetrol v prostorách UniCRE Chemparku Záluží, předseda Krajské hospodářské komory Ústeckého kraje 
Ing. František Jochman s hejtmanem Ústeckého kraje Oldřichem Bubeníčkem a dalšími slavnostně podepsal Regionální 
sektorovou dohodu Ústeckého kraje pro obor chemického průmyslu. Cílem obou těchto významných aktivit je docílit 
toho, že chemický průmysl bude mít dostatek potřebné kvalifikované pracovní síly.
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Když přijde řeč na podnikatele a občanskou společnost, vsu-
geruje se mnohým možná určitý protiklad. Jsou tím míněny 
třeba protesty občanských společenských aktérů, například 
nevládních organizací (NGO), které jsou namířeny proti 
soukromým podnikům, jako v případě znečišťování ovzduší, 
ale jsou to i další záležitosti, které určití občané považují 
za nežádoucí. Pak vytanou naopak na mysli takové podniky, 
které samy podporují určité občanské společenské skupiny, 
např. kulturní či sociální iniciativy, aby tak demonstrovaly, 
že nejsou žádné chladnokrevné podniky usilující jen o maxi-
mální zisk. „Jsme alespoň trochu méně špatní, než ti druzí“, 
takhle zní často jejich skryté poselství. Problém takových 
asociací je ten, že vytvářejí v našich hlavách protiklad, který 
ve skutečnosti vůbec neexistuje. To pak může vést k faleš-
ným závěrům. Vždyť soukromé podniky jsou přirozeně samy 
součástí občanské společnosti, a stejně jsou, zrovna jako 
privátní sdružení, dobrovolným sdružením občanů. Vlast-
ním protipólem „občanské společnosti“ je státní aparát. 
Nemůže existovat žádný konflikt mezi soukromými podniky 
a občanskou společností, mohou to být nanejvýše konflikty 
mezi občanskou společností a státním aparátem či konflikty 
uvnitř občanské společností.
Co to znamená příkladně pro uvedenou konstelaci? Když 
občané protestují proti nějakému podniku, pak je to konflikt 
občanů s jinými občany. Poté se obě strany mají chtít dobrat 

shody, rozříkají si to z očí do očí a pokusit se na něčem shod-
nout, jak se patří na dospělé a poctivé partnery. Když se to 
nepodaří, může se stát, že se octnou před soudem. Ale pak 
je to zase občanské právo, ke kterému se mohou obě strany 
na základě platných zákonů dovolat.
Ten druhý shora uvedený příklad je zajímavý tím, že mnozí 
podnikatelé či jejich zodpovědní manažeři se tak hluboce zto-
tožnili s názorem, že protiklad (falešný) mezi hospodářstvím 
a občanskou společností je tak velký, až věří, že ho mohou 
vyřešit jakýmsi kšeftem pomocí sponzorství na bohulibé 
účely. Domnívají se, že se mohou či musí vykoupit z kritiky 
občanské společnosti. Je to defenzivní postup a ve svém dů-
sledku je to taková strategie, která slibuje jen malý úspěch. 
Vždyť v tržním hospodářství to nemůže dlouhodobě obstát. 
Základem je přece soutěž. Sponzorství a zřeknutí se legál-
ních zisků z „morálních důvodů“ oslabují schopnost vytvářet 
patřičný zisk podniku a zhoršují jeho konkurenceschopnost. 
Proto nemůže být dosaženo zdánlivých morálních záležitostí 
v tržním hospodářství cestou odříkání se zisku jednotlivými 
aktéry. Takovíto aktéři jsou ze soutěže vyřazeni. Morálních 
záležitostí je možné dosáhnout v tržním hospodářství trvale 
a úspěšně jen změnou rámcových podmínek, to znamená, 
že když aktéři občanské společnosti ve svém vlastním zájmu 
a v oprávněných záležitostech chtějí postupovat efektivně, 
pak je vlastním cílem nikoliv jednotlivý podnik a také nikoliv 

„hospodářství“ celkově, nýbrž 
je to politika, protože ona je to, 
kdo zákony tvoří a mění. Jen když 
bude platit pro všechny stejný 
standard, mohou podniky mezi 
sebou soutěžit ve férové soutěži, 
ve které nezvítězí ten, kdo jiné co 
nejvíc poškozuje, nýbrž ten, kdo 
spotřebitelská přání občanů nejlépe plní. To je také smysl 
tržního hospodářství a hospodářské soutěže.
A jak je to s požadavky na změnu rámcových pravidel? Zde 
je nutno nejprve akceptovat to, že v otevřené pluralitní spo-
lečnosti se projevují různé zájmy, jsou rovnoprávné, směřující 
ke koncensu. To je normální demokratický proces se svými 
otevřenými debatami, dojednáváním, s vytvářením koalic 
a s kompromisy. A do tohoto procesu mají přirozeně možnost 
se zapojit podnikatelé, jednotlivci, majitelé nebo zástupci 
velkých kapitálových společností (manažeři, které pověřili 
akcionáři k hájení svých zájmů). To také mají dělat, a sice 
nikoliv defenzivním, podřízeným postojem, při němž se kaž-
dou druhou větou omlouvají, že dosahují zisk, nýbrž hrdým 
sebevědomím, jako podnikatelé a občané, kteří mají vlastní, 
legitimní zájmy.

Christof Altmann, IHK Halle Dessau

Podniky a občanská společnost

Začala jsem  
kvůli sobě,  
teď běhám  
i pro ostatní
S mobilní aplikací    od Nadace ČEZ  
pomáháte každým pohybem.  
Ať už s telefonem běháte, jezdíte na kole  
nebo chodíte na procházky, každá aktivita  
znamená body pro vámi vybraný projekt,  
který Nadace ČEZ finančně podpoří. 

Stáhněte si aplikaci     
zdarma do telefonu.

www.pomahejpohybem.cz
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Paměť je „sviňa“

Když v roce 1987 svazáci ETU slavili úspěch v sou-
těži „Reflektoru mladých“ za úsporu valutových 
prostředků tím, že vypínali v noci odvod spalin 
přes tkaninové filtry z dovozu, čímž prodloužili 
jejich životnost, přišel ke mně závodový svazácký 
předseda s návrhem, abychom vymysleli také ně-
jakou velkou valutovou úsporu, třeba na hydro-
geologických čerpadlech z dovozu. A měl v očích 
takový ten zvláštní třpyt. Viděl jsem jej již před 
tím, u překvapivě mnoha lidí, ale právě od té 
chvíle, kdykoli a kdekoli jej u někoho zazname-
nám, mám pro tento jev pojmenování, říkám tomu 

„svazácký třpyt“.

Když jsem se 14. listopadu 1989 vracel pozdě ve-
čer z kanceláře, přistoupil u litvínovského nádraží 
do tramvaje můj konsemestr a jal se mi šeptat 
do ucha, že se vrací z Teplic, z demonstrace a – „…
ty vole, to si piš, že do roka budou komouši viset 
na kandelábrech! Už to mají spočítaný!“ V očích 
měl ten „svazácký třpyt“. Paměť je sviňa. Tehdy 
jsem rychle potlačil vzpomínku na jeho několi-
kaleté účinkování ve funkci předsedy fakultního 
výboru SSM (pro mladší čtenáře: Socialistický 
svaz mládeže), člena celoškolského výboru SSM, 
či předsedy kolejní rady, kdy on skvělý řečník, 
hřímal od řečnického pultu na nás prosté a málo 
se zapojující členy, floskule o budování socialismu 
a studijních závazcích…, a také to, že aktuálně 

byl zaměstnán jako požární technik, na Dolech 
Vítězného února v Záluží (DVÚZ), kde ještě tehdy, 
členství v KSČ, bylo povinné snad i pro vrátného.

Čas oponou trhnul, SSM se rozpadlo a zmizelo 
v propadlišti dějin i s věčnými a nestárnoucími sva-
záckými funkcionáři, ale ouha, svazáci nezmizeli. 
Jen se pozoruhodně pružně transformovali. I na-
dále v nich zůstala potřeba sdružování do houfu 
stejně smýšlejících, protože v jednotě je síla a když 
se k ní přidruží i víra, cítí se schopni změnit svět, 
třeba i násilím, jak bezelstně deklarují na internetu 
některé radikální odnože melounistů, ekologistů 
a ekoteroristů. (melounisté = navrchu zelení, 
uvnitř rudí s černými jádry; pojmenování z inter-
netu). Protože jejich formální vzdělání i kognitivní 
schopnosti, jsou zpravidla velmi omezené, spokojují 
se s jednoduchými návody, lineárním řešením i těch 
nejsložitějších problémů nebo je prostě odmítnou 
jako špatné, protože pro ně nepochopitelné. Mají 
své apoštoly, mučedníky a hrdiny, kterým udělují 
medaile a řády.

A protože vlivem svého mesianistického egocen-
trismu rádi mluví i píší, zaujímajíce stanoviska 
k čemukoli, zanechávají za sebou nezaměnitelnou 
a snadno dohledatelnou i sledovatelnou stopu. 
Stopu, která je veřejnou obžalobou našeho de-

vastovaného vzdělávacího systému. Při bližším 
prozkoumáním zelených textů, projevů a prezen-
tací, lze snadno identifikovat společného jmeno-
vatele, kterým jsou hrůzostrašné – apokalyptické 
vize a scénáře, tu vyjadřované explicitně, jindy 
zahalené v temných hrozbách, nebude-li se lid-
stvo řídit imperativy jejich zelené věrouky. Vě-
domi si svých praktických nedostatků a špatné 
uplatnitelnosti na pracovním trhu, jsou typickými 
dobývači renty. Ti schopnější z nich s netušenou 
vytrvalostí infiltrují do státní byrokracie i politiky, 
kde úspěšně působí jako pátá kolona, odkud svým 
souvěrcům efektivně napomáhají s dobýváním 
renty – přesměrováním penězovodů ze všech 
dostupných zdrojů – dotací, grantů, příspěvků – 
na „odborné“ studie, výzkumy a analýzy, masko-
vané různými variacemi klíčových slůvek ekologie, 
ochrana, příroda...

Známý odpůrce zelených nesmyslů Ivan Brezina 
napsal: „Iracionální strach ze zhoršujícího se ži-
votního prostředí dává existenci zelených skupin 
smysl a zároveň pohání jejich fundraisingové 
kampaně. Greenpeace od veřejnosti každoročně 
vyberou kolem 150 milionů eur. Co kdyby se uká-
zalo, že ve skutečnosti to s přírodou není tak zlé? 
Čím by se ti lidé živili?“

A ke sporu Greenpeace s B. Lomborgem, jehož 
práce způsobila mezi zelenými celosvětové po-
zdvižení, protože vyšla krátce před plánovaným 
vydáním katastrofické zprávy o stavu světa:

Aktivisté po zveřejnění Lomborgovy práce hro-
zivě vyznívající tiskovou zprávu stáhli z inter-
netu a zástupce Greenpeace přiznal: „Je pravda, 
že řada ekologických otázek, za něž jsme bojo-
vali, je prakticky vyřešena. Naše strategie však 
bez ohledu na to i nadále vychází z předpokladu, 
že všechno jde k čertu.“ (Brezina; 2015)

Je třeba také připomenout, že právě EKOLO-
GISTÉ v očích veřejnosti dokonale zdiskreditovali 
skutečnou ekologii a to na dlouhou dobu, ač-
koli ekologie za to nijak nemůže – je to velmi 
náročný a úctyhodný interdisciplinární přírodo-
vědný obor, proto také málokdo z těch, kdo si 

připojují ke jménu specializaci ekolog, skutečně 
ekologem je. Snad jenom novináři, jak vyplývá 
z jejich různých sdělení, ještě věří, že ekologisté 
mají s ekologií něco společného.

Přesto se ekologistům v posledních 10 letech 
podařilo nalézt spřátelené duše na humanitně 
zaměřených katedrách a fakultách českých VŠ 
a univerzit a je jim třeba přiznat, že to byl opravdu 
vynikající strategický tah. Vznikla zajímavá sym-
bióza, v níž pedagogové poskytují svá jména jako 
záštitu zeleným tezím a též výrazně zvýšenou 
formální úroveň publikovaných ekologistických 
či alarmistických textů, ekologisté pak, špatně 
placeným pedagogům, poskytují vždy vítanou 
a potřebnou měnu. Neboť jak pravil Mistr Sun’c: 

„Neoplývají-li tví vojáci bohatstvím, nevěř, že je 
to tím, že by o zboží a statky nestáli.“
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Zelení svazáci

Ing. František Kružík

Motto:
„Správné rozhodování vyplývá ze zkušeností, 
ale zkušeností nabýváme ze špatných rozhodnutí.“

Theodor von Kármán (1881–1963)

Právě EKOLOGISTÉ v očích veřejnosti dokonale zdiskreditovali skutečnou ekologii
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Horní regál

V důvodové zprávě k limitům byla i poznámka, 
že tyto limity se vztahují především na po-
vrchovou těžbu hnědého uhlí při současné 
technologii (v roce 1990), že však neznemož-
ňují využití zásob za nimi při šetrnějších budoucích 
způsobech dobývání nebo využití na místě (např. 
zplynováním). (Říha; 2015).

To, že povrchové dobývání se od  roku 1989 
v mnoha zásadních ohledech změnilo, zelení fa-
natici dosud nepostřehli, ani nepochopili, že vágní 
pojem „šetrnější způsob těžby“, stejně jako využití 
in situ zplyňováním apod., je sci-fi.

A přerušení těžby s pokračováním někdy v bu-
doucnu, je prostě k smíchu.
Lapidárně to vyjádřila předsedkyně Hospodářské 
a sociální rady Mostecka (HSRM) H. Veverková:

„Lom se totiž nedá zamknout jako fabrika, posta-
vit jednoho hlídače, a když se to hodí, pokračovat 
v těžbě.“ Helena Veverková (in Jaroslav Průcha 
Zelení protestují proti prolomení limitů, iUhlí.
cz; 24. 4. 2015).

Znovuotevření lomu v sanovaném území předsta-
vuje investici cca 30 mld. Kč při současných cenách, 
která by nemusela být vynaložena vůbec, nemluvě 
o zhruba 10leté přípravě území k těžbě. To zna-
mená, že pokud by v budoucnu někdo byl schopen 
investovat řádově 30 miliard, trvalo by asi 10 let než 
by mohl prodat první tuny uhlí…

V souvislosti s tažením proti zrušení limitů se stále 
znovu opakuje mantra o okradení občanů této 
země, jestliže se bude pokračovat v těžbě ČSA 
II. etapa, jak vyplývá z různých prohlášení zelených 
souvěrců, např.:

„Prolomení limitů je naprosto nepřípustné. Uhlí, 
které je pod zemí, nepatří těžařské lobby, 
ale všem občanům tohoto státu. Není v jejich 
zájmu ho rychle vytěžit a prohnat komíny elektrá-
ren, jejichž výroba jde na vývoz,“ uvedla předsed-
kyně SZ Jana Drápalová (sic!) (in Průcha; iUhlí.cz; 
24. 4. 2015).

Svědčí to pouze o neznalostí ustanovení zákona 
č. 44/1988 Sb. (Horní zákon), a že se snaží podsu-
nout veřejnosti, že „uhlobaroni“ spolu s uhelnou 
loby nám, občanům této země chtějí ukrást uhlí.

Je třeba dodat, že v zaznamenané historii tohoto 
geografického prostoru vždy nerosty (tzv. Horní 
regál) patřily suverénovi – vládci, panovníkovi ať 
už jím byl král nebo císař, po rozpadu Rakousko-

-Uherska pak následnickému státu a to platí dosud, 
což je vyjádřeno hned v § 5 Nerostné bohatství 
shora citovaného horního zákona v odst. (2) Ne-
rostné bohatství na území České republiky je 
ve vlastnictví České republiky.

Qui bono? (Komu to prospěje?) To je otázka za mi-
liardy… Rozhodně ne hornojiřetínským.
Co však především nezaznělo dostatečně zřetelně, 
je skutečnost, že v dlouhodobé perspektivě není 
volba, což skvělým způsobem vyjádřila, další od-
bornice par excellence:

„V současné době osmdesát procent našich energe-
tických potřeb musí být pokryto a je pokrýváno fo-
silními palivy, tedy uhlím, ropou a zemním plynem. 
Přestože dnes bývá na fosilní paliva nahlíženo tro-
chu s despektem, ani náhodou nevíme, čím bychom 

je v dohledné době dokázali nahradit.“ – Dana Drá-
bová (11. 3. 2015 – přednáška na VŠB-TU Ostrava).
Velmi kvalitní rozbor i východiska naší elektroener-
getiky popsal dokonale srozumitelným způsobem 
V. Wagner v článku Česko vyváží elektřinu 
ve velkém. Vyplácí se nám to? (Wagner; 2015). 
Je to velmi erudovaná odpověď na jiné často opa-
kované tvrzení zelených, že uhlí vyvážíme v elek-
trické energii za hranice země.

Jan Baťa svoji důvěru českým lidem vyjádřil vzlet-
nými slovy: „Projížděje za svou prací světem, po-

znal jsem téměř všechny státy a většinu kulturních 
národů. Není to pouze láska k rodné zemi, nýbrž 
i zkušenost a přečetná srovnání, jež mne vedou 
k závěru, že Československo je od přírody jedním 
z nejbohatších a nejpříznivějších krajů na světě. 
Jeho obyvatelstvo patří k nejnadanějším a nejpra-
covitějším lidem světa.“ (Baťa; 1938).

Samozřejmě nemohl tušit, že tu budeme mít rychle 
se množící zelené svazáky. Už jsem psal, že paměť 
je sviňa. A pořád mi připomíná, že už zase ideo-
logická tupost a lenost vítězí nad racionalitou 
a pracovitostí.
Kdy už se konečně poučíme z minulých chyb 
a přijmeme správné rozhodnutí?

Pozn.: Odkazy z článku naleznete pouze v elektro-
nické verzi, doporučuji zájemcům si je projít, je 
to ve většině případů mimořádně zajímavé čtení.

František Kružík, geolog

V současné době osmdesát procent našich energetických potřeb musí být pokryto 
a je pokrýváno fosilními palivy, tedy uhlím, ropou a zemním plynem.



TEMAčerven 15str. 36INFO ÚŘADU

Obce Mostecka a Litvínovska 
potvrdily spolupráci s OHK Most

Dne 11. 6. 2015 byly na úřadě Okresní hospodář-
ské komory v Mostě podepsány aktualizované 
smlouvy se zástupci obcí a měst, v nichž byla zří-
zena kontaktní místa mostecké komory. Konkrétně 
dnes smlouvu podepsali starostové a starostky 
obcí Braňany, Hora Sv. Kateřiny, Lišnice, Lom
a Meziboří. Se starosty obcí Bečov, Havraň, Nová 
Ves v Horách a Skršín, kteří se dnes omluvili, bu-
dou odsouhlasené smlouvy podepsány dodatečně. 
První smlouvy byly uzavřeny s tehdejšími svazky 
a starosty obcí již v roce 2002 a následně s kon-
krétními obcemi již v roce 2003.
Obsahová náplň smluv je v souladu s posláním a fi-
losofií OHK Most a na podporu podnikatelských 
aktivit spočívající zejména ve vytváření atmosféry 
důvěry a hodnověrnosti systému Hospodářských 

komor, vytváření racionálních podmínek pro se-
berealizaci a prosazování společných zájmů členů
a partnerů OHK, snaze o racionální správu OHK 
a jejího úřadu, otevřením komory všem podnika-
telským aktivitám, zvyšování image a zviditelnění 
komory a žádoucí spolupráci podnikatelské samo-
správy a samosprávy obcí.
Hlavním cílem této dohody je podpora podnika-
telských aktivit, vytváření podmínek pro zvýšení 
hospodářské úrovně a kvality podnikatelského pro-
středí prostřednictvím kontaktního místa v oblasti 
jeho územní působnosti, které bude provozováno 
v souladu se zákonnými a podzákonnými normami 
pro působnost a činnost OHK Most.
Dominantním tématem dnešní diskuze z okruhů 
možného spolupůsobení byla problematika 

základního školství, kde jsou obce jako zřizo-
vatelé základních škol významnými hráči a kde 
komora v současné době vyvíjí aktivitu pro pod-
poru technického vzdělávání, jako nezbytného 
předpokladu úspěšnosti a prosperity regionu 
v budoucích létech. Nemohla také nebýt před-
mětem diskuse problematika zákona o veřejných 
zakázkách, kde i k novele má komora řadu věc-
ných připomínek.
Uvedená dohoda je dobrou zprávou pro veřejnost, 
která si stále více uvědomuje nutnost spojení sil 
a prostředků k zabezpečení dalšího ekonomického 
rozvoje a vytváření příznivého společenského kli-
matu v našem regionu.

Redakce

Vítáme nové členy 
v OHK Most

Palivový kombinát Ústí s.p.

Květuše Hellmichová

Martin Adámek

Žatecká teplárenská a.s.

NE2D Projekt s.r.o.

Rocky group s.r.o.

Rozšiřte komunitu přátel Okresní 
hospodářské komory Most na

https://www.facebook.com/
okresnihospodarskakomora.most

využijte i profil Aktivní komora 
na Facebooku, budete dostávat 
důležité informace jako první.



Je u nás vůbec možné, že:

?  konečně někdo přišel na to, že poslanci a senátoři by neměli být v dozorčích radách státních a polostátních firem a nesměli by do nich 

být nominování ani 4 roky po odchodu z parlamentu? (S návrhem přišlo MF, které usoudilo to, co všichni ví, že taková nominace může 

být zneužita jako úplatek svého druhu.)

?  z celé Evropské unie má Česko třetí nejnižší nezaměstnanost, její míra ke konci 1. čtvrtletí klesla na 5,6 %? (Lépe jsou u na tom už jen 

Němci a Rakušané a Mostecko nám může být ukradené)

?  dluhy českých domácností u bank a finančních institucí v únoru vzrostly k prvnímu čtvrtletí na 1,24 bilionu Kč. Podniky Dlužily koncem 

února 1,047 bilionu Kč a sám stát se pyšní dluhem 1,86 bilionu Kč (suma sumárum 4,14 bilionu Kč, což při velmi hrubě odhadnuté 

průměrné úrokové sazbě jen 6 %, je na úrocích „přes palec“ cca 250 miliard korun – zahraniční banky musí Čechy milovat a také 

asi milují)

?  v rámci deklarované efektivitě výkonu státní správy bez započítání počtu lidí v týmech ministrů bez ministerstev, přibylo za 1. čtvrtletí 

na našich ministerstvech téměř 260 zaměstnanců? (že by „politický“ strach o důsledcích zákona o státní službě, který bude od července 

snad platit? – to né, přece nemůžeme pořád někoho podezírat, že káže vodu a pije víno)

?  našich 14 ministerstev má, pokud se to dá zjistit, ke konci druhého čtvrtletí, celkem 82 náměstků? (dobrý náměstek je k nezaplacení, 

pardon k zaplacení)

?  laici i odborníci na životní prostředí po komplexním odborném zhodnocení palivoenergetické bilance v kontextu mezinárodních 

souvislostí mnohdy veřejně tvrdí, asi i z vlastního přesvědčení: „Limity těžby hnědého uhlí není nutné prolomit, pro teplárenství ho 

je dostatek“? (dnes už i každý bezdomovec ví, že není párek jako párek – ovšem už ne každý a škoda že ani ministr neví, že není uhlí 

jako uhlí, i když jako ten párek vypadá stejně – holt by to chtělo exkurzi na nějakou vesnici, kde se ještě doma topí uhlím.)

?  že po plamenných slibech se zvedla administrativa při placení daní a ze 116 místa jsme se propadli na 119, jak zaznamenala Světová banka 

ve studii „Doing Business 2014“? („vážení podnikatelé – ANO“, je to tak – ovšem na druhou stranu jsme si polepšili v dostupnosti úvěrů)

?  podle zákona o pohonných hmotách se zaměstnavatel, který umožňuje zaměstnanci používat služební vozidlo pro vlastní potřebu 

a přeúčtovává mu spotřebované pohonné hmoty, stává distributorem a musí složit i on kauci 20 mil. Kč, jinak mu hrozí pokuta ve stejné 

výši? (absurdní – ale ani v našem procesu legislativním už ne. On ten zdravý selský rozum opravdu nestačí)

?  v Česku slavná ČVUT v dubnu oznámila, že otevírá pro akademický rok 2015–2016 Fakultu cyklotechnologií, ve studijních programech 

– Moderní trendy v cykloturistice a Restaurátorství kol? (apríl to nebyl – bohužel)

?  nějaký bodrý úředník – lidumil – svěřil strategické zásoby nafty pro ČR německé firmě Viktoriagruppe, která zkrachovala a tudíž zásoby 

jsou v nedohlednu? (každý blbec přece ví, že – „co je doma, to se počítá“ a mimochodem, i to uhlí – což se u nás sice říká, ale zřejmě 

jsou i výjimky)

?  drtivá většina českých patnáctiletých, mající zkušenosti s alkoholem, držící před Dány první příčku v Evropě, vytvářejí kádrovou rezervu 

pro úspěchy dospělých, kteří s průměrem 16,5 litrů čistého alkoholu ročně na osobu, dohánějí rivaly ze zemí bývalého Sovětského 

svazu? (dohnat a předehnat – to starší Češi přece znají)

?  315, 306, 293 – jsou čísla o počtu „povolených“ studentů jediné strojírenské fakulty Univerzity JEP v Ústeckém kraji za poslední tři 

roky? (ale co – bušit kladivem do železa umí i bez titulu skoro každý, ale na filosofa musí být „fištrón“)

?  za posledních 15 let odteklo podle LN z Česka na dividendách skoro 2 bil. korun, což je v poměru k HDP nejvíce z EU a třeba RWE 

s plynem konkurující našemu uhlí, poslala z českého daňového ráje od roku 2002 svým akcionářům celkem 186 miliard korun? (to už stojí 

za trochu námahy zaseknout domácí uhlí, když Češi platí)

?  prezident republiky a premiér hodnotí ministra školství jako nejlepšího za poslední dobu a přesto ho odvolají? (ale jó, už jsme na ledacos 

zvyklí, ale jen doufejme že se opět nevrátíme na začátek a nebudeme opět zápolit s intelektuálem, kterému moc nešla ve škole 

matematika a technické vzdělávání + řemesla mu budou „ukradené“)

DRZÝ SMAJLÍK

Vážně? – spíše nevážně a s komentářem...
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Inovační centrum Ústeckého kraje
Dlouhodobě udržitelná konkurenceschopnost a úspěšný hospodářský vývoj států i regionů je závislý 
na konkurenceschopnosti zde působících firem. Ta je dnes spojena především se schopností vytvářet 
inovace a zhodnocovat je na trhu. V Ústeckém kraji je inovační výkonnost zde působících firem nízká, 
taktéž je na nízké úrovni přenos výsledků výzkumu a vývoje do praxe. Snahou Ústeckého kraje je tento 
nepříznivý stav změnit a proto ve své Regionální inovační strategii určil jeden ze svých cílů vybudovat 
systematickou institucionální podporu vědecké a výzkumné činnosti v regionu, podporu inovacím a pře-
nosu výsledků výzkumu a vývoje do firem. To co nejvíce v kraji chybí je „jednotná adresa“ pro inovace, 
tedy místo, kde bude logicky hledat první pomoc každý, kdo potřebuje asistenci ať už jako podnikatel 

nebo akademik v případě, že ho zajímá transfer technologií. Institucionální zázemí tak umožní rychlejší výměnu informací, sníží transakční náklady na hledání 
vhodných partnerů, zajistí podporu inovační aktivitě existujících podniků nebo inovacím vedoucím k zahájení podnikání.

Projednání a schválení založení centra v orgánech zakladatelů proběhne v měsíci červnu 2015, zahájení činnosti je plánováno na září 2015.

Úkolem centra bude podporovat firmy, které chtějí inovovat své výrobky, služby či výrobní postupy, bude sloužit každému kdo bude potřebovat asistenci 
v oblasti inovací a transferu technologií. Bude místem, které poskytne firmám i subjektům z výzkumné sféry poradenství v oblasti financování inovačních 
procesů a transferu technologií, bude zajišťovat poradenské i vzdělávací služby např. zprostředkování právního poradenství v oblasti duševního vlastnictví, 
tržního ověřování inovací atd. a zároveň bude sloužit jako komunikační kanál mezi výzkumnou sférou a podniky. Centrum bude také plnit roli implementační 
jednotky dotačního programu Ústeckého kraje „Inovační vouchery“ (program na podporu spolupráce firem s výzkumnými organizacemi) jehož 1. ročník 
proběhl v letošním roce. Vzhledem ke své příhraniční poloze se centrum bude orientovat i na podporu spolupráce se Saskem.

Již byl zřízen informační webový portál www.icuk.cz, který bude poskytovat informace o činnosti a nabídce služeb centra, budou se zde soustřeďovat informace 
a nabídky týkající se vědy, výzkumu a inovací v Ústeckém kraji i mimo něj. V rámci přeshraniční spolupráce se Saskem firmy dostanou informace o nabídce 
výzkumu, vývoje a inovací a možné spolupráci s firmami a výzkumnými organizacemi i ze sousedního Saska.

TEMAčerven 15str. 38RUBRIKA

Politické prostředí se uspokojuje současným 
ekonomickým růstem, odborářům narůstá se-
bevědomí a ramena, zaměstnanci z toho také 
chtějí něco mít, ale nabízí se otázka. Je opravdu 
náš růst, když podstatná část průmyslu a hos-
podářství je ovládána zahraničním kapitálem 
opravdu našim růstem? Má vůbec někdo k dis-
pozici nějaká poměrová čísla o vlivu českého 
a zahraničního kapitálu na trendy v ekonomice? 
Přidáme-li registrovaný každoroční odtok téměř 
300 miliard jen na dividendách a problematická 
ochota zahraničních firem se v regionu doná-
torsky angažovat, o čemž každý kdo něco na-
víc organizuje ví své, pak je je to k zamyšlení. 
Nebo ne?
Politika opravdu nemá „nárok“ na to se přihří-
vat na nynějším strmém ekonomickém oživení; 
i kdyby byla hospodářská politika bezchybná (což 

bezesporu není), za rok a čtvrt nemá výraznou 
šanci podepsat se na tak razantním růstu, který 
právě prožíváme a který je v našem případně 
dominantně cyklický. Pokud by si vláda měla 
přivlastnit nějakou zásluhu, snad jen v podobě 
odemknutí patu spojeného s čerpáním evrop-
ských fondů (a to opět jen částečně) a poté svoji 
proinvestiční rétorikou a tím, že významní inves-
toři mají opět s kým jednat.
Přesto však lze tvrdit, že náš růst naším růstem 
je; byla to naše vláda, která v 90. letech a na po-
čátku tisíciletí – víceméně z nutnosti – za svoji 
hospodářskou politiku zvolila prodej státního ma-
jetku zahraničním vlastníkům; přidaná hodnota 
v těchto společnostech vytvářená je bezesporu 
naše; dividendová politika a rozhodovací proces 
však bezesporu již méně. Možná před onimi více 
než 15 lety existovala představa, že dominantní 

váha zahraničních firem ve velkých společnostech 
bude postupně vyvážena sílící rolí tuzemského 
středního stavu, z něhož se tu a tam některá 
z „vlaštovek“ stane též velkou firmou, což 
se až na výjimky nestalo.
Je pravda, že rozdíl mezi HDP a HND daný ma-
sivním odlivem dividend a dalších typů příjmů 
generovaných na našem území je nyní jeden z klí-
čových problémů, kterým by naše hospodářská 
politika měla čelit. Samozřejmě mu nelze zabránit 
restriktivně, nýbrž výlučně incentivně – a to buď 
tím, že tržně konformní cestou podpoří výrobní 
kapacity tuzemských firem u nás, anebo pak vy-
tvoří podmínky pro kapitálovou expanzi českého 
kapitálu v zahraničí a tím alespoň částečně vy-
váží nynější vychýlený stav.

Petr Zahradník

pro poradce prezidenta HK ČR 
Petra Zahradníka

Otázka na závěr

inzerce



Váš autorizovaný prodejce vozů ŠKODA:

Ať už Vás kariéra zavede kamkoli, vždy potřebujete dostatek prostoru pro Váš styl. A také pro Vaše ambice. 
Nová ŠKODA Superb je díky největšímu vnitřnímu prostoru ve své třídě pro takové výzvy ideální. Vaše podnikání budete 
mít stále pod kontrolou. Funkce SmartLink totiž zobrazí displej Vašeho smartphonu na obrazovce autorádia. A když 
k tomu přičtete širokou škálu možností propojení s komunikačními technologiemi, jako jsou držák na tablet, dva USB 
sloty, 230V zásuvka pro cestující vzadu a integrovaný telefonní modul s podporou rychlého internetu LTE, je nová ŠKODA 
Superb investicí s nejvyšším možným zhodnocením. Seznamte se s novým vozem ŠKODA Superb přímo u nás.

NEKONEČNÝ PROSTOR 
PRO VÁŠ STYL
NEKONEČNÝ PROSTOR 
PRO VÁŠ STYL

novaskodasuperb.cz /skodacz /skodacz /skodacr/skodacz

Kombinovaná spotřeba a emise C02 vozů Superb: 4,1–7,1 l/100 km, 105–165 g/km

Stáhněte si interaktivní 
katalog do svého mobilního 
zařízení. Dostupný během 
06/2015 na AppStore  
a Google Play™.

Nová ŠKODA Superb. Vstupte do nové éry

AUTOPLUS II
Rudolická 1730
434 01  Most
Tel.: 476 133 116
www.autoplusmost.cz



POMÁHÁME 
MOSTECKU
Pomáháme městům a obcím na MOSTecku.  

Ročně přispíváme miliony korun.  

Tvoříme MOSTy mezi lidmi.

JSME VRŠANSKÁ UHELNÁ

www.vrsanskauhelna.cz


